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Barcelona és una de les ciutats més 
densament poblades d’Europa. Segons dades 
d’Eurostat, 16 dels 20 quilòmetres quadrats 
amb més habitants del continent es troben  
a la ciutat, tots amb més de 40.000 residents. 
Encaixada entre el mar Mediterrani, la serra 
de Collserola i els rius Llobregat i Besòs, 
Barcelona no pot créixer. Aquests espais 
naturals la limiten, però alhora li donen 
aire. En la seva descoberta, el fotògraf es 
pregunta com es relacionen els barcelonins 

amb la natura que els envolta. Són simples visitants? S’hi senten còmodes? 
Per què els habitants dels barris que se situen als marges naturals diuen  
que van a Barcelona quan s’endinsen a la ciutat?
Les imatges publicades inclouen també algunes fotografies del projecte  
“À la ville de… Barcelona”, que pren el nom de la cèlebre frase pronunciada 
per Joan Antoni Samaranch quan va anunciar la seu olímpica del 1992. 
El treball contraposa aquella il·lusió col·lectiva amb la posterior eclosió del 
turisme i la conversió de la ciutat en una de les urbs més visitades del món.

Eugeni Gay Marín
(Barcelona, 1978). Llicenciat en 
Biologia per la Universitat Autònoma 
de Barcelona i amb estudis 
d’Antropologia Social i Cultural a  
la Universitat de Barcelona, exerceix 
la fotografia i la docència. L’interès 
per l’antropologia l’ha conduït a 
centrar-se en el coneixement de  
realitats alienes i a descobrir 
diverses maneres d’interpretar el 
món. No obstant això, des del 2016 
ha posat la mirada en la seva ciutat, 
Barcelona, per poder entendre millor 
la realitat on habita.



Barcelona ha estat sempre una ciutat 
acollidora i atractiva. No és estrany 
que els que hi viuen expressin, 
enquesta rere enquesta, que volen 
continuar vivint-hi. I també els seus 

fills. Aquesta aspiració, però, resulta cada cop més costosa, i són molts els qui hi 
han de renunciar perquè no poden assumir els preus de l’habitatge. El creixement 
demogràfic i l’eclosió de Barcelona com a ciutat global capaç d’atreure cada 
vegada més visitants, inversors i residents estrangers han disparat la demanda. 
Sense sòl suficient per atendre-la, la desproporció entre les necessitats d’habitatge 
i la capacitat de generar-ne de nou es cada cop més gran. A aquesta situació s’hi 
han afegit en els darrers anys nous factors de pressió, com l’arribada de fons 
d’inversió internacionals, la desviació d’una part del parc ja construït cap a usos 
turístics o la creixent presència de nous residents estrangers temporals que trien 
Barcelona atrets pels avantatges que ofereix.

Tot això empeny els preus a l’alça, de manera que la despesa per poder 
disposar d’una llar, sigui de lloguer o de compra, requereix cada cop una proporció 
més alta dels ingressos familiars. La manca d’habitatge assequible s’ha convertit en 
un nou factor de desigualtat: les rendes més baixes han d’esmerçar una quantitat 
desproporcionada dels ingressos a les despeses de la llar. Particularment delicada 
és la situació dels llogaters, que han hagut d’afrontar increments de preus molt 
per sobre de l’augment dels salaris, i això fa que la inestabilitat residencial hagi 
esdevingut un nou factor de vulnerabilitat. El retard en l’emancipació dels joves 
n’és una de les moltes conseqüències. Diversos estudis adverteixen que el problema 
s’agreujarà quan les actuals generacions de llogaters arribin a la jubilació sense 
patrimoni i amb pensions insuficients per afrontar els preus del mercat.

Garantir el dret a l’habitatge és un dels principals reptes de les grans 
ciutats. Barcelona té, amb la nova legislació i els fons europeus Next Generation, 
l’oportunitat de capgirar la situació en el marc d’una política metropolitana. No serà 
fàcil, perquè les carències heretades són grans i construir habitatge social requereix 
inversions i temps. L’objectiu és mobilitzar tots els recursos possibles, en una aliança 
entre el sector públic i el privat que permeti corregir les inèrcies d’un mercat que no 
és capaç de satisfer les necessitats socials d’habitatge. — Milagros Pérez Oliva

Garantir 
l’habitatge, un 
repte metropolità
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

La frontera entre ciutat i natura. Entre asfalt i bosc. Aquesta imatge simbolitza el projecte: darrere d’aquesta porta tancada del 
turó del Coll, sembla que comenci l’aventura. El cabirol, una espècie absent al nostre entorn, ens dona la benvinguda.
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Com a hereva  
de la pèssima 
resolució de la crisi 
financera del 2008, 
Barcelona té la fita 
urgent de posar fi  
als desnonaments  

de famílies vulnerables i garantir el dret  
a l’habitatge. L’ínfima dimensió del  
parc públic, la forta demanda 
interna i externa i l’escàs sòl 
disponible agreugen la crisi.  
Per afrontar-la, cal un pacte 
social per a l’habitatge.

Com l’habitatge 
agreuja les 
desigualtats  
a la ciutat  
de Barcelona
Carme Trilla

Carme Trilla i Bellart 
Economista especialitzada  
en el sector de l’habitatge des  
del vessant social, econòmic i de  
les polítiques públiques. Entre 
el 2004 i el 2011 va ser directora 
general i secretària d’Habitatge  
de la Generalitat de Catalunya.  
Va impulsar la Llei del dret a 
l’habitatge 18/2007 i el Pacte 
Nacional per l’Habitatge 2007-2016.  
Ha col·laborat amb Càritas 
Barcelona en temes d’habitatge 
social i actualment presideix la 
Fundació Hàbitat3, gestora de més 
de 900 habitatges de lloguer social, 
promoguda per la Taula del Tercer 
Sector Social de Catalunya. Forma 
part del Consell Assessor del Pla 
de Barris de Barcelona i presideix 
l’Observatori Metropolità de 
l’Habitatge de Barcelona.

Tots els estudis que parlen de desigualtat en parlen des de la perspectiva 
dels ingressos, de la renda o de la capacitat econòmica de les llars. L’índex 
de desigualtat S80/201 indicava l’any 2021 que, a la ciutat de Barcelona, el 
20% de la població amb el nivell econòmic més alt obtenia 6,1 vegades més 
ingressos que el 20% amb el nivell econòmic més baix. És una proporció 
superior a la de la resta de l’àrea metropolitana (5,8) i a la mitjana de 
Catalunya (5,4), cosa que indica un major problema de desigualtat a la ciutat.

La reducció de la desigualtat és el desè objectiu de 
desenvolupament sostenible de les Nacions Unides, que manté que, “malgrat 
els avenços assolits en algunes àrees en els darrers anys, la desigualtat és 
un dels majors reptes de la nostra era i suposa un obstacle no només per al 
desenvolupament, sinó també per a la pau i per assegurar els drets humans”. 
Les polítiques que es proposen per avançar cap a aquest fi són de caràcter 
econòmic, de millora de les condicions laborals, d’augment del salari mínim 
i de redistribució dels impostos i les prestacions per fer-los més equitatius.
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Però la desigualtat s’hauria d’analitzar no només des de la 
perspectiva dels ingressos, sinó també de la despesa de les llars. En països 
amb estats del benestar potents, les franges de població amb ingressos  
més baixos poden destinar aquests ingressos a consum corrent, ja que 
tenen assegurats els serveis bàsics de salut, ensenyament i habitatge.  
Per contra, als països amb estats del benestar febles, els ingressos de les 
llars es veuen minvats, de facto, pel cost que han de suportar en aquestes 
mateixes matèries.

No disposem de cap indicador sintètic d’ambdós vessants de 
la desigualtat, però serveix d’aproximació dir que, en el cas de la ciutat 
de Barcelona i del seu entorn metropolità, el 20% de la població amb els 
ingressos més alts viu majoritàriament en un habitatge de propietat ja 
totalment pagat, mentre que el 20% de la població amb els ingressos més 
baixos viu, en general, en un habitatge de lloguer a preu de mercat, al qual 
ha de destinar més del 50% dels ingressos. Això, com és lògic, es tradueix 

a la pràctica en un agreujament de les 
desigualtats pel que fa als ingressos 
nets disponibles per al consum corrent, 
i posa en situació de forta vulnerabilitat 
aquest 20% de població amb un nivell 
econòmic més baix, altament sensible 
a les oscil·lacions de preus que puguin 
experimentar els habitatges.

Les necessàries polítiques d’habitatge
Per aquest motiu tan important, la política d’habitatge en una ciutat com 
Barcelona i el seu entorn metropolità esdevé una peça clau en la lluita 
contra la desigualtat. I és clar que avui el repte fonamental d’aquesta 
política és reduir, justament, el pes del cost de l’habitatge que suporten  
les llars amb rendes mitjanes i baixes, que són les que, en una proporció 
més alta, viuen de lloguer.

Sabem que la finalitat principal de la política d’habitatge és 
assegurar una provisió suficient d’habitatges a uns preus que s’adaptin  
a les capacitats de pagament de les llars, així com cobrir els dèficits que, 
en aquesta matèria, genera la dinàmica del mercat lliure. En algunes 
ciutats, com per exemple Viena, el sistema d’habitatge pot operar en un 
sentit pal·liatiu respecte a les mancances del mercat, en comptar amb parcs 
d’habitatge públic o a preus controlats molt considerables. Però aquest no  
és el cas de Barcelona, que disposa d’un parc públic molt escàs i que ha  
vist com ha anat desapareixent el parc d’habitatge protegit de compra  
o de lloguer antic controlat.

A l’hora d’avançar cap a uns estàndards semblants als d’algunes 
ciutats europees pel que fa a capacitat de resposta als reptes d’habitatge 
assequible, Barcelona s’enfronta a dos trets específics que li juguen 
fortament en contra: és una ciutat molt atractiva, tant per als residents 
com per a les persones que arriben de fora, i és geogràficament limitada. 

El repte fonamental és reduir el pes del cost 
de l’habitatge que suporten les llars amb 
rendes mitjanes i baixes, que són les que, 
en una proporció més alta, viuen de lloguer. 

Nota
1. L’índex de ràtio S80/20 és una 
escala d’equivalència que mesura 
la desigualtat en la distribució dels 
ingressos de les llars en un any 
natural.
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La combinació d’aquestes dues característiques fa que sigui una de les 
ciutats amb més desajustos entre demanda i oferta d’habitatge, amb les 
consegüents tensions en els preus.

Efectivament, Barcelona és una ciutat limitada. Malgrat que es 
tracta de la ciutat més gran de Catalunya (1,6 milions de persones), la forta 
pressió de demanda que suporta desborda les seves possibilitats territorials. 
El potencial de creixement urbanístic és limitat i, des de fa més de 40 anys, 
porta a uns dèficits anuals d’atenció a la residència per a les persones que 
voldrien viure a la ciutat. En els anys de màxima producció d’habitatges 
(període 1997-2009), la xifra més alta assolida anualment no va arribar 
a les 5.000 unitats, quan la demanda vegetativa de la ciutat (calculada a 
partir de les necessitats de creació de noves llars i de les necessitats de 
reposició del parc existent) seria d’aproximadament 10.000 unitats anuals.

L’expulsió de població cap a ciutats de l’entorn metropolità ha 
estat, com a conseqüència, una constant. I, és clar, aquesta insuficiència 
d’oferta amb relació a la demanda té la traducció en el nivell de preus 
residencials de Barcelona. Des del començament de segle fins al 2021,  
els preus d’obra nova han crescut un 150%, i els lloguers, un 100%,  
mentre que la renda bruta familiar disponible ha pujat només un 25%. 
Això constitueix una bretxa d’insolvència insuportable per a moltes llars, 
fet que impacta directament en la desigualtat.

D’altra banda, Barcelona és una ciutat atractiva. En totes 
les enquestes, els residents i fills dels residents manifesten clarament la 
voluntat de continuar vivint-hi. Però, a més, és focus d’interès per a turistes 
i inversionistes, i això pressiona de manera indiscutible sobre la demanda 
d’immobles i els preus del sòl. Les necessitats d’habitatge principal han 
de competir amb la demanda de lleure o de residència temporal, que és 

capaç de satisfer preus per sobre del que 
correspondrien a la mitjana d’ingressos 
de les llars. També està influint en la 
pujada dels preus el lloguer d’habitacions. 
I no oblidem que la demanda turística, 
la de temporada i la d’habitacions tenen, 
a més de l’impacte sobre els preus, una 
altra derivada perniciosa per al parc 

d’habitatges i per a la convivència ciutadana: la sobreocupació, que pot ser 
simultània en el temps —comparteixen habitatge més persones de les que 
serien preceptives per mínims d’habitabilitat— o successiva, amb canvi 
continu d’usuaris. Això també impacta en la desigualtat.

Fer front a un entramat complex de problemes
La política d’habitatge es veu obligada a mantenir un pols molt dur  
i complex amb els tres paràmetres comentats: ínfim parc públic i de preu  
controlat, forta demanda (interna i externa) i escàs sòl disponible. Les 
conseqüències més evidents i greus d’aquestes particularitats de la ciutat 
són, en el terreny demogràfic, un retard en l’edat d’emancipació dels 

Barcelona s’enfronta a dos trets 
específics que li juguen fortament  
en contra: és una ciutat molt atractiva 
i és geogràficament limitada. 
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joves, la pèrdua de població jove i un 
envelliment de la població més notori 
que a l’entorn. I en el terreny social, 
les conseqüències han estat la pèrdua 
de població amb ingressos mitjans 
i la polarització de la desigualtat, 
especialment visible entre barris; una 
alta vulnerabilitat residencial per la 

inseguretat i la incertesa de l’habitatge; els desnonaments de llars per  
la impossibilitat d’assumir el cost de l’habitatge, i la sobreocupació.

Fer front a aquest entramat complex de problemes no és senzill. 
Requereix mesures no sempre ben rebudes per la població o per alguns 
operadors, i això fa que sigui molt important articular alguna mena de 
pacte social per a l’habitatge que doni robustesa a les decisions que es 
prenguin i que eviti que les estratègies per assegurar el dret a l’habitatge 
dels ciutadans es converteixin en motiu de debat permanent.

Caldrà augmentar l’oferta d’habitatges de lloguer assequible  
i social amb nova construcció i, per això, serà necessari agilitzar l’activitat 
sobre sòls públics de l’Institut Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació  
de Barcelona (IMHAB) i de l’Institut Català del Sòl (Incasòl), així com 
reforçar els convenis amb les entitats sense ànim de lucre i els concursos 
per a operadors compromesos amb l’habitatge protegit. També caldrà 
continuar treballant en la construcció d’habitatges de dotació, activar-la 
en els sòls privats de reserva per a habitatge protegit que avui ja estan 
previstos i adaptar de manera realista l’exigència del 30% de pisos protegits 
en noves promocions privades.

Igualment, s’ha d’augmentar l’oferta d’habitatges de lloguer 
assequible i social a partir del parc existent, donant una empenta 

És molt important articular un pacte social 
per a l’habitatge que doni robustesa a les 
decisions que es prenguin i que eviti que 
siguin motiu de debat permanent. 
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pressupostària per a l’adquisició d’edificis mitjançant el tanteig i retracte. 
També cal concertar amb els propietaris privats habitatge de lloguer a 
preus per sota de mercat per a joves i per a persones grans mitjançant ajuts 
i garanties públiques, continuar controlant l’ús turístic dels habitatges per 
limitar-ne l’impacte i revertir llicències donades cap a residència habitual,  
i facilitar els canvis d’ús de locals comercials que estan en desús cap a 
habitatges, així com estudiar d’altres possibles canvis d’usos d’edificis 
públics i privats.

La declaració de la ciutat de Barcelona com a zona de mercat 
tensionat permetrà aplicar mesures de refredament en l’àmbit del lloguer, 
però també s’haurà de continuar vigilant la implantació d’habitatges 
turístics i tirar endavant normatives per al control del lloguer de temporada 
i del lloguer d’habitacions.

La ciutat és hereva d’una pèssima resolució de la crisi financera 
del 2008 i s’ha de plantejar com a fita urgent posar fi als desnonaments de 
famílies vulnerables, que encara venen d’aleshores. Reforçar els ajuts  
al pagament del lloguer i de la hipoteca és una fórmula preventiva òptima. 
Però, sobretot, caldrà introduir una nova operativa consistent en la 
concertació, amb els privats, del lloguer social en el cas de famílies amb 
problemes de solvència. I continuar treballant amb les entitats del tercer 
sector tant per llogar habitatges privats i destinar-los a famílies vulnerables 
com per erradicar el sensellarisme.

La resposta als problemes d’habitatge de la ciutat des de l’entorn 
metropolità serà una de les apostes inevitables, ja ara i de cara al futur, a 
mesura que les potencialitats de la ciutat es vagin exhaurint. I aconseguir, 
d’aquesta manera, que la població amb ingressos més baixos vegi reduït  
el pes del cost de l’habitatge serà la via per retallar, de manera efectiva,  
les desigualtats.
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Passar del relat a la gestió 
serà el canvi d’escala 
imprescindible per tal 
d’apropar al màxim 
l’oferta a la demanda 

d’habitatge. Amb l’eficiència que ha de 
presidir tota acció dels poders públics, 
l’objectiu ha de ser la producció massiva.  
I això tan sols serà possible escurçant  
els terminis de la gestió urbanística del 
sòl i amb una col·laboració publicoprivada, 
dotada de control i tuteles permanents  
però sense prejudicis.

Les escales 
de l’habitatge
Juan Carlos 
Montiel
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Juan Carlos Montiel 
És arquitecte superior, titulat 
a l’Escola Tècnica Superior 
d’Arquitectura de Barcelona (UPC), 
de la qual va ser professor associat 
de projectes (fins al 1991) i, fins a 
l’actualitat, és professor titular EU. 
Ha exercit professionalment tant 
en l’àmbit privat com en el públic, 
i va ser col·laborador de l’Institut 
Municipal de Promoció Urbanística 
(IMPU) i del Holding Olímpic 
durant el procés de transformació 
urbana per als Jocs Olímpics de 
Barcelona del 1992. Va treballar 
a la Regidoria d’Habitatge de 
l’Ajuntament de Barcelona a la fi 
dels anys noranta i, posteriorment, 
a la d’Urbanisme. També ha estat 
director d’Urbanisme del districte 
22@ (2003-2006) i director gerent 
de l’agència Barcelona Regional 
(2006-2011), de la qual és, des del 
2011, subdirector general.

El Pla Director Urbanístic Metropolità (PDUM), aprovat inicialment, 
es planteja i s’autodefineix com un pla d’oferta. Treballa sobre diverses 
hipòtesis de creixement de població a l’àrea i la regió metropolitanes 
(AMB i RMB) en els horitzons 2050 i 2060, i sobre d’altres d’associades a 
potencials necessitats de nous habitatges, però establint com una de les 
bases del model territorial la limitada capacitat de l’oferta en qüestió1.

Les sempre recomanables referències contextuals són 
encara més evidents en aquesta ocasió, per la relació jeràrquica entre 
el Pla Territorial Metropolità de Barcelona i la regió com a objecte de 
planejament, i del PDUM, amb l’àrea. Més enllà d’això, les esmentades 
hipòtesis s’han elaborat —o almenys així es perceben— com una unitat 
d’estudi segregada territorialment en dos àmbits funcionals, amb l’objectiu 
que la demanda que no es pugui satisfer en l’àmbit del PDUM s’entengui 
com a natural que resti satisfeta en el de la regió.

Podria plantejar-se el dubte de si el model escollit és el més 
adequat, en la mesura que no serà capaç de donar resposta en el seu àmbit 
al que es considera un dels problemes cabdals de la nostra societat. I si, en 
conseqüència, hauria de reformular o, si més no, reajustar certs índexs i 
paràmetres, per tal que la quantitat de nou habitatge insatisfeta dins de l’AMB 
sigui més minsa. Però no és aquest l’objecte central de la nostra reflexió; tan 
sols ajuda a assenyalar la importància de l’escala a l’hora d’abordar aquest 
problema. Així, és a bastament compartida la idea que és necessària una escala 
territorial que depassi els límits municipals per poder resoldre els desequilibris 
entre la demanda d’habitatge i el sòl disponible per produir-ne. No ja en la 
globalitat de l’àrea, ni entre el conjunt del continu construït i la resta, sinó 
entre municipis veïns, reduint l’escala. I entre l’àrea i la regió, si l’ampliem.

Aquesta qüestió relacionada amb l’escala i la massa crítica 
necessària per a determinades operacions va ser una de les raons que  
va propiciar la creació d’Habitatge Metròpolis Barcelona (HMB, SA)2, 
que es presenta com “la primera societat mixta d’habitatge de lloguer 
assequible d’Espanya”, i que, a l’escala territorial, va afegir dos components 
relacionats i prou rellevants: els recursos financers i el tipus de gestió.

El finançament, el problema clau
Al llarg del temps, els ajuntaments d’una certa dimensió i algunes 
administracions supramunicipals s’han dotat d’instruments específics 
per a la producció d’habitatge; sovint, reduint el concepte de producció 
al de construcció, per absència d’una estratègia i, sobretot, d’una gestió 
conjunta de les actuacions relacionades amb l’obtenció i la gestió de sòl. 
Més enllà d’aquestes disfuncions —separar la gestió de l’urbanisme de la de 
l’habitatge no és poca cosa—, a l’hora d’ampliar el parc d’habitatge protegit 
aquestes empreses públiques —és a dir, les mateixes administracions— 
s’enfronten al problema clau del finançament (per més que sovint oblidem 
que la responsabilitat de l’habitatge és autonòmica).

Aquest aspecte, sempre important, pren encara més rellevància 
quan es donen dues circumstàncies alhora: d’una banda, la decisió a 
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bastament compartida d’ampliar el parc públic bàsicament per la via 
del lloguer i, de l’altra, les limitacions especials d’endeutament de les 
administracions locals. La primera implica quantitats d’inversió més 
grans a llarg termini, que es fan d’impossible abordatge per part de les 
administracions municipals. És per això que l’experiència de l’HMB  
s’ha plantejat també com a exemple de col·laboració publicoprivada (CPP),  
on l’aportació pública del sòl redueix substancialment o fa innecessària 
l’aportació de finançament, assumida pels privats, que la recuperaran  
a mitjà i llarg termini a través dels lloguers.

Però m’atreviria a subratllar que el vessant més innovador no 
resideix en la col·laboració en si, en la seva tècnica, coneguda de fa temps, 
sinó a desfer una polarització tenyida de prejudicis que moltes vegades s’ha 
debatut entre la desconfiança absoluta i la rendició incondicional. Trobem, 
d’una banda, una visió més militant en la reducció simplista del mercat, 
que abandera la substitució de l’Administració en tots els àmbits amb 
transcendència econòmica per les forces que suposadament el configuren  
i l’autoregulen. Per a aquests agents, la col·laboració publicoprivada és 
entesa molt sovint com l’entrega dels recursos econòmics als qui consideren 
els seus únics i legítims, si no amos, al menys usufructuaris naturals  
—destacant la P de privat—. A la banda oposada, la CPP ha estat rebutjada 
pels qui, d’una manera especular, des de la P de públic, veuen en el sector 
privat un depredador amb el qual és millor no tractar. 

La C de col·laboració
En el fons, tots dos posicionaments rebutgen la complexitat d’una 
relació que, en contra del que moltes vegades hom pensa, no acaba 
amb l’adjudicació concessional3 —quan aquest és el mecanisme 
administratiu—, sinó que tot just comença amb aquest acte, ja que la 
veritable CPP posa l’accent en una C de col·laboració que implica una 
relació continuada en el temps sobre objectius clarament definits. Amb 
interessos diferents, és clar, però complementaris, on l’Administració té 
la responsabilitat d’exercir el control i la tutela de tot el procés al llarg del 
temps. I més quan l’objecte de la col·laboració són habitatges de lloguer 
sotmesos a un règim de condicions d’accés, manteniment i preu que 
es modifiquen al llarg del temps, i que condicionen la continuïtat i la 
renovació d’uns llogaters amb unes situacions personals que, amb els seus 
canvis, també hi intervenen de manera rellevant.

Aquests paràgrafs no són un excurs, sinó que pretenen 
evidenciar unes altres escales que cal afegir a la territorial: l’escala 

financera i, indissolublement lligada a 
aquesta, l’escala de gestió. I si parlem de 
finançament i gestió en relació amb la 
producció d’habitatge públic, ens posem 
indefectiblement davant del que ha de 
presidir tota acció dels poders públics: 
l’eficiència4.

La veritable col·laboració publicoprivada 
posa l’accent en la relació continuada 
en el temps sobre objectius clarament 
definits. 

Notes
1. “…Per aquest motiu i sense 
renunciar a l’objectiu d’encabir el 
màxim nombre possible d’habitatges 
i de nous espais per a l’activitat 
econòmica, el PDUM es planteja com 
un pla d’oferta: totes les propostes de 
desenvolupament aniran adreçades 
a maximitzar la satisfacció de la 
demanda existent, fins que aquesta 
satisfacció representi una dificultat 
per a l’assoliment dels objectius 
d’habitabilitat i sostenibilitat del 
mateix pla. Aquest plantejament 
beneficia igualment els municipis de 
la resta de la regió metropolitana, en 
tant que els permet incrementar el seu 
pes relatiu.” PDUM. Document per a 
l’aprovació inicial. Document 0. Síntesi 
de la Memòria, març 2023, pàg. 21.
2. La societat està participada en 
un 50% per socis públics (AMB i 
Ajuntament de Barcelona) i en un 
50% per un soci privat (Cevasa i 
Neinor Homes, SA), amb l’objectiu de 
construir d’entrada 4.500 habitatges 
de protecció oficial de lloguer (2.250 
al municipi de Barcelona i 2.250 als 
altres municipis de l’AMB).
3. En el cas de l’HMB, amb la fórmula 
jurídica de societat de capital, es fa 
més estret el lligam de la col·laboració 
en qüestió.
4. Res més allunyat de la meva 
intenció que caure en el tòpic de la 
falta d’eficiència del sector públic com 
a fre principal de la competitivitat de 
l’economia espanyola. I dic “tòpic” 
perquè, almenys els sectors bancari 
i immobiliari —referents pel tema 
objecte d’aquest article—, no van ser, 
a la primera dècada d’aquest segle, 
exemples d’eficiència del sector 
privat.
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Perquè no es tracta tan sols de donar resposta a la gran demanda 
d’habitatge ampliant l’oferta en unes quantitats significatives, sense les 
limitacions inherents a la capacitat d’inversió directa de les administracions 
municipals, sinó de fer-ho traient el màxim profit dels recursos disponibles. 
Donat que aquests recursos tenen bàsicament forma de sòl, es tracta 
d’escurçar els terminis de la gestió urbanística dins d’una estratègia que 

ha de tenir el nou parc d’habitatge públic 
com un dels horitzons prioritaris i que, 
en conseqüència, no pot ser aliena als 
mecanismes per finançar-lo. Així, els 
mecanismes de col·laboració —des 
dels formats del dret de superfície o 
la concessió administrativa fins a la 
constitució de societats mixtes— han 

d’estar presents en les estratègies en qüestió per tal d’aconseguir uns 
objectius de producció massiva d’habitatge i per, si més no, apropar al 
màxim l’oferta a la demanda. Perquè aquest era l’objectiu, no? Donar 
respostes al problema de l’habitatge.

El concepte abans esmentat d’eficiència ens aboca 
necessàriament a una altra escala, la de producció: s’haurà de passar d’una 
producció pensada per a la venda al detall a una altra que haurà de satisfer 
milers d’unitats cada any.

La importància de les escales
Les referències continuades a les escales, més enllà del directament descrit, 
tenen la voluntat d’il·lustrar la interrelació entre els diversos elements 
que intervenen en el problema que ens ocupa, en les limitacions que 
tenen les administracions com a responsables de donar-li resposta i en la 
necessitat de trencar prejudicis per depassar-les. També, en la importància 
de plantejar la quantitat com un valor primordial, inseparable d’un factor 
temporal amb què constitueix l’estructura d’una planificació que haurà 
d’haver tingut, en l’estratègia de producció i gestió de sòl, el seu estat quasi 
fundacional, i en l’estratègia de finançament el de constitució prèvia al seu 
desplegament.

No s’ha fet referència en aquest escrit a l’habitatge lliure, ja 
que hem posat l’èmfasi en la producció des de l’Administració, deixant 
al marge el vessant normatiu lligat al planejament. En aquest sentit, tan 
sols un apunt en relació amb la sempre recomanable avaluació, passat 
cert temps, del balanç de les mesures preses. Tampoc s’ha fet referència a 
altres aspectes, com el conjunt del que es consideren noves formes d’accés a 
l’habitatge, donat que, tenint en compte la dimensió del problema, es poden 
considerar poc rellevants des d’un punt de vista quantitatiu. Al cap i a la fi, 
al meu entendre, davant de la magnitud del problema, el canvi d’escala més 
rellevant serà passar del relat a la gestió.

El concepte d’eficiència ens aboca a 
passar d’una escala de producció pensada 
per a la venda al detall a una altra que 
haurà de satisfer milers d’unitats cada any. 
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Les ciutats esdevenen 
actors clau davant 
el repte europeu 
de construir un 
model d’habitatge 

centrat en les persones. En aquest context, 
Barcelona s’està convertint en un referent 
i en un laboratori, que desvia la trajectòria 
històrica a través de la diversificació dels 
models d’habitatge i de l’augment de l’oferta 
de lloguer social.

El model de 
Barcelona en el 
context europeu
Sorcha Edwards

Sorcha Edwards 
Des del 2014, és secretària general 
de Housing Europe, la federació 
que agrupa els agents europeus 
de l’habitatge públic, cooperatiu 
i social, un sector que compta 
amb 25 milions de llars i que 
n’aporta 200.000 de noves cada 
any. Edwards lidera i coordina 
aquesta xarxa per assolir el màxim 
impacte i aconseguir una regulació 
i un finançament més favorables a 
escala europea i internacional. Ha 
estudiat a la Dublin City University, 
la Universitat de Salamanca i la 
Universitat d’Ulster, té un màster en 
Estudis Europeus de la KU Leuven 
i un postgrau en Sostenibilitat en 
l’àmbit de l’edificació, de l’East 
London University.

Housing Europe és una entitat que té com a objectiu aconseguir un 
habitatge digne per a tothom, tant a la Unió Europea com a tot el món. 
La nostra meta és millorar el marc legislatiu de la UE perquè promogui 
l’assoliment d’aquest objectiu i doni suport a les polítiques nacionals que es 
mouen en la mateixa direcció. Bona part dels nostres esforços són a escala 
europea i nacional. Això no obstant, cada cop és més evident que les ciutats 
són a l’avantguarda del repte de l’habitatge i que són actors clau a l’hora 
d’alimentar un model centrat en les persones i d’encabir una narrativa 
més enllà del creixement. Diverses urbs s’han mobilitzat a la UE per optar 
a subvencions, per millorar la normativa que afecta les seves ambicions 
relatives a l’habitatge i per accedir al coneixement i a la informació 
sobre com gestionen altres països i ciutats aquest repte. Barcelona és 
una d’aquestes ciutats, juntament amb París, Amsterdam, Lió, Bolonya i 
d’altres, que estan deixant empremta i liderant un nou pla per a l’habitatge.

Tot i que són moltes les ciutats europees que s’enfronten  
a aquest repte, Barcelona s’ha mostrat especialment dinàmica i oberta a 
noves idees en els darrers vuit anys, i ha esdevingut un punt de referència 
de les polítiques progressistes d’habitatge. Encarna el Zeitgeist actual, 
que es caracteritza per un reconeixement de la necessitat de reformular 
les nostres polítiques d’habitatge després de dècades de liberalització i 
dependència de les forces del mercat. El fet que el IV Festival Internacional 
de l’Habitatge Social (ISHF), celebrat el passat mes de juny a Barcelona, 
hagi atret 2.100 persones de 82 països ha fet palès aquest interès creixent.
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La política d’habitatge a les ciutats europees
Respecte a l’habitatge, el que cal és un canvi de perspectiva. No ens hem 
de preguntar “On podem allotjar la gent que no pot fer front als preus del 
mercat?”, sinó “On vol viure la gent, com vol viure i com podem definir 
sistemes d’habitatge per allotjar-la i per garantir societats més funcionals?”. 

Al llarg dels darrers vuit anys, Barcelona 
ha mirat d’adoptar aquesta perspectiva 
i ha esdevingut un laboratori per a una 
estratègia governamental basada en els 
drets. Les polítiques es poden agrupar  
en millor normativa, millors subvencions 
i millors coneixements. Hi ha una manca 
de dades comparatives precises de les 

ciutats. Això no obstant, és clar que, a Barcelona, les polítiques estan tenint 
resultats en forma d’augment de l’habitatge de lloguer social per mitjà de la 
construcció, la reforma i la compra.

Per millorar el coneixement, Barcelona ha desenvolupat un 
observatori de l’habitatge, ha implicat la gent directament en la presa  
de decisions i ha fet seves polítiques d’èxit de tot Europa i més enllà. S’ha 
incrementat el finançament per construir més habitatge públic, social i de 
lloguer, però també s’ha utilitzat capital privat per finançar la creació, amb 
ànim de lucre limitat, d’habitatge de lloguer assequible indefinidament 
i per adquirir llars del mercat privat. Barcelona també ha treballat per 
definir el sistema amb la regulació del lloguer de curta durada, els lloguers 
privats i la venda.

Comparació de Barcelona: baixa proporció d’actius públics i socials
Tenim una creixent acumulació de dades que avalen la necessitat  
de disposar d’una quantitat mínima d’habitatge regulat, sigui públic,  
amb ànim de lucre limitat, cooperatiu o gestionat per la comunitat, per tal 
de poder maximitzar l’efecte amortidor en els preus del mercat privat. Es 
tracta d’una estratègia de modulació del mercat que es diferencia de la de 
fixació de preus en el fet que proporciona habitatge per als més vulnerables 
i assumeix que el mercat satisfarà les necessitats generals de la població. 
Des d’aquesta perspectiva, Barcelona, amb només un 2% d’habitatge de 
lloguer públic, està en una situació molt més difícil que la majoria de les 
ciutats europees, on se supera el 10% de mitjana, encapçalades per París, 
que en té un 30% i projecta arribar al 45%; Zúric i Copenhaguen, amb 
un 30%, i, per descomptat, Viena, que és el punt de referència, amb més 
d’un 50%. Barcelona no té espai per créixer i, per tant, ha de centrar-se a 
augmentar la densitat d’habitatges i a optimitzar l’ús dels edificis existents.

Aquesta baixa proporció d’habitatge públic o social és deguda 
en part al fet que la intervenció pública en el mercat de l’habitatge a 
Barcelona i a Espanya s’ha orientat principalment a promoure l’accés a la 
propietat. És una característica que comparteixen molts països de la regió 
mediterrània d’Europa, on les ciutats també s’enfronten a una reducció  

Barcelona, amb només un 2% d’habitatge 
de lloguer públic, està en una situació 
molt més difícil que la majoria de les 
ciutats europees.
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del mercat privat de llarga durada a causa de l’augment dels lloguers de 
curta durada.

Desviació de la trajectòria històrica
L’habitatge, per la seva naturalesa, sovint té una trajectòria històrica 
fixada. Això vol dir que, quan un país té una manera concreta de 
proporcionar habitatge, rarament la canvia. Barcelona ha esdevingut una 
excepció, ja que s’ha desviat de la seva trajectòria històrica i ha introduït un 
model de cooperatives en cessió d’ús, típic d’Alemanya i Suïssa, un sistema 
d’habitatge de cooperativa de lloguer que s’afegeix a les tradicionals 
cooperatives de propietat, juntament amb la provisió pública d’habitatge 
social de lloguer i de propietat. A més, inspirada per les associacions 
d’altres països europeus, Barcelona ha introduït un nou marc jurídic,  
que permet la cooperació publicoprivada en la provisió de lloguer social. 
La ciutat també ha treballat per garantir que una part de cada nou projecte 
immobiliari sigui d’habitatge social, d’acord amb un model de quotes 
que ja s’aplica a França, el Regne Unit i Irlanda. Aquesta desviació de la 
trajectòria històrica també s’està produint en altres ciutats, amb un interès 
creixent per diversificar els models d’habitatge cooperatiu i reproduir el 
model de fideïcomís de sòl de la comunitat (CLT, community land trust).

Inclusió de comunitats i veus locals a la planificació de l’habitatge
Barcelona ha establert un Consell de l’Habitatge Social per proporcionar 
un espai de participació ciutadana, que serveixi per generar opinions, 
proposar idees i promoure els resultats de les seves anàlisis. D’aquesta 

manera, es garanteix la transmissió 
constant de la informació, sobretot  
quan hi ha canvis de política innovadors. 
Aquest és un fet força específic de 
Barcelona i que espero que ajudi a 
garantir la continuïtat, més enllà  
dels cicles polítics.

Una referència per a la comunitat política internacional
L’ISHF ha estat la culminació de vuit anys d’esforços. Més de 2.100 persones  
procedents de 82 països han visitat Barcelona per debatre la manera com 
els sistemes d’habitatge ja establerts o de recent implantació afronten 
reptes semblants. Més de 200 organitzacions —moltes de les quals són 
sòcies i membres de Housing Europe— s’han implicat activament en la 
gestió de 30 esdeveniments paral·lels, així com en les 25 visites a habitatges 
públics i cooperatius exemplars, el manteniment de 20 estands i 6 
exposicions, tots distribuïts en 8 recintes diferents de la capital catalana. 
L’Ajuntament de Barcelona, amfitrió local de l’ISHF 2023, ha organitzat 
una edició fantàstica, i esperem que la vinent, que tindrà lloc a Dublín el 
2025, segueixi la tradició.

La política d’habitatge sovint segueix  
una trajectòria històrica fixada,  
que rarament canvia. Barcelona  
ha esdevingut una excepció.
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Sobre el lloguer 
d’habitatges s’han 
difós en els darrers 
anys una sèrie 
de tòpics i falses 
creences, que ara 

desmenteix una enquesta pionera a Barcelona, 
ciutat on el 40% de la població viu en aquest 
règim. Gairebé res és com es creia. Els vells 
problemes tendeixen a agreujar-se i apareixen 
noves vulnerabilitats vinculades a la incertesa 
que generen les renovacions dels contractes. 

Mites i veritats 
sobre la generació 
llogatera
Jaime Palomera  
i Jordi González
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Jaime Palomera 
És codirector de l’Institut de 
Recerca Urbana de Barcelona 
(IDRA) i doctor en Antropologia 
Econòmica per la Universitat de 
Barcelona, la City University of 
New York i l’École des hautes 
études en sciences sociales. També 
és cofundador del Sindicat de 
Llogateres, entitat centrada en la 
defensa del dret a l’habitatge.

Jordi González 
Doctor en Sociologia per la 
Universitat de Leeds, és investigador 
col·laborador de l’IDRA i docent a la 
Universitat Pompeu Fabra.

En els darrers anys s’han repetit amb reiteració una sèrie de tòpics sobre el 
mercat del lloguer, que es poden resumir de la manera següent:

1. El lloguer és un problema “dels joves”.
2. El lloguer és un problema “de la població més vulnerable”.
3. Les immobiliàries i els grans propietaris no influeixen en els 

preus del lloguer.
4. Les pujades estan provocant un èxode massiu als barris més 

pobres.
5. El lloguer és un problema passatger, perquè una majoria 

heretarà la casa dels pares.
6. Hi ha molts propietaris que necessiten cobrar el lloguer per 

arribar a final de mes.
Es tracta d’una llista de mites sense base científica. De fet,  

si alguns s’han difós tant, ha estat precisament perquè no hi havia dades 
objectives per contrastar-los. Però el 2019 vam decidir posar fi a aquesta 
anomalia impulsant una enquesta pionera a Barcelona, la ciutat amb  
el percentatge de llogaters més alt de tot l’Estat: entre el 2017 i el 2020, va 
passar del 38,2 al 40,1% de la població. El nostre objectiu era conèixer les 
entranyes del mercat del lloguer, més enllà de les dades superficials sobre 
els preus i l’oferta. Aquest any hem publicat els resultats preliminars de  
la segona enquesta1, que tomben els mites que circulen sobre el mercat  
del lloguer. En aquest article, resumim les conclusions principals d’aquest 
nou estudi, el més ambiciós fins avui.

La majoria de la gent que viu de lloguer no és jove
Malgrat el que se sol creure, la majoria de les persones que viuen de lloguer 
(el 65%) tenen més de 35 anys, edat que l’Administració fa servir com a 
llindar per definir qui és jove i qui no. El 41,2% se situen en el tram que va 
dels 35 als 50 anys, i el 23,8%, en el de més de 51 anys. Els qui oficialment 
es consideren joves, perquè en tenen menys de 35, representen el 35,1%.  
De fet, l’edat mitjana dels llogaters ha passat de 38 a 41 anys en poc temps.

Tot això no vol dir que l’habitatge hagi deixat de ser un 
problema greu per als més joves. Al contrari: cada cop tenen més dificultat 
per emancipar-se i accedir a un habitatge propi. El 2022, la població 
espanyola d’entre 16 i 34 anys que s’havia emancipat i residia fora de 
l’habitatge familiar no superava el 15,9%2, la meitat de la mitjana de la 
Unió Europea (31,9%)3.

El lloguer no és un problema de gent vulnerable
També se sol associar l’habitatge de lloguer amb “famílies vulnerables” o  
“en situació de vulnerabilitat”, per referir-se a persones amb ingressos baixos 
i greus dificultats per assumir els pagaments. De nou, res més lluny de la 
realitat: una part molt important de la gent que viu de lloguer i que pateix un 
nivell significatiu de precarietat té feines qualificades i estudis universitaris.

Això, encara que pugui semblar contraintuïtiu, té a veure amb 
la legislació estatal, que des del 1985 ha convertit el lloguer en sinònim 
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d’inseguretat. En països com França o Alemanya, si un propietari vol fer 
fora una família quan s’acaba el contracte, ha de ser amb causa justificada: 
bé per la necessitat de destinar l’habitatge a llar permanent per a ell mateix  
o per a familiars en primer grau, o bé per vendre-la —cas en què el llogater 
té dret d’adquisició preferent. És el que anomenem seguretat de tinença.  
A més, hi ha regulacions que asseguren que, entre contracte i contracte,  
el preu no pot augmentar més enllà d’un percentatge determinat.

Aquí, en canvi, hi ha poca seguretat de tinença en el lloguer. 
Una família pot ser expulsada sense motiu al final del contracte, cosa que 
comporta molts efectes negatius. El primer i més evident és viure amb la 
incertesa permanent de si et faran fora, cosa que no permet desenvolupar una 
relació de qualitat amb la llar. Qui vol apostar per un habitatge, invertint-hi, 
si no té la seguretat de poder-hi desenvolupar un projecte de vida més enllà 
dels cinc anys? Per això la gran majoria dels llogaters, al marge de la seva 
situació econòmica, pateixen molta inestabilitat residencial: a Barcelona, 
el 70,5% van canviar d’habitatge una o més vegades entre el 2017 i el 2022. 
D’aquestes mudances, almenys quatre de cada deu van ser, en realitat, 
desnonaments invisibles: persones expulsades, malgrat haver complert 
amb les seves obligacions, perquè el propietari no els va voler renovar 
el contracte. D’altra banda, que un 40,1% dels veïns s’estiguin mudant 
constantment també té un impacte perniciós en el conjunt de la ciutadania. 
No saber qui viu a la teva escala, qui entra i qui surt de l’edifici —i no poder 
desenvolupar vincles veïnals—, disminueix la sensació de seguretat.

La segona conseqüència de tenir una legislació que no dona 
seguretat de tinença al lloguer és que genera una relació de poder molt 
desigual entre propietaris i llogaters. No és només que els darrers no 
tinguin capacitat per negociar els preus, sinó que ni tan sols tenen la 
força per exigir que es compleixin drets que la llei ja recull. L’exemple més 
clar és el fet que la major part de la població llogatera (el 72,8%) viu en 
cases amb almenys dos problemes greus d’habitabilitat. I els que pateixen 
almenys tres problemes representen el 59,1%. Els més importants són 
el mal aïllament tèrmic i acústic, la necessitat de reformes, la manca de 
calefacció adequada, humitats, floridura o filtracions en parets i sostres, 
així com finestres i portes en mal estat. Que a tantes llars es visqui amb 
aquests problemes —malgrat que s’estan pagant els lloguers més alts de la 
història— té molt a veure amb la inseguretat legal vinculada al lloguer,  
la incapacitat per construir projectes a llarg termini i la por de ser expulsat 
com a represàlia per haver demanat que es compleixi la llei.

Immobiliàries i grans propietaris influeixen en els preus
A conseqüència de l’augment sense precedents del preu del lloguer en la 
darrera dècada, avui només tres de cada deu llogaters convivents destinen 
el 30% (o menys) de la renda disponible a les despeses de l’habitatge, llindar 
que recomana la Unió Europea per evitar el sobreesforç a les economies 
domèstiques. La resta de llogaters —la majoria— estan en situació d’estrès 
financer. El 23,3% viuen amb estrès financer moderat (destinen entre el  

Notes
1. L’Enquesta Llogatera o l’Enquesta 
Impactes Socials del Mercat de 
Lloguer és un mètode de recerca 
ideat per l’Institut de Recerca 
Urbana de Barcelona (IDRA) el 2018. 
Actualment s’està implementant 
en vuit ciutats europees i 
llatinoamericanes, en el marc de 
Contested Territories, un projecte 
que ha rebut finançament del 
programa d’R+D+I Horizon 2020 de 
la Unió Europea. Col·labora amb el 
Karlsruher Institut für Technologie, 
la Universitat de Leeds, la Universitat 
de Leipzig, la Universidad Autónoma 
de Madrid, la Universitat de Buenos 
Aires, ACIJ, Habita 65 i CEUR-
CONICET i, a Barcelona, amb el 
Sindicat de Llogateres i l’Observatori 
Metropolità de l’Habitatge.  
Resultats de la primera enquesta: 
Impactes socials del mercat de lloguer. 
Enquesta sobre les condicions de vida 
de la població llogatera a Barcelona i 
l’àrea metropolitana (2014-2019).  
via.bcn/Ztpo50PFMcN 
Resultats de la segona enquesta: 
Generació llogatera: la gran esquerda 
social. Enquesta sobre les condicions de 
vida a Barcelona (2018-2022).  
via.bcn/yyQi50PKz5z
2. Observatorio de Emancipación. 
Consejo de la Juventud de España, 
2022. via.bcn/44im50PFMGm
3. Eurostat, EU-SILC Survey, 2022. 
via.bcn/FP0C50PFMHE

https://www.contested-territories.net/
http://via.bcn/Ztpo50PFMcN
http://via.bcn/yyQi50PKz5z
http://via.bcn/44im50PFMGm
http://via.bcn/FP0C50PFMHE
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30 i el 40% dels ingressos a l’habitatge); el 15,6%, alt (hi destinen entre  
un 40 i un 50%), i el 26%, molt alt (hi destinen més del 50%).

Hi ha qui argumenta que aquest procés és inevitable a causa 
d’un simple desequilibri entre oferta i demanda. Però aquesta mena de 
plantejaments no expliquen res, ja que tant l’oferta com la demanda 
són en realitat un dens entramat d’actors i forces socials amb interessos 
contradictoris, profundament determinats per les polítiques públiques.

L’enquesta ho confirma amb noves dades, que mostren, per 
exemple, que els preus es comporten de manera diferent segons quins actors 
hi estiguin involucrats. Quan hi ha una agència immobiliària implicada, 
hi ha més pujades en el preu del lloguer. El 46,6% de les llars que tracten 
amb una agència han patit increments. En canvi, en el cas dels qui tenen 
tracte directe amb el propietari, la xifra baixa fins al 31%. Com que les 
immobiliàries intervenen en el 71,9% dels contractes de lloguer, cal deduir 

que han tingut un paper important en 
l’augment global de preus.

A més, els grans propietaris 
tendeixen a fer més pujades de lloguer 
que els petits. Segons les dades de 
l’enquesta, el 49,6% dels llogaters que 
viuen en blocs de propietat vertical 
(generalment, de grans propietaris) 

pateixen augments, davant d’un 34,1% en el cas dels que viuen en propietats 
horitzontals (en mans de propietaris petits i grans).

No hi ha un èxode massiu, sinó inseguretat residencial
L’elevat estrès financer i l’alt percentatge de mudances han generat el 
mite que s’està produint una mena d’èxode general dels barris cèntrics 
a la perifèria. Això no obstant, les dades demostren que set de cada deu 
mudances són a barris de renda igual o més alta. De fet, gairebé la meitat 
(48,2%) es fan a un altre habitatge del mateix barri.

Per tant, la tendència dominant no és l’èxode de barris més rics 
a zones més pobres, sinó la inseguretat residencial i els canvis constants 
d’habitatge. De nou, destaca la incapacitat per poder construir projectes de 
vida a mitjà i llarg termini, com a resultat, principalment, d’una llei que no 
garanteix la seguretat de tinença pel que fa al lloguer.

El lloguer no és una situació passatgera
Davant la gravetat del problema, sovint hi ha la temptació de creure que  
la majoria de persones heretaran una casa. La suposició és que són fills  
de la generació baby boom, que de manera generalitzada es va poder 
comprar una casa. Res més lluny de la realitat. Les dades revelen que  
set de cada deu llogaters no esperen heretar en el futur. A més, entre la 
minoria de persones llogateres que sí que rebran algun habitatge, només  
el 16,3% afirmen que seran hereus únics; el 77,5% el compartiran amb  
una o dues persones.

La tendència dominant no és l’èxode  
de barris més rics a zones més pobres, 
sinó la inseguretat residencial i els canvis 
constants d’habitatge.
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En resum, cada vegada més gent depèn del mercat de lloguer 
per tenir una casa (un 40,1% a Barcelona) i, atès que no podran comprar 
ni heretar, la majoria continuarà així la resta de la seva vida. Això té 
implicacions serioses, perquè el que ara ja és un problema greu només 
empitjorarà quan l’actual generació llogatera arribi a l’edat de jubilació  
i depengui d’una pensió: haurà d’assumir uns preus encara més alts, amb 
uns ingressos més baixos que els actuals.

Ens trobem davant la crisi de la democràcia de propietaris que 
es va construir entre el 1960 i el 2008 i davant la creació d’una gran bretxa: 
la que separa els qui tenen propietats o n’heretaran i els qui no. L’habitatge 
ha esdevingut la font de desigualtat més gran dels nostres temps, ja 
que enriqueix els primers i empobreix els segons. I el lloc per on s’està 
eixamplant més la bretxa és la relació entre llogaters i propietaris.  
A Barcelona, els segons representen un 13,21%4, molt per sota del 40,1% 
dels que paguen un lloguer. Tot apunta que, si creix el nombre de llogaters, 
és perquè cada cop menys mans concentren més propietats (disminueix 
la població que té l’habitatge en propietat, del 57,6 al 55,8%). I això té molt 
a veure amb una transferència de rendes (dels primers als segons) que els 
permet adquirir més habitatges i posar-los per llogar. El 51,4% del mercat  
ja està en mans de propietaris amb almenys tres habitatges de lloguer.

Els propietaris no depenen dels ingressos del lloguer
De vegades s’argumenta que els propietaris d’habitatges de lloguer depenen 
d’aquesta renda, però les dades d’un altre estudi de l’IDRA5 mostren el 
contrari: les llars de propietaris gaudeixen d’una renda mitjana anual de 
40.293 euros, davant dels 18.457 euros de les llars de llogaters i els 25.876 
euros de les persones que resideixen en un habitatge de propietat. Fins i tot 
si als propietaris se’ls resten els ingressos per lloguer, continuen sent les 
llars amb més renda del país, amb un valor mitjà anual de 33.602 euros.

En definitiva, les dades avisen que el problema del lloguer 
anirà a més, tret que es posin en marxa polítiques realment ambicioses. 
De vegades es planteja que cal fer habitatge públic en lloc d’incidir en les 

desigualtats que genera el sistema de 
lloguer, però això és presentar un debat 
fals. És com dir “més ocupació pública, 
però res d’apujar el salari mínim o 
donar seguretat als treballadors”. Ningú 
discuteix que, per canviar la inèrcia, 
necessitem la quantitat d’habitatge 
protegit que tenen països com els Països 

Baixos (29%, comparat amb el nostre 2%), però per més que augmenti 
el pressupost públic, trigarem diverses dècades a assolir ni tan sols la 
mitjana europea (9%). Mentrestant, serà imprescindible dotar de seguretat 
el lloguer residencial, així com recuperar tots els habitatges destinats al 
lloguer turístic, temporal o simplement buits, i retornar-los la funció social 
que no haurien d’haver perdut mai.

Notes
4. Estructura i concentració del parc  
de lloguer a la demarcació de 
Barcelona. Observatori Metropolità  
de l’Habitatge de Barcelona, 2022.  
via.bcn/cFtV50PFN5g
5. Com afectarà el control del preu del 
lloguer als propietaris d’habitatges 
en lloguer? Evidència científica sobre 
l’estructura del mercat del lloguer i 
conseqüències per a la seva regulació 
pública. Institut de Recerca Urbana 
de Barcelona (IDRA), 2023.  
via.bcn/7vJ850PM0eV

La inseguretat residencial anirà  
a més quan les actuals generacions  
de llogaters arribin a la jubilació  
i depenguin d’una pensió.

https://www.ohb.cat/wp-content/uploads/2023/02/O22010_Lab_Propietat-lloguer_2021.pdf
https://www.ohb.cat/wp-content/uploads/2023/02/O22010_Lab_Propietat-lloguer_2021.pdf
https://www.ohb.cat/wp-content/uploads/2023/02/O22010_Lab_Propietat-lloguer_2021.pdf
http://via.bcn/cFtV50PFN5g
http://via.bcn/7vJ850PM0eV
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

La natura convida a socialitzar. A la carretera de les Aigües, un grup es reuneix per fer volar avions teledirigits, que planegen 
sobre la serra, en funció del vent. A vegades cauen; cercar-los entre els matolls forma part de la distracció.



Parlar d’habitatge 
cooperatiu en 
cessió d’ús és parlar 
d’organització 
col·lectiva. Els seus 
orígens, la seva forma 
i les experiències  

que s’hi viuen n’estan impregnades, i és  
un dels pilars d’aquest model alternatiu per 
accedir a un dret, el de l’habitatge. Aquest  
és considerat un bé d’ús (no d’inversió) 
basat en la propietat col·lectiva, la creació  
de comunitat i el suport mutu.

Habitatge 
cooperatiu  
en cessió d’ús: 
una nova forma 
d’accés i de relació
Eva Ortigosa
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Eva Ortigosa 
Educadora social amb un 
màster en Polítiques Socials 
i Acció Comunitària. La seva 
experiència professional es basa 
en la coordinació de projectes 
d’intervenció comunitària i en la 
gestió associativa. És directora 
de l’àrea de coordinació de 
projectes i acompanyament a 
grups de la cooperativa Sostre 
Cívic, on desenvolupa tasques 
de coordinació de projectes 
d’habitatge cooperatiu, com 
La Balma, Cirerers o Can 70, a 
Barcelona. També és responsable 
de desenvolupar la vessant de  
la inclusió social als projectes de la 
cooperativa, així com de tasques 
transversals de participació  
i formació de la base social. 

L’organització col·lectiva ha estat motor de canvi en la nostra societat 
en contextos adversos. En la darrera dècada, hem vist com s’ha alçat el 
moviment de lluita per l’habitatge, davant la vulneració d’un dret bàsic 
com és el de tenir un lloc on viure. Plataformes i sindicats s’han organitzat 
per aconseguir canvis legals i, en aquest context mobilitzador, també s’han 
posat en relleu noves alternatives d’accés a l’habitatge, que han sorgit en  
un context —heretat del segle passat a Catalunya i a l’Estat espanyol—,  
on el sistema de provisió s’ha regit pel mercat lliure i on s’ha impulsat  
la propietat privada com a règim majoritari de tinença, i la compra com  
a forma d’accedir-hi1. 

L’habitatge cooperatiu en cessió d’ús ha qüestionat aquest 
sistema i n’ha proposat un altre que capgira aquesta lògica: la propietat serà 
col·lectiva i les persones tindran el dret d’ús de l’habitatge de manera estable 
i indefinida en el temps. Aquesta premissa la vam començar a sentir a casa 
nostra als inicis dels anys 2000, sobretot a partir de la creació de l’associació 
Sostre Cívic l’any 2004 i la cooperativa Cal Cases, la primera experiència 
d’habitatge cooperatiu en cessió d’ús que va néixer al país. Posteriorment, 
hi va haver un avenç, amb la consolidació de Sostre Cívic com a cooperativa 
i els primers projectes a Barcelona: Princesa49 (de Sostre Cívic) i la 
cooperativa La Borda. Des de llavors, les experiències s’han multiplicat a  
la ciutat i estan creixent també arreu del país. Actualment, hi ha més d’una 
cinquantena de projectes d’aquesta mena a Catalunya, que engloben més  
de mil habitatges, tant en etapa de promoció com convivint-hi2.

Principis bàsics: la propietat col·lectiva i el dret d’ús
Trencant amb la lògica de la propietat privada, l’habitatge cooperatiu  
en cessió d’ús planteja la propietat col·lectiva com a única opció possible  
per desenvolupar-lo. Per tant, proposem organitzar-nos col·lectivament per 
exercir el dret a tenir un habitatge digne. Aquesta organització col·lectiva 
es materialitza en la constitució d’una cooperativa, que serà sempre  
la titular dels habitatges, mentre que les persones organitzades  
al seu entorn, que en són sòcies, seran les que tindran el dret d’ús de 
manera estable i indefinida. 

D’aquesta manera, i a diferència d’altres sistemes d’habitatge 
cooperatiu, la cooperativa sempre serà la titular i, per tant, no serà possible 
transformar el model per obtenir habitatges de propietat privada. És a dir, 
s’impossibilita el lucre individual i s’evita així l’especulació. 

A banda de la propietat col·lectiva, el dret d’ús és l’altre pilar  
del model. Concebem l’habitatge com un bé d’ús i no d’inversió, com 
un dret i no com un element amb el qual es pugui comercialitzar. Per 
tant, s’aposta perquè les persones que hi participen, en tant que sòcies 
cooperativistes, ho facin sabent que tenen el dret a fer servir l’habitatge  
de manera estable en el temps i no subjectes a les lògiques del mercat lliure. 

L’habitatge cooperatiu en cessió d’ús comporta també una gestió 
comunitària. Més enllà del règim de tinença, això es tradueix en la participació 
de les persones sòcies en tot el que envolta l’autopromoció de l’habitatge, la 
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construcció a preu de cost, el suport mutu, les dinàmiques cooperatives  
i totes les necessitats col·lectives que es mouen entorn de l’habitatge. I el 
que es mou entorn de l’habitatge no és ni més ni menys que la vida. 

Viure dignament i fer-ho en col·lectiu
Viure en comunitat pot prendre diverses formes, i aquest model d’habitatge 
les recull totes. Des d’experiències intencionals, on la vida compartida està 
més accentuada, fins a d’altres on es comparteixen alguns espais comuns 
amb menys quotidianitat. Els projectes, a vegades, neixen fruit d’un grup 
de persones amb molta afinitat i militants d’un canvi de model i, d’altres, 
neixen fruit de persones que tenen la necessitat de trobar estabilitat davant 
d’un mercat de lloguer depredador. 

Sigui com sigui, la vida en col·lectiu i l’organització comunitària 
són l’essència del model, i el denominador comú és el repte de posar les 
necessitats col·lectives per sobre de les individuals. Això requereix temps  
i espai per dur-ho a la pràctica. Habitualment, el grup de persones que 
viuran en un habitatge d’aquestes característiques es forma i es reuneix uns 
anys abans d’accedir-hi. Durant aquestes reunions, treballen per definir 
com desitgen que sigui el futur edifici i quines dinàmiques de convivència 
volen establir. Per tant, en el moment de viure en comú ja s’han construït 
dinàmiques comunitàries que contribueixen a aquesta vida en col·lectiu.

Hi ha una frase que ho exemplifica molt i que expliquem moltes 
de les persones que vivim d’aquesta manera: “Casa teva és tot l’edifici”. 
Aquest tipus d’habitatge es configura al voltant d’un edifici on les relacions 
entre persones tenen un pes central, on els espais comuns complementen 
els habitatges individuals i on la comunitat pren forma de sopars a la fresca 
i d’assemblees per fer rutllar la maquinària col·lectiva. Tot i que podria 
semblar insignificant, hem vist com és d’important, des de l’arquitectura, 
dotar-nos d’espais que afavoreixin les relacions entre les persones: replans 
amplis que conviden a quedar-s’hi, escales exteriors que comuniquen 
espais de vida, rentadores en espais on és fàcil trobar el veí i la veïna… 
Configurar així un edifici contribueix a molt més del que ens pensem.  
Fem front a l’aïllament i a la soledat, podem saber més fàcilment si una 
veïna necessita suport o, simplement, coneixem més qui tenim a prop.

I sense adonar-nos-en, construir projectes col·lectius al 
voltant de l’habitatge contribueix també a un canvi de model de ciutat. 
L’organització col·lectiva de què estem parlant ens ajuda a enxarxar-nos 
amb les iniciatives existents als barris, pobles i ciutats on ens ubiquem.  
De la mateixa manera que ens organitzem i festegem portes endins, també 

ho fem portes enfora: participació en 
els plans comunitaris, en les festes 
majors, amb entitats que lluiten pel 
dret a l’habitatge… Són molts els 
exemples de vertebració territorial als 
quals contribuïm, des del compromís 
transformador que aporta aquest model.

Notes
1. Les claus de l’habitatge cooperatiu  
en cessió d’ús. Sostre Cívic.  
via.bcn/k0EF50PcFtn
2. Observatori de l’habitatge 
cooperatiu. Llargavista, 2022.

Aquest tipus d’habitatge es configura en 
un edifici on les relacions entre persones 
tenen un pes central i on els espais 
comuns complementen els individuals.
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Reptes per al creixement
L’habitatge cooperatiu en cessió d’ús és una realitat emergent i sòlida. 
Ho demostren els projectes existents, així com les apostes que estan fent 
alguns ajuntaments en la cessió de sòl a cooperatives sense afany de lucre 
que volen desenvolupar projectes. Malgrat tot, encara queden molts passos 
a fer per aconseguir que sigui un model on tothom tingui cabuda, i que 
pugui créixer als nivells de països com Alemanya o Dinamarca. 

Tal com demostra l’estudi Assequibilitat econòmica de l’habitatge 
cooperatiu en cessió d’ús: diagnosi, reptes i propostes3, impulsat per diverses 
entitats i redactat per La Dinamo Fundació, la dificultat principal per 

poder accedir-hi és l’aportació inicial de 
capital social que fa la persona usuària 
a la cooperativa, i que és retornable 
en cas de baixa. En els projectes on 
s’adquireix un edifici existent, aquestes 
aportacions econòmiques són molt més 
assumibles que no pas en els d’obra nova, 

quan s’ha d’assumir tot el cost de construcció. Per posar xifres, parlem, 
aproximadament, d’uns 2.000 euros en projectes en què només s’ha hagut 
de rehabilitar un edifici ja existent i d’uns 25.000 euros, també aproximats, 
en el cas dels edificis d’obra nova ubicats a la ciutat de Barcelona.

Aquesta és la barrera d’accés principal, però no l’única. En la 
majoria dels casos, participar en un projecte d’aquestes característiques 
requereix una inversió de temps que no tothom pot assumir. La gestió 
col·lectiva, com s’ha destacat, fomenta la participació dels socis, i això 
succeeix durant un procés molt llarg de promoció i, posteriorment, durant 
la convivència en l’habitatge. 

Buscar fórmules per reduir aquesta inversió de temps a  
llarg termini és una de les qüestions que Sostre Cívic està posant  
a sobre de la taula. Com a cooperativa que aglutina actualment uns  
25 projectes amb més de 500 habitatges, combina fórmules de processos 
llargs d’autopromoció amb d’altres de més curts, com s’ha fet amb 
l’adquisició d’habitatges mitjançant l’exercici del dret a tanteig i retracte, 
previst al Decret llei 1/2015, de mesures extraordinàries i urgents per 
a la mobilització dels habitatges provinents de processos d’execució 
hipotecària. Aquesta fórmula no només aconsegueix que el model sigui 
més assequible i, per tant, més divers, sinó que també va a l’arrel d’un dels 
seus pilars: lluitar contra l’especulació. Aquestes adquisicions mobilitzen 
habitatges en desús que eren propietat d’entitats financeres i que feia anys 
que estaven deshabitats, i es dirigeixen cap a la societat civil organitzada 
en format cooperatiu, assequible i transformador.

Aquest model alternatiu ha vingut per quedar-se, s’ha enfortit 
els darrers anys i té el repte de continuar creixent salvant les barreres que 
té al davant. S’ha estructurat i està agafant la força per fer-ho, i garanteix 
que la seva proposta transformadora arribi cada vegada a més gent, essent 
més inclusiva i representativa de la diversitat social.

La dificultat principal per poder accedir 
a un habitatge cooperatiu en cessió d’ús 
és l’aportació inicial de capital social.

Nota
3. Assequibilitat econòmica  
de l’habitatge cooperatiu en cessió  
d’ús: diagnosi, reptes i propostes.  
La Dinamo Fundació, 2021.  
via.bcn/lgMq50PcFoE

http://via.bcn/lgMq50PcFoE


Un context  
de salaris baixos  
i preus desbocats  
de l’habitatge barra 
el pas, cada cop 
més, a l’emancipació 
dels joves. Fins ara, 

les polítiques públiques no han aconseguit 
garantir l’accés a un habitatge assequible, 
mentre apareixen nous factors de distorsió 
que disparen els preus a l’alça.

Joves que 
busquen casa  
o com jugar als 
jocs de la fam
Guillem Domingo  
i Alfredo Palomera
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Les possibilitats de ser jove i tenir casa pròpia s’han reduït inexorablement 
amb el pas dels anys. Ser jove vol dir, cada cop més, no tenir estalvis, buscar 
feina o treballar en un mercat laboral que paga poc, i cercar habitatge 
o pagar-lo a uns mercats immobiliaris especulatius que cobren massa. 
Potser ja ho sabem i no ho volem llegir més, però ja és innegable: el rei va 
despullat. Quan es fan processos de selecció i visites en grup per només 
veure un pis1, val la pena fer la comparació del mercat de l’habitatge amb 
Els jocs de la fam. La realitat és lluny de la caricatura que alguns mitjans  
de comunicació fan2.

A Catalunya, segons dades oficials, el preu de compravenda ha 
pujat un 50% del 2015 al 2022. L’esforç que els joves de 16 a 29 anys fan per 
accedir a un habitatge, és a dir, el percentatge d’ingressos que hi destinen, 
és del 45% si es tracta de lloguer i del 34% en el cas de les hipoteques. A la 
regió metropolitana de Barcelona, en el cas de dues persones que perceben 
salaris mínims (2.160 euros al mes), el 47% aniria al lloguer o el 38% a la 
compra. L’any 2022 la distància entre la capacitat adquisitiva dels joves  
i els preus va ser de tal magnitud que el preu d’un lloguer podia equivaldre, 
en molts casos, al 106,6% del salari net que percebia una persona jove a 
Catalunya, segons l’Observatorio de Emancipación del primer semestre  
del 2022 del Consejo de la Juventud de España (CJE). I atenció, perquè 
el gran problema de futur és la nova bretxa de classe entre els joves que 
tindran una oportunitat gràcies al patrimoni heretat dels pares i aquells 
que no heretaran res3.

Un mercat desbocat és l’antònim de la felicitat per a les persones 
joves que necessiten gaudir d’una llar estable i viure amb la gent que estimen.  
Segons les darreres dades del Consejo de la Juventud de España per al 
2022, la taxa d’emancipació a la Unió Europea entre els 18 i els 34 anys és 
del 32,1%, mentre a Espanya arriba només al 15,9%. A Catalunya, que  
era del 25% l’any 2014, va arribar fins a un punt crític del 15,5% el 2021 i,  
el primer trimestre del 2023, s’ha situat en el 20%, segons dades de l’Agència  
Catalana de la Joventut. Fugim dels percentatges i parlem clar: només 
dos de cada deu joves s’emancipen a Catalunya. Si el lector és jove, sabrà 
per experiència pròpia que tot això obliga a compartir habitatge: a l’Estat 
espanyol ho fan el 34,5% de les persones joves emancipades que viuen de 
lloguer, segons dades del 2022 del CJE.

El contrapoder necessari
Com es canvien les desigualtats quan parlem d’una necessitat i d’un dret 
fonamental de les persones com és l’habitatge? La resposta no és senzilla, 
però, a més de regular els preus i el mercat perquè sigui assequible, és 
necessari un contrapoder que posi ben difícil als arrendadors fer aquesta 
mena de saqueig de rics contra pobres. La realitat, però, és que la falta 
d’informació provoca en molts casos que els llogaters desconeguin els 
seus drets i obligacions i, juntament amb la discriminació, provoca no 
pocs abusos d’arrendadors envers arrendataris, o d’arrendataris envers 
sotsarrendataris. El Sindicat de Llogateres aglutina persones joves, que  

https://www.sinpermiso.info/textos/de-la-sociedad-de-propietarios-a-la-gran-brecha


30
Dossier

es procura que romanguin a casa seva enfront dels embats dels propietaris 
que busquen la màxima rendibilitat a costa de la precarietat juvenil.  
A països com Àustria o Dinamarca, les organitzacions de llogaters tenen 
més de cent anys de recorregut, i la Deutsche Mieterbund —el sindicat 
alemany d’inquilins— compta amb tres milions d’afiliats i amb una 
capacitat de negociació important4.

Això és encara més urgent per als joves migrants, entre els 
quals hem observat un entorn esfereïdor. Tot i que existeix una xarxa 
d’allotjament de menors migrants que han arribat sols a Catalunya,  
a partir dels 21 anys no hi ha cap habitatge ni prestació per sostenir-se. Hi 
hem de sumar el racisme immobiliari: a Barcelona, per cada deu sol·licituds 
enviades per una parella amb noms àrabs, s’obtenen dues respostes menys 
que en el cas d’una parella que tingui noms catalans o espanyols. Un 28% 
dels enquestats reconeix que el cribratge per perfil ètnic és habitual i que 
els agents immobiliaris accepten o faciliten la discriminació demanada per 
la propietat en un 86% dels casos. Així, un jove migrant d’un país empobrit 
i amb ingressos baixos serà doblement discriminat.

Per fugir d’escenaris funestos cal que somiem una mica: si els 
joves poguessin escollir més enllà de les eleccions forçades del mercat, 
quina modalitat d’habitatge voldrien?

A partir d’enquestes que l’Observatori DESC i el Consell Nacional 
de la Joventut van fer l’any 2020, els joves mostren una preferència pel 
lloguer, superior a la resta d’edats, en un 19-20%. L’explicació mainstream 
és coneguda: quan pots marxar de la casa dels pares, un pis de lloguer 
compartit és el que pots pagar i no “et lliga” com una hipoteca. En canvi, 
quan millora la feina, vius en parella o penses a tenir fills, compres un 
habitatge. Però el percentatge de joves en favor del lloguer és molt més  
alt (65%) quan l’enquesta els situa en la possibilitat de viure de lloguer sense 
les condicions actuals d’inestabilitat i preus inassequibles. Sens dubte, 
també guanya el lloguer per les complicacions que suposa la compra, ja que 
la solvència que es requereix per a l’accés al crèdit per comprar un habitatge 
és un factor de pes. D’aquí que ara el Govern espanyol vulgui incidir-hi molt 
tímidament amb l’aval a la signatura d’hipoteques per a persones menors  
de 35 anys. Hi ha, a més, un corrent de fons que reforça el lloguer com 
a forma d’accés a l’habitatge, també per a persones “no tan joves”5. Per 
exemple, a la regió metropolitana de Barcelona, el 64,6% de les llars joves  
de 16 a 34 anys viuen de lloguer, però també són de lloguer el 49,5% de les 
llars de persones de 35 a 44 anys6.

Es perpetuen estratègies tradicionals
Podria ser que els joves s’interessin en un lloguer públic, barat, estable 
i amb un disseny col·lectiu de l’hàbitat? És difícil saber-ho si no oferim 
aquesta opció. Cal canviar el xip, que l’Administració pública es posi 
del costat del jovent i faci una autèntica funció pública. El projecte 
Wikihousing7, per exemple, és una prova pilot per tal que un grup de joves 
construeixi, amb les seves mans, les seves cases, en un sòl disponible 

Notes
1. “La missió desesperant de buscar 
pis de lloguer a Barcelona: preus 
inflats, estafes i discriminacions”. 
Bàsics, betevé. 
via.bcn/sTIj50PcIpq
2. Gómez-Serranillos, M. J. “Los 
jóvenes se resisten a ser propietarios 
de una vivienda”. El Mundo, 2018. 
via.bcn/cAYB50PcIrb
3. Palomera, J. “De la sociedad  
de propietarios a la gran brecha”.  
Sin permiso, 2023.  
via.bcn/wKBZ50PcIjQ
4. La web de la International Union 
of Tenants (IUT) conté molta 
informació sobre les organitzacions 
i els sindicats de llogaters al món. 
www.iut.nu/members
5. Al Regne Unit, aquesta tendència 
s’ha batejat com a generation rent:  
el lloguer es consolida al llarg del curs 
de vida com l’única opció d’habitatge. 
El terme descriu els adults de 18 a 
40 anys que no poden comprar i han 
de pagar un percentatge alt dels seus 
ingressos per llogar.
6. Dades del 2019-2020 facilitades 
per l’Observatori Metropolità de 
l’Habitatge (O-HB) a la jornada 
“Infància i habitatge a Barcelona”. 
Entre els 16 i els 34 anys, un 22,4% 
de les llars són en propietat amb 
hipoteca, un 7% en propietat sense 
hipoteca i un 6% en cessió gratuïta. 
Entre els 35 i els 44 anys, els 
percentatges són, respectivament,  
del 36,9%, el 9,3% i el 4,4%. 
via.bcn/apwT50PcI47
7. Impulsat per Straddle3, Societat 
Orgànica i La Hidra Cooperativa. 
wikihousing.eu/bcn/ca/inici

https://wikihousing.eu/bcn/es/inicio/
http://via.bcn/sTIj50PcIpq
http://via.bcn/cAYB50PcIrb
http://via.bcn/wKBZ50PcIjQ
https://www.iut.nu/members/
https://institutinfancia.cat/noticies/la-inseguretat-residencial-els-impactes-en-la-infancia-i-la-importancia-de-larrelament/
https://institutinfancia.cat/noticies/la-inseguretat-residencial-els-impactes-en-la-infancia-i-la-importancia-de-larrelament/
http://via.bcn/apwT50PcI47
https://wikihousing.eu/bcn/ca/inici/
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a Barcelona per a habitatges dotacionals. Aquesta solució imaginativa, 
que ha estat reconeguda8, és una aventura d’un any que culminarà amb 
l’autoconstrucció i la cogestió d’un prototip real d’habitatge assequible  
i ecològic. Els projectes d’habitatge de les cooperatives de cessió d’ús9, amb 
formes d’accés estables —no especulatives— diferents de la compra o el 
lloguer, també han crescut i poden tenir un paper clau per a l’habitatge jove.

Per què no es fomenten més solucions innovadores des de la 
funció pública? És millor continuar les polítiques de promoció de sempre, 
basades a dopar els operadors privats, fomentar la compra d’habitatge i 
mantenir pressupostos baixos? Les investigacions de l’Observatori DESC 
destaquen que, a Catalunya, no existeix cap política d’emprenedoria 
pública innovadora en la línia del que Mazzucato i Farha recomanen als 
estats de tot el món en el seu darrer informe econòmic10.

La Generalitat, competent en matèria d’habitatge i territori, 
perpetua una estratègia tradicional d’atenció a un estrat residual de la 
població, amb un pressupost reduït en habitatge que copa cada vegada més 
la partida de subvenció d’ajudes al lloguer. Aquesta política no té cap efecte 
positiu, ja que ho absorbeix la propietat que cobra els lloguers i no crea cap 
benefici multiplicador per a l’economia.

A més, el parc públic és ínfim (1,98% del parc total el 2022) 
i els pressupostos de la Generalitat, des del 1999, reflecteixen que la 
inversió en habitatge dels governs de Convergència i Unió va ser quasi 
nul·la i sempre amb un ànim de desinversió estratègic pel full de ruta 
neoliberal. Si comparem el pressupost per a polítiques d’habitatge respecte 
al PIB de l’estudi comparat europeu que l’Observatori Metropolità de 
l’Habitatge i l’Observatori DESC van analitzar el 202111, podem veure 
com, en el període 2000-2019, la despesa social en habitatge per part de les 
administracions a Espanya es va situar en el 0,06% del PIB, mentre que la 
mitjana dels 28 països de la Unió Europea va ser del 0,5%.

És recurrent sentir els responsables polítics proposar quotes 
d’habitatge per a joves, com, per exemple, una reserva del 25% dels nous 

habitatges socials12. Els grans anuncis 
són el que són, però la realitat és que  
els joves catalans estan sobreformats  
i saben fer números: el 25% de zero és 
zero habitatges. Essent honestos, cal dir 
que no tenim polítiques d’habitatge jove.

Els joves llogaters han de 
conèixer els seus drets i recursos de 
defensa contra els abusos. No deixem de 
veure com les administracions esquiven 

la seva obligació de sancionar propietaris que els discriminen, i això resulta 
vergonyós, sobretot quan es justifica per raons pressupostàries, perquè 
“tenir advocats dedicats a aquesta funció és massa costós”. Aquest és el 
missatge dels servidors públics? Hi ha barra lliure per als especuladors 
perquè costa molts diners perseguir les seves accions il·legals, com, per 

En el període 2000-2019, la despesa 
social en habitatge a Espanya  
es va situar en el 0,06% del PIB,  
mentre que la mitjana dels 28 països  
de la Unió Europea va ser del 0,5%. 

Notes
8. Premi de la convocatòria d’ajuts  
a projectes d’innovació urbana de BIT 
Habitat “La ciutat proactiva 2021”,  
de l’Ajuntament de Barcelona.  
via.bcn/uxTT50PfQj7
9. L’observatori Llargavista ofereix 
un web i un mapa que mostra totes 
les iniciatives censades d’habitatge 
cooperatiu en cessió d’ús a Catalunya, 
amb informació de cada projecte. 
llargavista.coop
10. Mazzucato, M. i Farha, L. The 
right to housing: A mission-oriented 
and human rights-based approach. 
Council on Urban Initiatives, 2023. 
via.bcn/sQ4b50PcItO
11. State of Housing 2021. Catalunya i 
Barcelona. Observatori Metropolità de 
l’Habitatge i Observatori DESC. 
via.bcn/TVks50PcJwc
12. Generalitat de Catalunya. 
Departament de Drets Socials. 
via.bcn/Pwzj50PcJLi

http://via.bcn/uxTT50PfQj7
https://llargavista.coop
http://via.bcn/sQ4b50PcItO
http://via.bcn/TVks50PcJwc
http://via.bcn/Pwzj50PcJLi
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exemple, el mobbing o el racisme immobiliari? Per què no es construeixen 
més habitatges públics per a joves en règim de lloguer? El 2024 està previst 
que s’aprovi el Pla territorial sectorial d’habitatge de Catalunya (PTSH), que 
definirà les polítiques que s’han de dur a terme fins al 2042. Un cop estigui 
llest, caldria executar, en els pròxims anys, un pla de xoc d’habitatge 
específic per a joves.

Menció a part mereix el parany que suposen les residències 
universitàries, que atrapen els joves en un altre nínxol de lucre privat. Són 
urgents les sancions a l’oferta emergent amb preus i clàusules abusives, 
respecte de les quals no existeix informació. Les residències universitàries 

no poden substituir l’ús d’habitatge, com 
tampoc ho poden fer els usos turístics, 
que resten cada dia més habitatges per 
a població resident13, com ha constatat 
també l’Observatori DESC en el context 
balear14.

Ara que s’aproven lleis 
d’habitatge amb mesures de regulació 
dels lloguers, veiem com proliferen els 
contractes abusius de temporada, que no 

estan emparats pels principis més bàsics del marc legal dels arrendaments 
urbans, amb preus orientats als estrangers més que no pas als nostres joves.

Són tantes les amenaces per als joves que necessiten un 
habitatge digne per desenvolupar-hi el seu projecte vital, que cal armar-se 
amb eines i construir una veritable resposta publicocomunitària a l’altura 
del moment.
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

Sembla un gos salvatge en una serralada llunyana, però és al turó del Coll, a tocar dels búnquers del Carmel. I el gos té amo. 
A sota, una família d’excursió a Collserola busca l’aire pur que contrasta amb la pesantor de la ciutat.
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La vellesa futura 
arribarà a la  
jubilació amb  
menys acumulació  
de recursos  
i amb situacions 

residencials molt més polaritzades. Sense 
estalvis, amb taxes de cotització més baixes 
i, molt probablement, sense habitatge en 
propietat, s’enfrontarà a un parc residencial 
envellit, no adaptat a les necessitats de la 
gent gran, i a un gran desequilibri entre 
ingressos i preu del lloguer.

Una llar per  
a la vellesa:  
un problema  
que anirà a més
Irene Lebrusán
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L’edatisme i el discurs de l’enfrontament per uns recursos escassos han 
provocat que certes manifestacions de la desigualtat no es considerin,  
en línies generals, problemes davant els quals la societat i l’Estat hagin  
de respondre. L’habitatge ha estat tradicionalment concebut al nostre país 
com un bé d’inversió abans que com el dret bàsic que hauria de ser i, per 
aquesta raó, funciona com el principal promotor de l’estratificació social. 
Ara, a més, s’utilitza com un element simbòlic de polarització i això ens fa 
oblidar que la seva funció principal és garantir la seguretat de les persones 
que hi resideixen.

Davant d’una situació d’inseguretat residencial creixent per al 
conjunt de la població, en què cada cop és més difícil accedir a un primer 
habitatge o arribar a final de mes després de pagar el lloguer, repetim 
certes consignes i es pren com a cert que les generacions de més edat tenen 
totes les necessitats residencials cobertes degudament. S’assumeix que 
l’edat de la jubilació funciona com una mena de llindar màgic que fa que 
totes les nostres necessitats, així com els efectes de la desigualtat de tota 
una vida, desapareguin.

Darrere hi apareix una barreja de creences, no totes errònies: 
a Espanya, la majoria de les persones que avui tenen més de 65 anys són 
propietàries —ho són el 83,4%1— i, sens dubte, el sistema de pensions 
ha ajudat a mantenir la seva qualitat de vida. Això no obstant, també 
és certa la gran heterogeneïtat econòmica entre la població de més de 
65 anys i que determinats grups no poden fer-se càrrec de les necessitats 
bàsiques en l’etapa final de la seva vida. Per exemple, 737.383 persones 
de més de 65 anys —el 62% de les quals són dones— no tenen capacitat 
econòmica per assumir despeses imprevistes (com l’avaria d’una caldera); 
1.284.894 persones de més de 65 anys passen fred a casa a causa de 
restriccions econòmiques i, si bé la taxa de pobresa és comparativament 
inferior a la d’altres grups d’edat, arriba al 18,7%. Tanmateix, 
204.820 persones més grans de 65 anys sense dret a pensió contributiva 
per jubilació —el 73,18% de les quals són dones— viuen amb pensions 
no contributives d’entre 121,15 i 484,61 euros mensuals, que no es poden 
complementar amb altres prestacions o ingressos.

Pel que fa a l’habitatge, l’indicador sintètic elaborat amb les dades 
del Cens del 2011 (no reproduïble a partir de les dades del Cens del 2021, 
publicat fa poc) va demostrar que 1.596.675 persones de més de 65 anys 
residien en habitatges en situació de vulnerabilitat residencial extrema2. Això 
vol dir que els seus habitatges (en règim de propietat o no) acumulaven una 
sèrie de problemes d’habitabilitat, salubritat o seguretat física, entre d’altres.

L’evolució dels indicadors simples no acusa millores, ni tan 
sols en els més bàsics. A més, mai apareixen aïllats; com més problemes 
greus es pateixen (no tenir lavabo o aigua corrent, patir incidències en 
l’estructura de l’edifici que posen en risc la seguretat…), més tendència hi 
ha a experimentar altres mancances (com calefacció o ascensor) que poden 
dificultar enormement el dia a dia de la persona i, fins i tot, condemnar-la  
a l’aïllament social.
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Un parc d’habitatges obsolet
L’existència de vulnerabilitat residencial s’entrellaça amb la configuració 
pròpia del parc construït. Fent una simplificació, gairebé el 61% dels 
habitatges principals van ser construïts abans del 1990, quan la mida 
mitjana de les famílies era molt superior i les llars d’una i dues persones 
tenien poca presència comparativa. Això no implica que ens trobem 
davant d’habitatges de mida enorme; molts no permeten el pas d’una 
cadira de rodes o un caminador pels passadissos o les portes, i la distribució 
irregular de l’espai interior fa que habitar-los es converteixi en una carrera 
d’obstacles, especialment per als qui experimenten pèrdues de mobilitat.

A això s’hi afegeix el funcionament del mercat immobiliari: 
no sempre és possible vendre aquest habitatge per accedir a un altre amb 
millors condicions. D’altra banda, l’existència d’un parc públic de lloguer 
adequat o programes com ara la permuta d’habitatge són, al nostre país, 
meres anècdotes de caràcter local. Tot i que algunes persones grans 
puguin ser considerades “riques en habitatge, pobres en liquiditat”, els 
habitatges no sempre arriben al preu de venda necessari per sufragar la 
compra d’altres de més adequats, mentre que vendre per viure de lloguer 
té una sèrie de penalitzacions tributàries. L’aferrament a l’espai i les 
xarxes de solidaritat creades no són una qüestió menor3; el cost emocional 
d’abandonar l’entorn conegut es pot presentar com la decisió menys 
positiva per a la persona gran.

A més, cal assenyalar l’encariment de l’entorn, associat a 
processos com la gentrificació o la turistificació, que acaben imposant 
canvis al barri no tan sols en termes sociològics, sinó també econòmics. 

A més d’un evident augment del preu 
del lloguer, el teixit comercial canvia 
i provoca la desaparició de serveis 
i botigues de proximitat, i la seva 
substitució per comerços més cars i 
enfocats al turista o al nou veí de renda 
elevada. Això funcionaria com unes 
taxes inesperades al procés d’habitar4.

Els desafiaments que venen
Si aquest és el nostre present, la prognosi presenta desafiaments afegits. 
El 2050, un de cada tres espanyols tindrà més de 65 anys. Si bé la qüestió 
de la caiguda potencial de la proporció de les rendes salarials a favor d’un 
augment de les pensions i d’altres prestacions socials rep molta atenció, la 
manca d’adequació de l’hàbitat i els habitatges a aquesta realitat no sembla 
que tingui la mateixa sort. La incapacitat d’acumular recursos econòmics 
serà, per a bona part de la població, un aspecte que caldrà tenir en compte. 
Algunes postures plantegen fons de pensions privats, però no totes les llars 
es poden permetre aquest estalvi a llarg termini.

L’habitatge deixarà de ser el coixí de què —suposem— disposen 
avui en dia les persones grans. L’anàlisi de l’evolució de la propietat indica 

Notes
1. Cens de població i habitatges 2021. 
Institut Nacional d’Estadística.
2. Lebrusán, I. La vivienda en la vejez. 
Problemas y estrategias para envejecer 
en sociedad. Col·lecció “Politeya”. 
Editorial CSIC, Consell Superior 
d’Investigacions Científiques, 
Madrid, 2019.
3. Lebrusán, I. i Gómez, M. V. “The 
Importance of Place Attachment 
in the Understanding of Ageing 
in Place: ‘The Stones Know 
Me’”. International Journal of 
Environmental Research and Public 
Health, 19(24), 17052. 2022.
4. Lebrusán, I. “Las dificultades para 
habitar en la vejez”. Documentación 
Social, 6. 2020. 
via.bcn/WPMm50PcziO

L’habitatge deixarà de ser el coixí de què 
disposen les persones grans. Els majors 
de 65 anys que no són propietaris del seu 
habitatge han augmentat del 13,3%  
al 17% en una dècada.

http://via.bcn/WPMm50PcziO
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una clara tendència a la baixa: els majors de 65 anys que no són propietaris 
(que viuen de lloguer o en altres modalitats) han augmentat en el període 
2011-2021 del 13,3% al 17%, segons les dades censals de l’Institut Nacional 
d’Estadística. Aquest fet pot ser degut a l’augment de l’edat a l’hora 
d’accedir a la propietat (per la dificultat de reunir els diners de l’entrada, 
per la necessitat de disposar de dos salaris per poder pagar la hipoteca en 
el context de les relacions líquides…), a l’increment dels anys necessaris 
per pagar un habitatge i, fins i tot, a l’efecte dels desnonaments (encara 
presents) i a altres fenòmens associats. No menystinguem tampoc l’efecte 
dels divorcis i de les separacions: ens casem més tard i ens divorciem més, 
la qual cosa implica una divisió dels recursos. A més, i tenint en compte 
que a la vellesa fa eclosió la desigualtat patida al llarg de tot el cicle vital, és 
en aquesta etapa quan s’aguditzaran les inequitats experimentades al llarg 
de la vida laboral, com les relacionades amb el gènere o l’origen.

Fins i tot si el nostre país aconsegueix dur a terme les reformes 
necessàries per mantenir un sistema de pensions fort, haurà de ser 
capaç de corregir la menor protecció que experimentaran els segments 
de població amb una vida laboral que registra més buits de cotització, 
com els associats a les cures, a l’atur, als efectes de les crisis que hauran 
experimentat aquestes generacions —2008, 2011, covid-19 o la recent 
invasió d’Ucraïna— o bé per haver accedit al mercat laboral en règims 
laborals diferents del general5. El percentatge dels anomenats riders, no 
ens n’oblidem, és creixent, com ho és el de la població no propietària, cosa 
que impedirà que l’habitatge sigui un recurs per finançar cures o altres 
necessitats derivades de la vellesa.

Pels motius anteriors, la vellesa futura arribarà a la jubilació 
amb menys acumulació de recursos i estalvis que la vellesa del present, 
i amb situacions residencials molt més polaritzades que les actuals. 
Aquestes poblacions, sense estalvis, amb taxes de cotització més baixes i, 
molt probablement, sense habitatge en propietat, s’enfrontaran a un parc 
residencial envellit, no adaptat a les necessitats de la gent d’edat avançada6 
i a entorns no adequats, però, sobretot, a una situació de desequilibri 
absolut entre els ingressos i el preu del lloguer.

La defensa de l’habitatge i la protecció del sistema públic de 
pensions serà més important que mai. Si es produeixen reformes que 
redueixin la quantia futura de les pensions o la proporció de beneficiaris, 
si no s’aconsegueix oferir un habitatge de lloguer accessible (sigui públic 
o privat), aquestes poblacions quedaran condemnades de manera clara a 
l’exclusió social, amb un augment de la vulnerabilitat entre persones i,  
a més, enfrontades a un mercat laboral caracteritzat per l’edatisme.

Referències bibliogràfiques
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La configuració 
d’una part molt 
important dels 
habitatges respon a 
un concepte obsolet, 

que organitza l’espai segons les necessitats 
de la família nuclear. Cal modificar els 
criteris de disseny per eliminar els rols 
jeràrquics dels espais, adaptar-los a les 
tasques quotidianes i donar resposta  
a determinats col·lectius, com ara les 
persones grans.

Una casa és una 
casa és una casa 
és una casa
Zaida Muxí
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Zaida Muxí Martínez 
(Buenos Aires, 1964). Doctora 
en Arquitectura i professora 
d’Urbanisme de l’Escola Tècnica 
Superior d’Arquitectura de 
Barcelona (ETSAB-UPC), ha 
codirigit amb Josep Maria 
Montaner, entre 2004 i 2014, el 
màster Laboratori de l’Habitatge 
del Segle xxi a la Universitat 
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Ha estat directora d’Urbanisme, 
Habitatge, Medi Ambient, Ecologia 
Urbana, Espai Públic, Via Pública 
i Civisme de Santa Coloma de 
Gramenet (2015-2019). Actualment, 
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(UNAM).

Pot semblar que el títol d’aquest article, inspirat en un vers del poema 
“Sacred Emily”, de Gertrude Stein, és una redundància, però no ho és. 
L’habitatge ha de permetre la nostra vida i el nostre desenvolupament 
personal i social i, en termes espacials, ha d’aportar les capacitats per 
albergar la diversitat de vides i de grups de convivència. Aquesta capacitat 
està condicionada fonamentalment per dues escales: la urbana o del barri 
i l’arquitectònica, que es verifica en la distribució o tipologia pròpia de la 
unitat residencial.

La qualitat urbana és condició fonamental perquè els 
habitatges siguin espais adequats per a la vida quotidiana, que es resol 
més enllà de l’interior domèstic. S’expandeix i es complementa en entorns 
urbans i, per això, és imprescindible que els habitatges se situïn en barris 
mixtos i propers. Els edificis d’habitatges mateixos han de col·laborar 
en la generació de barris actius, amb plantes baixes plenes de vida. Per 
aconseguir-ho és important que s’hi ubiquin comerços i equipaments, 
activitats no residencials que garanteixen la vitalitat al carrer, a totes les 
hores del dia. Una vitalitat que redunda en la seguretat informal a l’espai 
públic, aquella que no presta cap cos de seguretat, sinó la gent mateixa 
que va i ve. La varietat d’activitats també ens permet resoldre necessitats 
quotidianes en distàncies caminables que, amb un espai públic adequat  
i accessible, redunda en l’autonomia de les persones dependents.

L’espai no és neutre 
En l’escala de l’arquitectura, donem per fet, a les construccions 
contemporànies, el confort tèrmic i l’ús eficient de l’energia; una infinitat 
de normes tècniques ho exigeixen. Tanmateix, hi ha qüestions que 
poden resultar menys evidents: l’espai no és neutre i, per tant, la manera 
en què es divideix, s’articula i es jerarquitza influeix directament en el 
desenvolupament de les relacions i les persones que l’habiten.

Les persones passem per situacions de convivència i 
necessitats diverses, i no tots els grups de convivència es formen ni 
s’articulen de la mateixa manera. Això no obstant, les normes bàsiques 
de la distribució, organització i jerarquia espacial amb què es projecten 
els nostres habitatges es remunten a finals de la dècada dels setanta. 
I des d’aleshores hem canviat molt: som una societat més diversa, més 
igualitària i més longeva.

Abans de continuar amb els criteris o les condicions que hauria 
de tenir un habitatge més adequat, deixeu-me fer una distinció: el principal 
problema respecte a la qualitat de l’habitatge és que el 87% del parc edificat 
és anterior als anys vuitanta, abans de la primera normativa energètica, 
i només un 10% ha tingut una rehabilitació integral. Aquests habitatges 
es van construir per a una societat que s’organitzava i vivia de manera 
molt diferent a com ho fem avui. Per això, més enllà de determinar les 
condicions o els reptes dels nous habitatges, el problema el tenim en els 
habitatges existents, on l’adequació energètica, la reorganització espacial  
i l’accessibilitat són molt costoses.
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Igualtat, visibilitat i accessibilitat
L’habitatge col·lectiu tradicional s’ha construït amb espais jerarquitzats 
i no ha tingut en compte que es tracta d’un espai de treball invisibilitzat 
i imprescindible. És als habitatges on es desenvolupen la majoria de les 
tasques de cures i de sosteniment de les vides. Per això un habitatge 
contemporani té tres premisses fonamentals: la igualtat, la visibilitat  
i l’accessibilitat. Per a la primera cal promoure els espais sense jerarquia, 
com ara els dormitoris de la mateixa mida i sense banys privatius. Amb 
això, no tan sols s’afavoreix que diferents grups de convivència puguin  
fer d’aquest espai casa seva, sinó que s’evita construir des de l’arquitectura 
una jerarquia patriarcal a la família. També, pel fet de no tenir un bany 
privatiu d’un dormitori, es fa un ús més eficient dels recursos i de l’espai. 
Moltes vegades, els elements separats permetrien usos simultanis sense 
necessitat de doblar espais.

Respecte a la visibilitat, igual que per a la igualtat, és important 
revisar les tasques que es fan de manera quotidiana a la llar i projectar, en 
conseqüència, un espai necessari i de qualitat. Si comencem per la cuina, 
aquesta hauria de tenir un lloc més central i visible, que permetés la feina 
compartida. Les cuines mínimes, segons la normativa, acaben sent un 
passadís llarg i estret, per a una feina solitària i aïllada. En canvi, haurien 
de projectar-se de manera que es poguessin integrar a l’espai d’estança, la 
sala menjador. No es tracta de tenir la cuina permanentment present, sinó 
que, en fer les tasques, aquest espai pugui obrir-se i mantenir contacte amb 
altres espais, de manera que després pugui tornar a quedar separat, en cas 
que es vulgui.

Ens hem acostumat que el safareig sigui l’extensió de la cuina 
i, tanmateix, no hauria de ser així. En primer lloc, pel funcionament 
mateix de les feines quotidianes: la roba no té relació amb la cuina, sinó 
amb els dormitoris i els banys. En segon lloc, perquè el safareig entorpeix 

la ventilació i la il·luminació de la cuina, 
alhora que els fums de la cuina impregnen 
la roba. En l’afany de fer desaparèixer 
aquests espais, imprescindibles per a un 
funcionament correcte de l’habitatge, he 
arribat a sentir persones que en defensen 
l’eliminació amb l’argument que una 
rentadora i una assecadora són suficients. 
I aquest és un gran error que deriva de  
no haver fet mai aquestes tasques, de no 
saber que no tots els tipus de peces es 

poden posar a l’assecadora i que aquesta màquina consumeix molta energia  
i fa malbé la roba. A més, la gran quantitat d’hores de sol de què gaudim (i que  
comencem a patir) fa que aquesta despesa no sigui necessària. Disculpeu 
aquesta anècdota, però això serveix per exemplificar el desconeixement amb 
què sovint es projecten els habitatges, que encara avui són espais amb gènere, 
desiguals en prestacions i obligacions per als gèneres femení i masculí1.

Nota
1. Els gèneres són les maneres en què 
s’han socialitzat homes i dones en 
una organització binària i excloent.  
I al gènere femení se li han assignat 
les tasques de cura, moltes vegades 
desconegudes i no valorades des 
de l’experiència del rol de gènere 
masculí.

És a la llar on es desenvolupen  
la majoria de les tasques de cures  
i de sosteniment de les vides. Per això  
un habitatge contemporani ha de tenir 
tres premisses fonamentals: la igualtat,  
la visibilitat i l’accessibilitat. 
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Els espais d’emmagatzematge són una altra necessitat que 
generalment no està ben resolta als habitatges. Seria recomanable tenir 
aquests espais oberts als passadissos, ja que, així, l’organització pot ser més 
equilibrada i l’obertura no afecta la capacitat de distribució dels dormitoris. 
La llista de les necessitats d’emmagatzematge és immensa, des del menjar 
fins als residus, organitzats segons les fraccions de reciclatge; roba pròpia 
de diferents estacions i roba de llit; elements d’ús regular o esporàdic,  
i elements de neteja i manteniment de la llar. En definitiva, un habitatge 
amb espais sense jerarquia i com a resposta a les necessitats reals requereix 
un reconeixement de les diverses etapes de les nostres vides i de les 
diverses vides que ha d’albergar, així com de les tasques que s’hi fan.

I la tercera condició és l’accessibilitat. Tots els habitatges han  
de ser adequats per habitar-hi sense restriccions: l’autonomia personal 
és un dret que s’ha de promoure des de la base, que és l’habitatge. En els 

darrers anys, tant des de l’Institut 
Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació 
de Barcelona (IMHAB) com des de 
l’Institut Metropolità de Promoció  
de Sòl i Gestió Patrimonial (IMPSOL), 
responsables respectivament de  
la construcció d’habitatge públic a la  
ciutat de Barcelona i la seva àrea 
metropolitana, s’han fet projectes 
que responen a les idees prèviament 

exposades i que van ser fomentats per la Llei 18/2007 del dret a l’habitatge 
a Catalunya. Aquest text establia la innovació en la concepció i el disseny 
de l’habitatge, i promovia la flexibilitat i l’adaptació a diversos models 
familiars, la incorporació d’elements que facilitin les tasques domèstiques  
i l’adequació als nous rols de gènere. 

Revisar el disseny dels habitatges
Algunes de les solucions consisteixen a fer propostes per a col·lectius 
concrets, com els edificis per a gent gran, que resolen la problemàtica 
d’un parc d’habitatge antiquat i no adequat per a aquest col·lectiu. A 
Barcelona, els habitatges de dotació per a persones grans són tots de lloguer 
subvencionat, establert en relació amb la pensió i amb els recursos de cada 
persona o parella. Es van començar a construir l’any 2002 i el 2021 ja hi 
havia trenta edificis, que suposen 1.433 unitats residencials. Es troben en 
programació —és a dir, en diferents fases del procés de projecte, licitació, 
construcció i assignació— 524 pisos més.

Aquests habitatges estan projectats perquè una o dues persones 
desenvolupin una vida independent en una superfície d’uns 45 m2. 
Són accessibles i compten amb una sèrie de serveis de suport, com ara 
bugaderia, sales i tallers d’usos comunitaris i servei de teleassistència, així 
com diversos espais exteriors i de relació. Aquest model afavoreix la vida 
en comunitat, alhora que manté la privacitat.

Els espais d’emmagatzematge  
són una altra necessitat mal resolta.  
Per a una organització més equilibrada, 
seria recomanable tenir-los oberts  
als passadissos.
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Els estudis de les maneres 
d’habitar i utilitzar els espais són 
imprescindibles per conèixer i reconèixer 
les necessitats i les formes de convivència. 
I, a partir d’aquests estudis, es pot avançar 
en la millora dels projectes i les propostes.

Per tot això que hem dit, 
formular una revisió dels criteris de 

disseny de l’habitatge actual implica reflectir, fonamentalment, el canvi 
social. La composició de les llars no és uniforme, ni en la vida d’un ésser 
humà en particular, ni en el conjunt de la societat. Les diverses agrupacions 
de convivència fan que quedi antiquada la concepció de família nuclear 
com a component majoritari i, per això, l’habitatge s’ha de projectar amb 
respostes de màxima ambigüitat espacial, de manera que pugui allotjar 
la gran varietat de formes de vida i permetre la màxima capacitat de 
transformació, amb els costos mínims, tant econòmics com tècnics.

Les necessitats per habitar evolucionen i canvien. Per això, 
mantenint la singularitat de la resposta per als habitatges per a gent gran, 
les altres casuístiques s’haurien de resoldre amb diversitat de tipologies, 
amb la capacitat de flexibilitzar-les i transformar-les, i amb espais que es 
puguin adequar als diversos moments de les vides i no a la inversa.
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

La natura que envolta Barcelona té un punt de desubicació, de no saber estar. En un canal sec del delta del Llobregat, hi ha una 
barca que ningú recorda haver vist mai a l’aigua. A Can Zam, els blocs superpoblats s’han menjat part de la serralada de Marina.
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Dos dies després 
de l’estrena de Lali 
Symon al Romea,  
en el marc del darrer 
Festival Grec, Emma 
Vilarasau arriba al 
vestíbul del teatre 

abans de tancar-se al camerino per sortir-hi 
com una estrella de la comèdia de stand-up, 
que ens mostrarà la seva cara B en una obra 
dirigida i escrita per Sergi Belbel a proposta 
de la mateixa Emma. És la seva darrera 
interpretació, però té projectes teatrals fins 
al 2025. Aquesta santcugatenca orgullosa  
de ser-ho ha esdevingut un dels noms clau de  
l’escenari català i s’ha convertit en una de 
les successores d’Anna Lizaran (paraules 
majors!). Es va donar a conèixer a Nissaga  
de poder i no amaga que l’audiovisual  
(també ha fet cinema) li encanta. Com 
tothom en la seva professió, va començar 
sense cap altra ambició que la purament 
artística i vocacional (i no és poca cosa).

Emma Vilarasau
“Quan et 
sorprenen,  
és la cosa més 
meravellosa, al 
teatre i a la vida”



46
Entrevista

Toni Polo, entrevista
Eva Parey, fotografia

Emma Vilarasau (Sant Cugat del Vallès, 1959) 
és un dels grans noms del teatre a Catalunya. 
Va estudiar interpretació a l’Institut del Teatre 
i ha representat més de cinquanta obres, 
entre les quals trobem Les noces de Fígaro, La 
infanticida, Agost, Qui té por de Virginia Woolf?, 
L’oreneta i, la darrera, Lali Symon. També ha 
destacat en el sector de l’audiovisual, i s’ha 
convertit en una de les cares més famoses del 
país amb Nissaga de poder (TV3, 1996-1998) 
i altres sèries al canal autonòmic català, com 
Ventdelplà o Majoria absoluta, i, recentment, 
amb la sèrie Ser o no ser de Playz (RTVE). En 
cinema, la vam veure a Els sense nom, Para que 
no me olvides o La fossa. Ha rebut la Creu de 
Sant Jordi (2015), el Premi Nacional de Cultura 
de Catalunya (2017), diversos premis Butaca i 
Max de teatre i el Sant Jordi de cinema (2005).

Com va decidir fer teatre? Va ser un  
impuls vocacional?
Em ve d’una adolescència molt complicadeta  
pel tema físic: jo era grassoneta, no m’agradava 
gens a mi mateixa, em rebel·lava contra tot, 
principalment contra mi. I al teatre del meu 
poble, Sant Cugat del Vallès, al qual vaig entrar 
perquè una amiga hi anava, vaig trobar que 
pujar dalt de l’escenari em tranquil·litzava,  
i m’era igual ser grossa.

Una mena de teràpia?
Exactament. Ja no era jo. Vaig començar per 
aquest motiu, i vaig anar a l’Institut del Teatre 
amb aquesta amiga. Vam fer el primer curs i 
jo ho vaig deixar, perquè vaig pensar que no 
hi arribava, venia d’un col·le de monges de 
Sant Cugat i, de cop, em veia a l’Institut del 
Teatre. Quin xoc! Amb professors com el Joan 

Enric Lahosa… Vaig pensar: “Jo soc massa merda per ser aquí!”. I me’n 
vaig anar a Magisteri. Allà vaig descobrir que el que em feia feliç era 
el teatre! I hi vaig tornar. De tota manera, vaig començar a fer teatre 
perquè m’agradava i perquè no sabia què fer… No m’havia decidit. No 
havia somiat mai que viuria d’això; i menys en aquella època.

Ningú ho somia, en aquesta professió. Molts col·legues seus han 
dit que la precarietat no desapareix mai: ara ets a dalt, després et 
passes un any sense feina…
Quan vaig començar, imagina’t, hi havia el Romea, el Lliure, el Teatre 
Barcelona, el Capsa i poca cosa més! TV3 no existia… Jo pensava: 
“Faig això i després ja faré Psicologia o alguna altra carrera per viure”. 
I vaig tenir la llet que, tan bon punt vaig acabar, em van trucar del 
Lliure. Si hagués aguantat dos anys sense fer res, hauria optat per una 
altra professió. El Lluís Pasqual va fer el taller de postgraduats del meu 
curs, un taller que feia un director en actiu dirigint una obra de teatre 
(va ser L’impromptu de Versailles, de Molière) amb nosaltres, cobrant 
poquíssim, perquè érem com becaris, però cobrant, i vam sortir de 
bolos! Va ser meravellós: hi havia la Núria Comas, l’Andreu Benito, la 
Mercè Arànega, el Jaume Valls, jo… I llavors el Fabià [Puigserver] volia 
muntar L’hèroe [de Santiago Rusiñol, el 1983] i li faltava la dameta jove. 
El Pasqual li va dir: “Prova aquesta noia, que ho fa bé…”, i fins ara.

Un dels seus mestres ha estat el francès Philippe Gaulier, 
que proclamava que confondre personatge i intèrpret és una 
ximpleria, i que el que ha de transmetre el teatre no és  
naturalitat, sinó plaer.
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Sí, vaig estar a la seva escola el 1985: màscara neutra, drama, 
melodrama, tragèdia, clown, bufó…, tocava tots els registres. Ell va 
treure coses de mi que jo no havia mostrat mai al teatre: sarcasme, 
bogeria, i també intel·ligència. Però amb els seus alumnes era molt dur. 
Cada mes i mig o dos mesos, deia a uns quants que ja podien marxar. 
Així, directament. Considerava que hi havia molts actors a l’atur a 
França, molt bons, i que no calia que un alumne es frustrés durant 
40 anys perquè mai seria actor. A mi em deia: “Està bé el que fas, és  
el que s’espera de tu, però a mi no m’interessa; només és el correcte.  
Ets ràpida, això sí, però ja està”. Jo vaig pensar: “El discurset de 
sempre: ‘Sigues tu mateixa…’”. Com es fa, això, quan has tingut  
una educació de col·legi de monges? La veritat és que el Pere Planella,  
a l’Institut del Teatre, també m’ho havia advertit: “Tu ets molt ràpida,  
i els directors no et dirigiran perquè tindran altra feina i ja els serviràs 
i mai aniràs més enllà”. Jo vaig pensar: “Però quina merda és aquesta?”.

Però ho va superar.
Gaulier em va venir a dir que el que feia era convencional. I jo veia gent 
que feia bogeries, però que a mi no m’agradaven, perquè era locura per 
locura. Però a ell el feien riure molt. Jo venia de dos anys de Lliure: 
tampoc s’hi val tot, en el teatre, rebolcar-se per terra i fer collonades… 
Quan va arribar el curs de bufó, allà vaig treure de mi aquest sarcasme, 
la bogeria (coses que té la Lali Symon, per cert). Em va felicitar.

Tant al teatre com a l’audiovisual, vostè treballa amb la paraula. 
Alguna vegada ha dit, fins i tot, que la paraula és la invenció més 
important de la humanitat.
Per a mi, sí. Hi ha molts registres, de gest, de cos, de dansa…, però les 
paraules són fonamentals, per a mi. De vegades hi ha frases que, no sé 
com, et travessen sencera. I al capdavall, són quatre paraules posades 
una darrere de l’altra! Per què se m’han clavat al cor? O per què m’han 
fet tant de mal? O per què m’han donat tanta alegria? Crec que és un 
dels invents més bonics.

Considera que el teatre ha de ser revolucionari, tenir un missatge, 
o si entreté ja n’hi ha prou?
Hi ha de tot, però fins i tot al teatre d’entreteniment, que és meravellós, 
crec que hi ha d’haver un revulsiu, s’ha de remoure alguna cosa.

Desclassificats, La cabra o qui és Sylvia?, Barcelona, Tots eren fills 
meus, Lali Symon…, per posar-ne només uns exemples. Totes 
aquestes obres tenen un missatge, una reivindicació, una denúncia.
Hi ha dues coses que han de tenir: una és sorprendre. Quan et 
sorprenen, és la cosa més meravellosa que passa al teatre; a la vida, 
també: quan algú aconsegueix sorprendre és… oooh! Has de poder 
sorprendre, ja no com a actriu, sinó en el tema, en la manera com el 
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presentes, en la forma com l’entregues, en alguna cosa que hi aportes 
que no s’ha aportat mai. I després crec en el teatre social, en el sentit que  
ha de remoure alguna cosa, qüestionar, que l’espectador no surti del 
teatre i l’endemà ni es recordi del que ha vist. Això és molt difícil de fer, 
i si només ho fas perquè l’espectador passi bé dues hores i l’endemà ni 
hi pensi, no val la pena, potser.

Per a això, potser cal tenir un bagatge, una carrera. No tothom 
pot dir que no a una feina. S’han d’acceptar molts projectes que 
no convencen fins a poder triar l’obra que es vol? 
És molt difícil. Jo ara sí, puc dir que no, perquè ara tinc projectes i 
penso que no em queden tants anys, perquè m’estic fent gran i vull fer 
el que realment vull fer. Tota la meva energia ha d’anar a coses on jo he 
d’estar molt implicada, hi he de creure molt.

Lali Symon no només va ser una proposta que complia els seus 
principis, sinó que la va proposar a Sergi Belbel. Sent que s’ha 
despullat?
Més que despullat… Evidentment, hi ha una part de mi i de la meva 
mare. Però hem intentat fer-la més universal i que tothom hi reconegui 
la seva mare. El bonic que té la dramatúrgia quan és bona és que, 
malgrat que els personatges siguin únics, toquen tecles universals. 
Llavors tothom s’hi sent identificat. No perquè hagis fet la tòpica  
i típica mare, perquè no ho és, però és prou universal perquè tothom  
hi vegi la seva mare. I això és molt bonic.
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Com van treballar-la?
El Sergi va ser molt generós. Va acceptar encantat que treballés amb ell, 
perquè havia d’estar molt d’acord amb tot el que deia i feia. A la primera 
reunió em va llegir tota l’obra, esplèndida, però sabia que hi havia coses 
que havien d’evolucionar. Aquí entrava jo, en aquesta primera reunió 
en la qual ens ho havíem de dir tot: perquè si jo no et dic que un tros no 
m’agrada perquè et ferirà, per exemple, doncs no anem bé. Cal absoluta 
complicitat, com si ens coneguéssim (que ens coneixem!) de molt de temps.

Un homenatge a la gent gran, a la dona… i al teatre.
És un homenatge al teatre.

Allò de confondre personatge i intèrpret era una línia molt fina.
Sobretot per ensenyar-te la doble vida d’ella. L’espectador comença 
pensant que li estan explicant una història i, de cop, li estan explicant 
una altra cosa. Hi ha moltes capes. M’agrada molt el monòleg en el qual 
ella analitza la ficció i la realitat perquè és el que hem fet. Això no és la 
vida real de l’Emma Vilarasau, ni de conya. Això és teatre. És ficció.

Lali Symon va ser una idea seva. Això vol dir que no trobava  
el que volia?
No, va ser per la vivència que vaig tenir amb la meva mare, que em  
va marcar perquè va durar molt de temps i va ser molt dura, com  
en qualsevol dona. Volia parlar d’això i vaig buscar obres ja existents.  
Vaig arribar a la conclusió que no n’hi ha, perquè ningú les ha escrit.

Falten guionistes femenines i de més de seixanta anys?
Crec que no s’escriuen prou papers de dones grans en cinema ni a les 
sèries perquè les guionistes són molt joves, encara. Quan hi arribin, 
potser sí que ho plantejaran.

Vostè, tan amant de la paraula, no 
es planteja escriure?
No, escriure és molt seriós! Sobre una 
cosa que ja s’ha escrit, sí que puc dir el 
que crec que funciona i el que no. Però 
escriure, des d’un paper en blanc? No, 

no. És un ofici preciós i s’ha de conservar, i hem de valorar els autors. 
Que, de vegades, estan poc valoradets…

Hi va haver una època daurada, fa uns deu o quinze anys, per a la 
dramatúrgia catalana, per a l’autoria i la direcció, amb el projecte 
T6, del TNC, amb una companyia de nou actors i actrius.
Era un projecte molt important i es va tancar per un problema 
econòmic. Perquè la Beckett, per exemple, ja dona suport a l’autoria jove, 
però amb pocs mitjans, esclar. I tenir un lloc on un autor podia pensar 

“No s’escriuen prou papers de dones 
grans en cinema ni a les sèries perquè  
les guionistes són molt joves, encara.”
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un espectacle de nou personatges i fer-lo amb bons actors, perquè se’ls 
podia pagar… és el que necessiten els autors. Escriuen bones obres, però, 
per estrenar, les han de fer per a dos o quatre personatges.

És aquesta, la tasca del teatre públic?
Jo crec que el TNC hauria de programar, almenys una vegada a l’any, 
un autor d’aquí, a la Sala Gran, i donar-li mitjans. S’ha anat fent; 
l’Albertí ho va fer amb Justícia, de Guillem Clua, per exemple. Però 
si no, com ajudes l’autoria del país? És cert que hi ha sales petites a 
Barcelona i companyies que aposten per autors d’aquí i surten coses 
fantàstiques. Mira La Calòrica, en què s’ha convertit! És meravellós. 

Barcelona, o el teatre públic català, doncs, no cuida prou els seus 
autors, el seu teatre?
Jo crec que sí que els cuida, però és que és delicat! Ho ha d’assumir  
un teatre públic, si volen escriure obres per a més de tres personatges. 
La Villarroel està fent una feina molt important amb autors d’aquí i és 
un teatre privat que arrisca molt amb estrenes com Amèrica, del Sergi 
[Pompermayer], la temporada passada.

L’oreneta, de Guillem Clua, que va interpretar vostè amb Dafnis 
Balduz en català, es va estrenar fora de Catalunya i s’ha vist 
abans, fins i tot, fora d’Espanya que aquí.
Quan vaig saber que la Carmen Maura [que la va interpretar en 
castellà] no la feia aquí, vaig demanar de fer-la i, per sort, en van estar 
encantats. Però crec que els catalans no anem gaire per Espanya, no 
sabria dir-te per què. Jo he fet El sueño de la vida, amb el Pasqual, al 
Teatro Español de Madrid [2019], i ja està…

Per què?
Perquè tinc feina aquí i sempre ha 
sigut més fàcil. Quan es va fer Nissaga 
de poder hi va haver un moment en què 
hauria pogut fer el pas, perquè Nissaga 
va trencar moltes coses, era molt 

potent, em vaig convertir en una cara coneguda de la gent. A Secrets  
de família, que va ser anterior, jo vaig entrar cap al final de la sèrie.  
El que passa és que jo tenia dos nens petits i no tenia ganes de marxar. 
No hi havia tanta competència ni tantes plataformes. Era un pelet  
més fàcil, llavors (o potser tot el contrari… no ho sé). Això depèn  
de l’ambició de cadascú: hi ha qui diu que el que vol és ser conegut  
per milions de persones, doncs molt bé, ves-te’n a Madrid i després  
a Hollywood. Però a mi m’agrada la feina que tinc aquí.

Ha treballat amb gairebé tots els grans directors de Catalunya, 
veterans i joves. Té directors o directores fetitxe?

“Si els autors volen escriure obres per a 
més de tres personatges, ho ha d’assumir 
un teatre públic. És delicat!”
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He treballat amb tots! I se n’aprèn molt, 
dels veterans, però també dels joves. El 
Pere Riera, amb Barcelona [estrenada el 
2013 al TNC, basada en els bombardejos 
feixistes sobre la capital catalana], va 
fer una feina meravellosa com a autor, 

sí, però és que la va dirigir de puta mare. A mi em va portar a fer coses 
que no havia fet mai. I amb Infàmia també m’ho vaig passar molt bé. 
Directors fetitxe? Amb el Lluís [Pasqual] hi tinc un lligam… M’agradaria 
continuar treballant amb ell. Crec que és de les persones que més en 
sap, de teatre, i n’aprens molt, amb ell. Amb ell treballaria infinit. Però 
també amb el Belbel, o amb el Mestres. I amb el David Selvas, que ens 
vam entendre tant a Tots eren fills meus [estrenada aquest any al Lliure]. 
M’encantaria tornar a treballar-hi; i amb el Riera, i amb la Sílvia Munt…

També dones, esclar, encara que moltes menys.
I la Magda Puyo, i la Carme Portaceli… Amb tots aprens coses 
diferents. Un actor s’ha d’adaptar al director i a l’inrevés. Cada director 
té un llenguatge diferent, i de vegades costa. Et preguntes: “Ara què 
collons m’està demanant? Com parla? Ara no l’entenc…”, però t’hi has 
d’adaptar, intentar entendre’l, perquè hem de crear una cosa junts.

Un dels actors amb qui ha coincidit, tant en teatre com en sèries 
de televisió, és Jordi Bosch, la seva parella.
Amb el Jordi ens vam conèixer quan jo vaig entrar a fer L’hèroe [1983]  
i ell feia de secretari de l’hèroe. Ja havia entrat al muntatge anterior. 
Però no ens vam enrotllar fins a Les noces de Fígaro [1989]… [Riu.]

Què hi ha d’allò que treballar amb la parella acaba amb la parella?
No… És una mica obsessiu, de vegades, però nosaltres vam tenir  
dos nens de seguida, un darrere l’altre, i això et treu molta ximpleria. 
L’estona que ens vèiem, que de vegades era poca, perquè jo rodava o 
rodava ell, parlàvem dels nostres fills. Molt millor! I ara, en els últims 
anys, que hem treballat junts a Caiguts del cel, o a La cabra… Ja som 
grans, estem sols, els nens ja s’han independitzat, i és un plaer parlar 
de teatre a casa. És un plaer perquè a tots dos ens agrada aquesta feina. 
Un enriqueix l’altre, li dona el seu punt de vista. Està molt bé quan 
no treballem junts, perquè et ve a veure a un assaig o a rodar, i des de 
fora et pot dir coses, perquè te les sap dir bé. És important saber dir les 
coses, no? En aquesta feina som tan vulnerables que de seguida ens 
piquem. S’agraeix que et diguin bé les coses, i quan toca.

Sovint es diu que els actors fan televisió per fer-se famosos  
i per guanyar diners. Ha fet tele per guanyar diners?
Molts ho fan per tenir menjar. Però a mi m’agrada molt la tele. Primer, 
perquè és ràpida, no és allò d’assajar molts mesos. [Fa petar els dits.]  

“A mi m’agrada molt la tele. Primer,  
perquè és ràpida, no és allò d’assajar 
molts mesos.”
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Has de ser ràpida, per fer tele, que no vol dir que no hagis de pencar, 
eh? Jo portava les seqüències superpreparades. Treballava molt a casa  
i arribava allà i en un pim-pam estava rodat, sobretot la telenovel·la, i  
algunes sèries. És un llenguatge molt diferent i molt agraït. Jo m’ho 
passava teta fent tele!

Després d’uns quants anys, ha tornat a fer sèries, no a TV3, sinó 
a RTVE (al canal Playz) amb Ser o no ser, de la qual ja han fet 
una segona temporada, sobre un adolescent trans, és a dir, que 
també té el seu to reivindicatiu.
Un actor és una persona compromesa amb el seu moment i amb la seva 
societat. No només els directors són compromesos, no només els autors, 
també els actors. Llavors, si pots implicar-te en projectes que poden fer 
alguna cosa…

No sé si mai havia tingut por de la censura. S’han desprogramat 
obres de teatre o pel·lícules en diversos llocs d’Espanya…
Mai he tingut aquesta por. Estic convençuda que aquí, a Catalunya,  
no ens censuraran res, però el que està passant amb la censura no  
és greu, és molt greu. Tornar a sentir la paraula censura, que ens 
pensàvem que ja no la sentiríem mai més… Jo vaig viure La torna,  
als anys setanta, era a l’Institut i vam sortir al carrer i van engarjolar 
Els Joglars! I pensàvem que ja mai més, després que s’instaurés la 
democràcia, sentiríem aquesta merda de paraula. I ara la tornem a 
sentir. És com… no ho sé, fa molta ràbia.

I por?
La dreta sempre fa el mateix. L’esquerra 
fa lleis, instaura drets perquè la 
gent pugui triar si vol ser trans, 
si vol avortar, pugui triar la seva 
vida. L’esquerra simplement et dona 
l’oportunitat, però no et diu que tu 
hagis d’avortar obligatòriament.  

Si tu ets cristiana i no vols avortar, no avortes. Punt. Aquí s’ha acabat el 
problema. La dreta obliga o censura (que és una manera d’obligar, sense 
que la gent ho vegi). Per què collons no deixen que la gent decideixi què 
vol fer amb la seva vida. I qui no ho vulgui, no es farà trans. És que és 
molt fort. Sempre fan igual. Ja n’hi ha prou de dir-nos com hem de viure!

S’ha aconseguit molt amb la lluita pels drets civils i socials.  
Se’n podria anar tot en orris?
Està passant a tot Europa, no és només aquí. Per què després d’uns 
anys d’esquerra ha de tornar la dreta? No sé quina crítica es pot fer a 
l’esquerra, que segur que sí, eh? El que passa és que, quan la gent juga 
amb falsedats, amb mentides, amb injúries, i és igual quan es demostra 

“El que està passant amb la censura 
és molt greu. Tornar a sentir la paraula 
censura, que ens pensàvem que ja no la 
sentiríem mai més… fa molta ràbia.”
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que és mentida el que has dit…, no anem bé. Quan 
va ser assassinada una dona al juliol a la plaça de 
Tirso de Molina, a Madrid, els de Vox de seguida 
van sortir a dir que l’assassí era un algerià, quan 
els que la van matar van ser un espanyol i una 
espanyola. No es pot anar injuriant i que no passi 
res. És el que va fer Trump. El que està menjant-se 
tot un col·lectiu de gent que s’ho creu. “Nos roban 
el trabajo, nos traen inseguridad…”, diuen, sempre. 
Home! S’hauria de poder culpabilitzar. Pagues una 
multa per capullo i a veure si en dius una altra.

Amb la dona també hi ha perill.
També. Totes les polítiques d’igualtat, que tant 
s’han lluitat, aquests desgraciats se les intenten 
saltar perquè resulta que la violència de gènere  
no existeix, perquè també hi ha dones que maten 
els marits (ja veus tu!). El patriarcat fa milers 
d’anys que s’exerceix i hi ha gent que el té molt 
arrelat. I perdre aquest poder que tenen sobre  
les dones els toca molt els collons i intentaran  
fer el que sigui per continuar amb la seva  
parcel·la de poder, també sobre la dona. Jo no  
puc entendre les ties que voten Vox. En fi, som  
en una democràcia i es pot votar el que es vulgui.

Diu que aquí som una mica lluny d’això, però a Ripoll hi ha un 
ajuntament d’extrema dreta.
Sí, indepes fatxes. De fatxes n’hi ha a tot arreu. És veritat que crec que 
Catalunya, igual que el País Basc, s’ha diferenciat bastant d’Espanya. 
Som diferents des de fa molt de temps en moltes coses, i això no vol 
dir que siguem millors, que quedi clar, però venim d’una altra cultura, 
d’una altra tradició, dubto molt que aquí pogués pujar la ultradreta.

Com que sembla que la censura no ha d’arribar… quins projectes té?
Estic contenta, perquè en tinc fins al 2025. Ara, del que ja puc parlar, 
és d’una Ifigènia, amb adaptació d’Albert Arribas i que dirigirà l’Alícia 
Gorina al Lliure entre l’abril i el maig de l’any que ve. També hi seran 
el Pere Arquillué, l’Albert Pérez, el Pau Vinyals… Dels altres projectes 
poca cosa en puc dir: un segurament serà amb el Mestres, a La 
Villarroel… i serà una cosa molt especial per a mi, en un altre sentit 
que Lali Symon, però molt especial.

Li queda algun repte pendent?
Un que costa molt que qualli perquè és molt gran: La gavina, de Txékhov. 
Espero no morir-me sense haver-la fet, així que ja va tocant.
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Si els carrers 
de Barcelona 
poguessin 
parlar, ens 

dirien que mai han vist tants vehicles 
diferents utilitzant la seva superfície, i que 
mai han viscut canvis en la mobilitat tan 
ràpids i dràstics com els dels darrers anys. 
En contrast, les polítiques i les normatives, 
sovint, van més lentes. Davant d’aquests 
reptes, cal reflexionar per mirar d’entendre 
millor la situació i trobar eines per a una 
gestió de l’espai més justa i accessible.

Ocupació de l’espai  
i gestió de la mobilitat
Esther Anaya Boig

Bicicletes compartides d’un operador privat, en una cantonada de la plaça de la Sagrada Família.
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Barcelona és una ciutat molt densa, amb una gran manca d’espais verds 
i una elevada contaminació atmosfèrica. En aquest context urbà té lloc 
la mobilitat. L’espai que s’hi destina s’acostuma a classificar segons una 
jerarquia, que categoritza les vies com a bàsiques (on es prioritza el trànsit 
de pas), locals (per facilitar la continuïtat del trànsit) i veïnals (on la 
prioritat passa a ser la mobilitat a peu i ciclista). Aquesta jerarquització  
de l’espai viari basada només en criteris de mobilitat dificulta que es 
tinguin en compte altres funcions dels carrers, com la d’estada, que 
permet la connexió social (espai per aturar-se a saludar una veïna), les 
cures (espais on les persones grans poden seure i descansar a l’ombra)  
i el joc (entorns on els infants poden jugar), per exemple.

La funció d’estada dels carrers no es considera estrictament 
mobilitat, però cal moure’s per poder arribar a un altre espai on la prioritat 
no sigui només moure’s i on es puguin desenvolupar necessitats socials 
bàsiques. La gestió de la mobilitat ha d’estar al servei d’aquests requisits,  
ja que totes les persones, visquin o es moguin en un context viari o un 
altre, tenen necessitats i drets relacionats amb la mobilitat. Per tant, la 
primera idea és que, per gestionar l’espai per a la mobilitat, no només hem 
de pensar en la mobilitat en si, sinó també en altres funcions de les vies 
que les converteixen en veritables carrers.

Quantitat… i qualitat!
Les divisions de l’espai s’acostumen a establir mitjançant barreres 
arquitectòniques o canvis de nivell (vorera-calçada), pintura (carrils de 
circulació) o mobiliari urbà (peces protectores del carril bici, pilons…). 
Aquests elements ens fan la sensació que l’espai està compartimentat  
i que cada fragment es destina a uns usos de mobilitat específics. Però, 
en realitat, hi ha parts d’aquests compartiments, o moments, en els quals 
aquests usos es barregen, sigui reglamentàriament o no. Per exemple, 
quan hi ha un pas de vianants a la calçada o quan les motocicletes 
aparquen sobre la vorera.

Es tendeixen a fer suposicions, com ara que la superfície 
d’espai dedicada a cada vehicle hauria d’estar correlacionada amb la  
seva fracció modal. Per exemple, es dedica molt més espai als cotxes del 
que correspondria segons el percentatge de viatges amb què s’utilitzen.  
Si bé és cert que això no és just, aquestes correlacions ja no són tan 
pertinents quan les apliquem al transport públic, la mobilitat ciclista  
o la de vianants, on pot passar que hi hagi un percentatge de viatges  
per sota de la superfície que se’ls dedica i no per això hem de retallar-la!  
Hi ha mobilitats que requereixen més superfície per fer-les prou segures  
i còmodes per a totes les persones usuàries. A més, aquests càlculs no 
tenen en compte que hi ha espais que s’utilitzen de manera compartida.

Així doncs, no es tracta només de la quantitat d’espai que 
dediquem a cada mode de mobilitat, sinó de la qualitat, que a la vegada 
està influïda tant per la part física (amplada, tipus de superfície, 
il·luminació…) com per les condicions en les quals s’utilitza (velocitat, 

Esther Anaya Boig  
Consultora i investigadora 
independent de mobilitat ciclista. 
Té un doctorat pel Center for 
Environmental Policy de l’Imperial 
College de Londres, i és docent en 
diversos programes de grau i màster. 
Sosté un enfocament integral, basat 
en l’equitat social, on no només 
és rellevant la infraestructura, 
sinó també altres dimensions com 
l’educació, la comunicació i el 
context cultural i social.

Albert Armengol, fotografia

©
 C

EP



56
Visions urbanes

prioritats de pas…). Cada mode de mobilitat té unes característiques que 
determinen on encaixa millor, com ara els requisits d’espai (dimensions, 
angles de gir); velocitats d’arrencada, mitjanes i màximes desitjables; 
trajectòria; emissions de contaminants atmosfèrics i soroll, etc.

En el cas dels patinets elèctrics, tenim un vehicle de motor  
en el qual el cos de la persona que s’hi desplaça està exposat (al contrari 
que en un cotxe, en què la persona viatja protegida dins d’un cubicle)  
i el conductor va dempeus en una plataforma amb dues rodes, agafant-se  
a un manillar. Tenint en compte aquestes característiques, sembla lògic 
que es limiti la velocitat que poden assolir i que no es permeti que circulin 
per voreres i calçades amb límits de velocitat superiors a 30 km/h. 

A més, si fem cohabitar en els mateixos espais —les vies 
ciclistes— dues tipologies de vehicles, com són els cicles (la majoria, sense 
motor) i els patinets elèctrics, caldrà ampliar l’amplada d’aquestes vies 
perquè els vehicles propulsats puguin avançar els no propulsats, sense que 
s’incrementi el risc de sinistres o la percepció de risc (que pot fer variar 
el comportament de les persones, especialment de les que se senten més 
insegures, com les dones ciclistes)1.

La segona idea és que cal gestionar l’espai no només pensant 
en quantitats, sinó també en qualitats, anant a les característiques 
bàsiques dels vehicles i veient quines condicions són més adequades  
en cada part de l’espai viari.

La gestió publicoprivada
Els darrers anys hem vist com les 
empreses privades han començat a oferir 
serveis de mobilitat a la ciutadania, 
posant flotes de bicicletes, motocicletes  
i patinets elèctrics a l’abast dels clients2. 
A ningú se li acudiria que cap empresa 
pogués oferir línies d’autobús que no 

estiguessin aprovades per les agències de transport públic i que, per tant, 
no complissin una sèrie de requisits de qualitat de servei, accessibilitat  
i seguretat. En canvi, amb els vehicles compartits, d’ús individual i de 
dues rodes no sembla que s’hagin aplicat els mateixos condicionants,  
tot i que s’ofereix, igualment, un servei de transport a la ciutadania. 

Hem vist, també, com s’ha permès l’ús d’espais i 
infraestructures públiques, com els aparcaments per a bicicletes, a 
empreses privades proveïdores de serveis de mobilitat amb flotes de 
bicicletes i patinets compartits, com a requisit per a la seva operació.  
L’ús privat de l’espai i la privatització de serveis de mobilitat públics  
ens obliga a preguntar-nos fins a quin punt es pot negociar amb el dret 
a la mobilitat. I fins a quin punt es pot deixar la responsabilitat d’oferir 
determinades opcions de mobilitat a les empreses privades. Es pot posar 
un sistema de permisos, o fer un concurs i signar un contracte, però cal 
assegurar que qualsevol d’aquestes formalitzacions d’una col·laboració 

Hem de preguntar-nos fins a quin punt 
es pot deixar la responsabilitat d’oferir 
determinades opcions de mobilitat a les 
empreses privades. 

Notes
1. Col·lectiu Punt 6 i Anaya, E. 
Recomanacions per integrar una 
perspectiva feminista interseccional 
en la mobilitat ciclista de Barcelona. 
Barcelona, 2021.  
via.bcn/TwcR50PcyRK
2. A Barcelona, l’activitat de lloguer 
de patinets compartits està prohibida 
des del 2019, en espera d’una 
normativa que la reguli.

http://via.bcn/TwcR50PcyRK
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publicoprivada ofereix uns nivells dignes de qualitat, equitat i seguretat 
en el servei que dona a la ciutadania. 

Aquesta tercera idea ens convida a considerar la bicicleta o el 
patinet —o qualsevol altre vehicle o giny que s’utilitzi per al transport— 
com un sistema de mobilitat i que, per tant, quan s’ofereix com un servei 
proporcionat per una entitat privada, ha de continuar gestionant-se com 
un servei de mobilitat, encara que sigui un vehicle individual.

Com podríem millorar la gestió de l’espai per a la mobilitat? 
M’agradaria apuntar breument dues eines que ja estan donant resultats 
prometedors. La primera, l’avaluació i la importància que té fer-ne.  
Siguin quines siguin les polítiques que es portin a terme, ens falta agilitat  
i pràctica en aquests sistemes. Interessa fer avaluació d’impacte, per 
mesurar l’abans i el després, així com l’avaluació establerta per les mateixes 
eines de planificació, on s’haurien d’especificar els indicadors que cal 
mesurar, amb quina metodologia i freqüència, el cost i quin és l’organisme 
responsable. Quan ens trobem sense dades, o quan en tenim però no són 
rigoroses, la capacitat per prendre decisions informades és molt limitada  

i hi ha un risc elevat que les 
intervencions que es fan no tinguin els 
resultats esperats. És llavors quan deixem 
que les creences es converteixin en els 
arguments de decisió, com passa quan  
es volen transformar zones comercials  
en zones de prioritat per als vianants,  

Quan la bicicleta o el patinet són 
proporcionats per una entitat privada, han 
de gestionar-se com un servei de mobilitat, 
encara que siguin vehicles individuals. 

▲
Diversos tipus de vehicles 

comparteixen espai al passeig  
de Sant Joan, a tocar de la  

plaça de Tetuan.
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i es creu que “si no hi poden aparcar cotxes, la gent no hi comprarà”. 
Sobren proves que demostren que això no és així, però cal utilitzar-les.

Vull destacar que l’avaluació ha de tenir criteris d’equitat.  
Per exemple, hem de desagregar les dades per grups poblacionals (gènere, 
nivell de renda, estatus migratori, edat, discapacitats…). També cal que 
ens preguntem qui es beneficia de les polítiques que s’implementen i qui 
no, perquè no podem permetre que les polítiques públiques afavoreixin 
més certs grups privilegiats.

La segona eina és la coproducció per crear un sentiment de 
pertinença. La coproducció és una evolució del concepte de participació 
ciutadana. Amb participar no n’hi ha prou: cal el compromís que les 
necessitats i propostes que es comparteixin seran tingudes en compte. 
Quan anivellem les contribucions de les entitats ciutadanes amb les 
de les institucions públiques, és més fàcil aconseguir un sentiment de 
pertinença segons el qual notem que el carrer també és nostre i que totes 
les persones hi són benvingudes. Encara que els carrers resultants de la 
coproducció no siguin exactament com els voldríem, hi tenim el nostre 
espai. I sabem que també ens podem equivocar i repensar-ho de nou,  
si no ens en sortim a la primera; la mobilitat és un tema complex.  
Els pressupostos participatius són un exemple d’aquestes pràctiques.

Per acabar, m’agradaria tancar recordant que, per poder 
imaginar un futur millor, cal partir d’un coneixement de la realitat, 
facilitat per l’avaluació i exercint la comunicació atenta i compassiva  
de les necessitats de les parts implicades.

Al carrer de Provença, la calçada 
és ocupada per bicicletes, patinets, 

motos aparcades, cotxes  
i contenidors de residus.

▼
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

Un moment de descans amb la ciutat als peus i, al fons, el Tibidabo i la torre de Collserola. Coloms de competició, amb les 
ales pintades, sobrevolen els búnquers del Carmel.
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Hi ha una vida després del capitalisme. Així 
ho creu l’economista i ecòleg Tim Jackson, 
que es pregunta: “Com és que els països rics 
no sempre són més feliços que els pobres?”. 
Afirma que vivim en una gàbia de ferro, 
captius del mite del creixement infinit  
i del mantra que ens ha fet creure que créixer 
sempre és positiu. Però països amb rendes 
altes tenen puntuacions de felicitat per sota 
d’altres amb una renda menor. I, curiosament, 
també una esperança de vida més baixa.

Tim Jackson
Viure millor 
posseint 
menys
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Tim Jackson, director del Centre per a la Comprensió de la Prosperitat 
Sostenible (CUSP)1 i professor de Desenvolupament Sostenible de la 
Universitat de Surrey (Guildford, Regne Unit), defensa que gaudir de bones 
condicions de vida no implica posseir més coses materials, i que podem 
passar-nos-ho bé tenint-ne menys. Ja fa anys que parla d’un concepte que, 
per a alguns, és una utopia, però que ell considera que ja és una realitat: el 
postcreixement. Ara, ens convida a preguntar-nos si realment l’abundància 
és sinònim de progrés, especialment si el que volem és continuar existint 
en aquest planeta que té límits mediambientals, socials i econòmics.

Tim Jackson —que ha treballat per al govern del Regne Unit, 
l’Organització de les Nacions Unides i la Comissió Europea— ha visitat 
Barcelona per presentar, en el marc de la Fira Literal, el seu darrer llibre, 
Postcreixement. La vida després del capitalisme (Els Llibres d’Arcàdia, 2022). 
Aquest assaig és una reflexió sobre què podria passar si s’acabés aquesta 
obsessió pel creixement i es considerés una nova manera d’entendre el 
progrés de la humanitat.

El catedràtic subratlla que el creixement econòmic ha estat 
molt beneficiós per a la societat, sense cap mena de dubte; ens ha aportat 
nutrició, medicina, refugi, mobilitat, connectivitat, entreteniment… 
Només per enumerar-ne alguns dels beneficis. Però també ha desfermat  
un caos sense precedents en el món natural, sobretot els darrers 150 anys. 
És per això que Jackson ens interpel·la a abraçar un nou model econòmic 
que no depengui d’un consum voraç que està amenaçant l’equilibri 
ecològic del planeta. “El nostre món pateix una mena de supèrbia. La 
supèrbia de l’addicte al joc i el narcisista delirant. Pensem que podem 
desafiar la natura i vèncer.”

Prosperitat en un planeta finit
Generalment, la prosperitat es mesura en funció del PIB de cada país: què 
produeix, quant ingressa i quina quantitat de diners gasta. Però l’escriptor 
critica que l’economia es dimensioni justament per aquests paràmetres en 
lloc de valorar “si estem fent les coses bé, si tenim cura de la comunitat, si 
les nostres relacions socials són saludables o bé si gaudim d’un bon estat de 
salut”. I, evidentment, Jackson diu que també hauria de comptar el grau de 
compromís en la protecció del medi ambient.

Jackson ha dedicat tota la seva carrera a repensar la prosperitat 
en termes de progrés humà, en lloc de fer servir la definició econòmica, 
tan constreta, amb la qual tots hem crescut. Però què vol dir prosperitat en 
un planeta que té recursos finits? A la conversa que vam tenir a Barcelona, 
ell feia referència a la curiosa etimologia de la paraula, que prové del llatí 
i que ens parla d’esperances i expectatives. O sigui que “la prosperitat 
va molt més enllà de com estem d’ocupats en l’economia i, de vegades, el 
creixement pot arribar a ser una pedra a la sabata”.

De fet, Jackson defensa que la prosperitat va molt lligada a 
la salut física. Quan ens pregunten què és el més important a la vida, la 
resposta sempre és la mateixa: tenir salut. Per això, considera que una 

Georgina Pujol 
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societat pròspera hauria de tenir la salut al capdamunt de la llista de les 
prioritats. I en comptes del PIB, hauríem de mesurar el benestar, físic  
i mental, d’una societat. És a dir, les coses que són importants de veritat.

Un món de postcreixement
Tim Jackson posa l’exemple de l’evolució de la productivitat laboral al Regne 
Unit, el país on precisament va començar la revolució industrial. A principis 
del segle xx, va començar a créixer anualment i de manera imparable fins 
al 1960. I el pic màxim de la corba de la productivitat laboral va tenir lloc 
l’any 1966. Però, a partir d’aquell moment, va començar a disminuir de 
manera constant. Ara, molts pensen que no s’ha produït el creixement que 
s’hauria volgut a causa de la crisi financera, però justament aquesta crisi 
se situa al final de la caiguda de la corba. Els índexs de creixement de la 
productivitat laboral ja s’havien reduït a menys de l’1% anual abans del 
2008. Per tant, l’economia va començar a alentir-se molts anys abans.

La productivitat laboral és la base del creixement econòmic.  
És el que, en teoria, ens ha guiat cap a la prosperitat. El problema és que cada  
dia és més difícil d’aconseguir. “Just abans de la pandèmia, el creixement 
de la productivitat laboral al Regne Unit va ser pràcticament nul, i això  
és molt difícil de pair per a l’economia convencional i el capitalisme.”

L’economista i ecòleg explica que la productivitat també s’està 
reduint als Estats Units, als països de l’OCDE i en algunes economies 

emergents, com ara la Xina, tot i que  
la caiguda és inferior. “Als Estats Units, 
insígnia del capitalisme, la meitat de la 
generació dels vuitanta viu pitjor que els 
seus pares quan tenien la mateixa edat.”

A tall d’exemple, al seu llibre, 
Jackson exposa que, a principis del 
2020, l’índex de creixement mitjà dels 
països de l’OCDE era només del 2%. “I el 
més important de tot això és que estem 

començant a viure en una economia de postcreixement, però no tenim les 
fórmules per bregar-hi; no entenem com fer que les coses rutllin en aquesta 
situació i aquest és un dels grans reptes que impulsen la meva feina.”

Quan la productivitat laboral creix, augmenten els salaris  
de la gent treballadora. Però, en canvi, quan disminueix, els marges de 
benefici s’espremen i s’han de repartir entre els accionistes i els sous.  
Es genera desigualtat perquè el creixement de la productivitat va només  
en una direcció. “Es pot veure en les estadístiques, des dels anys setanta en  
endavant. La major part del creixement econòmic ha anat a parar a les 
butxaques dels més rics de la societat, mentre que els més pobres han estat 
cada vegada més pobres, perquè se’ls ha imposat austeritat.”

El subtítol del llibre de Tim Jackson és La vida després del 
capitalisme, i cita el multimilionari i pioner de la informàtica al núvol, 
Marc Benioff: “El capitalisme, tal com el coneixem, és mort”. Per a ell, el 

“Tenim benestar, felicitat, prosperitat, 
a costa d’altra gent. No sabem quan 
s’esfondrarà el nostre pont, però si mirem 
al voltant ens adonarem que el pont ja 
s’ha esfondrat per a altres persones.”

Nota
1. Centre for the Understanding  
of Sustainable Prosperity. 
cusp.ac.uk

https://cusp.ac.uk


63
Tim Jackson

sistema econòmic actual està trencat, ja que no permet que tots puguem 
tenir les mateixes condicions de vida a causa de les seves disfuncionalitats. 
“Tenim benestar, felicitat, prosperitat, a costa d’altra gent. No sabem quan 
s’esfondrarà el nostre pont, però si mirem al voltant ens adonarem que el 
pont ja s’ha esfondrat per a altres persones.”

Prosperitat sense creixement econòmic, és possible?
Segons Tim Jackson, hem de pensar quina mena d’economia volem i quina 
mena d’empreses ens poden proporcionar prosperitat sense creixement.  
Ell creu que les nostres economies haurien d’invertir en sectors com 
la salut, l’educació, l’artesania i la creativitat, i donar més importància 
a activitats intensives en mà d’obra que no tenen una gran petjada de 
carboni. “Són les feines que feien les persones que vetllaven per nosaltres 
quan ens va colpejar la pandèmia. Ens podrien ajudar a crear una nova 
economia materialment lleugera, però rica en ocupació, amb feines 
satisfactòries, les que es basen a ajudar altres persones i millorar les seves  
condicions de vida.” Jackson opina que ens hem de prendre molt 
seriosament la nostra lleialtat estructural cap al creixement.

També adverteix que no podem apagar el creixement, com 
qui apaga un interruptor, tombar la cantonada, arribar al decreixement i 
celebrar-ho. Cal fer molta feina i és vital una exploració més profunda dels 
valors subjacents en la nostra societat. “No és una tasca que als polítics els 
agradi fer, i desafortunadament tampoc no els agrada als economistes, que 
prefereixen creure en el conte de fades del creixement econòmic etern.” 
El títol Postcreixement. La vida després del capitalisme és una invitació a 
mantenir un diàleg més profund sobre la naturalesa de la nostra economia, 
però també del nostre lloc al món i a la natura. Una reflexió sobre la 
condició humana al segle xxi i sobre què hem de canviar. Una visió realista 
i esperançadora d’un món diferent.

►
Tim Jackson va visitar Barcelona  
per presentar el seu darrer llibre,  

en el marc de la Fira Literal.

Prosperidad sin crecimiento: 
economía para  

un planeta finito
Icaria editorial, 2011

Postcreixement. La vida 
després del capitalisme

Els Llibres d’Arcàdia, 2022
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La quantitat i la qualitat de la 
vegetació són un element clau per 
aconseguir una ciutat saludable i 
lluitar contra el canvi climàtic. Els 
arbres dels carrers aporten ombra i 

ajuden a regular la temperatura, alhora que retenen partícules 
contaminants i contribueixen a netejar l’aire i atenuar el 
soroll. L’experiència i l’evidència científica apunten a la 
infraestructura verda com un recurs per a la salut pública. 
Per això calen més parcs i jardins, sobretot als barris on en 
manquen més, alhora que s’avança en una gestió ecològica 
del verd perquè sigui més divers i abundant.

Barcelona en dades
Espais verds, 
biodiversitat
i qualitat de vida

Oriol Pàmies Jaume, textos Carles Javierre Kohan, infografies  

SUPERFÍCIE DE PARCS URBANS, 
ARBRAT, VERD URBÀ I FORESTAL 
PER DISTRICTE

EVOLUCIÓ

(2) Superfície facilitada pel Consorci del Parc Natural de la Serra de Collserola. Aquesta dada correspon a la superfície del parc dins del terme municipal de 
Barcelona. L’any 2014 es va dur a terme un mesurament més precís.

Font: Ajuntament de Barcelona. Ecologia Urbana. Direcció de Serveis d’Espais Verds i Biodiversitat.
(1) L’any 2008 es va dur a terme un nou inventari de l’arbrat de tots el espais verds i carrers de la ciutat, amb l’excepció de les zones forestals.

Parcs urbans (ha)

Arbres al carrer (unitats) (1)

Verd urbà (ha)

Verd forestal (ha) (2)

Parcs 
urbans 
(ha)

Any Arbres 
al carrer 
(unitats)

Verd 
urbà 
(ha)

Verd 
forestal 
(ha) (2)

Arbres 
als parcs 
(unitats) (1)

Distribució 
per districtes 

(2020)

HORTA-GUINARDÓ

NOU BARRIS

32,1

17,8

15.458

15
16.125

42,9
12,7

34,2

13.282

45,9

21,5

SARRIÀ-SANT GERVASI

SANT MARTÍ 

LES CORTS

SANTS-MONTJUÏC

SANT ANDREU

EIXAMPLE

GRÀCIA

CIUTAT VELLA

45,9

55,6

39,7

6.923

16.597

7.604

13.686

22.632

63

326,6288

2000  517,7  149.466  203.709  983,7  1.795,0

2010  559,5  156.933  75.220  1.081,7  1.795,0

2016  583,6  157.671  82.414  1.130,6  1.698,7

2017  583,6  157.098  83.160  1.135,6  1.698,7

2018  583,6  156.477  84.779  1.145,4  1.698,7

2019  583,6  157.405  85.384  1.165,0  1.698,7

2020  620,3  157.636  84.190  1.170,9  1.698,7

80,1

54,2

70,5 30.992 186,1

142,4

118,7

63,4

14.338

1.063,2

394,3

93,6

182,7
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SUPERFÍCIE DE COBERTURA 
VEGETAL A BARCELONA

hectàrees de cobertura
vegetal identificada des del cel

hectàrees corresponen 
a Collserola

Superfície vegetal
El 64% del terme de 
Barcelona està urbanitzat. 
La resta és espai lliure cobert 
de vegetació, en gran part 
concentrat a la serra de 
Collserola. Hi destaquen 
alzinars, pinedes i prats secs 
on es localitza un ric 
patrimoni natural.
Parcs i jardins, públics i 
privats, formen la base de la 
infraestructura ecològica 
urbana, amb alguns espais 
especialment importants: 
Montjuïc i els seus 
penya-segats, els Tres Turons 
i el parc de la Ciutadella, el 
parc pla més gran de la ciutat.

3.659

1.582

Font: Barcelona Regional.

Font: Pla Natura Barcelona 2021-2030. Ajuntament de Barcelona.

Ortofoto NDVI a partir de 
vols fotogramètrics. 

Identificació de la 
infraestructura verda 

de Barcelona a partir de 
l’índex NDVI (índex 

de vegetació de diferència 
normalitzada).

De la superfície total

43%

DENSITAT DE VERD
Menys de 10
10-20
Més de 20

(m2/hab)

17,22 m2

7 m2
de verd urbà per habitant

per habitant si 
s’exclou
el parc de
Collserola

La distribució del verd
Hi ha un contrast acusat en la superfície 
de verd públic per habitant segons si es 

compta la massa forestal de Collserola 
(17 m2) o no (7 m2). L’indicador també 

oscil·la força segons els barris, en 
perjudici dels de la franja central, 

com mostra el mapa.
Iniciatives recents, com els eixos verds, 

busquen compensar aquest desequilibri 
i acosten l’objectiu declarat de 

l’Ajuntament d’augmentar 1 m2 de verd 
per habitant fins al 2030. L’Organització 

Mundial de la Salut recomana que els 
nuclis i ciutats disposin com a mínim de 

10-15 m2 d’àrea verda per habitant.
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Ciutat de plàtans
L’arbrat és part essencial de 
la infraestructura verda 
urbana i alhora un signe 
d’identitat. Al llarg dels 
carrers, les places i els parcs, 
connecta els diversos espais 
verds i hàbitats de la ciutat i 
proporciona múltiples 
beneficis, entre els quals 
destaca la millora de la 
qualitat de l’aire i la reducció 
de la temperatura, que 
permet mitigar l’efecte illa de 
calor. 

El plàtan comú s’ha convertit 
en l’arbre barceloní per 
excel·lència (29% del total), 
tot i que els primers 
exemplars van ser importats 
de Girona cap al 1860. Per la 
seva disponibilitat, 
majestuositat i ràpid 
creixement, Ildefons Cerdà el 
va escollir per embellir les 
noves avingudes de 
l’Eixample. Amb el temps s’ha 
comprovat que aquesta 
espècie genera molèsties a 
les persones al·lèrgiques, fa 
arrels llargues i requereix 
poda freqüent.

Per aquests motius i per 
afavorir la biodiversitat, 
Barcelona promou altres 
espècies d’arbres com el 
lledoner, la sòfora o acàcia 
del Japó, el cínamom o la 
tipuana. La idea és que cap 
superi el 15%.

ESPÈCIES PRINCIPALS D’ARBRAT VIARI
(2020)

ESPÈCIES DE FLORA URBANA

45.750

21.327

10.891 10.667

6.860
6.719

4.866 4.592

4.289

3.978

Om

Plàtan

Lledoner

Tipuana Acàcia 
del Japó

Mèlia
Braquiquíton

Arbre 
de 
l’amor Acàcia

3.990

33.707        
Altres

Troana Jacaranda

Font: Ajuntament de Barcelona. Ecologia Urbana. 
Direcció de Gestió del Verd i Biodiversitat. 

1.500
1.191 espècies 

identificades

Més de 
Flora

ornamental
(inclou arbrat)

+200
113

8

78,2%
21,8% 

Herbes urbanes

Líquens

Orquídies

autòctones 

al·lòctones
 

Font: Pla Natura Barcelona 2021-2030. Ajuntament de Barcelona.

157.636  
Total d’unitats:  

Arbres d’interès local: 

1.350
exemplars protegits 
d’un total de 
199 catalogacions

L’exemple de les orquídies
Als parcs ja no s’hi fa 

jardineria tradicional, sinó que 
es gestiona el verd perquè 
n’hi hagi més quantitat i de 

més qualitat, i perquè hi hagi 
més riquesa de flora i 

abundància de fauna. Des de 
l’any 2003 s’ha aconseguit el 
desenvolupament d’espècies 

autòctones d’orquídies en 
jardins històrics, que ja són 

un important patrimoni 
natural de Barcelona.

Font: Institut Municipal de Parcs i Jardins.

Font: Institut Municipal de Parcs i Jardins.

EL REG

freàtica

potable

Estalvi forçat
En plena recerca de les millors 
solucions per a la gestió sostenible 
de l’aigua, la sequera ha alterat tots 
els plans i ha imposat una restricció 
severa al reg de parcs i jardins, que 
queda limitat a assegurar la 
supervivència de les plantes.

Recursos creixents
L’ens municipal que administra 
i promociona el verd urbà de la 
ciutat i el medi ambient 
inverteix aquest any 68 milions 
d’euros en la construcció, la 
conservació, la remodelació 
i el manteniment dels jardins 
urbans de Barcelona, de l’arbrat 
urbà, dels bancs i de les àrees 
de jocs.

0,5hm3

2,5hm3

Estalvi 
aconseguit amb 

les mesures 
contra la situació 

de sequera 

57%

Consum anual 
d’aigua per al reg:

3hm3

Fonts: Pla Natura Barcelona 2021-2030. Ajuntament de Barcelona. Pla d’Actuació del Parc de Montjuïc 2019-2029. Museu de Ciències Naturals de Barcelona.

FOMENT DE LA BIODIVERSITAT

Jardí Botànic

Horts urbans

El parc de Montjuïc

Refugis de 
biodiversitat

El parc de Collserola

Mostra una representació de 
la flora de les regions del món 
amb clima mediterrani

Rius i mar
El riu Besòs, el riu Llobregat i el 
mar, als límits o a tocar del terme 
municipal, aporten: 

El seu objectiu és 
preservar i afavorir la 

flora i la fauna

Estan destinats a les persones més grans de 
65 anys o a infants de la ciutat, amb l’objectiu 
d’incorporar-los a activitats de millora ambiental 
a través del conreu d’hortalisses, seguint els 
principis de l’agricultura ecològica

Aporta el 59% de la 
cobertura verda de 

Barcelona 
(1.699 hectàrees de verd 

forestal)

Conté 23 equipaments culturals i més 
de 50 instal·lacions esportives que 
ocupen el 17% de l’espai. Els vials 

representen el 7%

14ha

453

4.780
83

316ha

8.465ha

8

(incloent-hi els escolars)

PRESSUPOST DE L’INSTITUT 
MUNICIPAL DE PARCS I JARDINS

55,6
57,3

61,8
63,6 63,2

62,6

68

2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023

80% dedicat a la 
gestió del verd

(en milions d’euros)

ha d’esculls marins

metres de 
platges
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Font: Institut Municipal de Parcs i Jardins.

Font: Institut Municipal de Parcs i Jardins.
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Esbarjo i vida social
Com a llocs de lleure, salut i 

socialització, molts parcs 
delimiten espais per a infants, 

joves i persones grans 
equipats amb mobiliari que ha 
anat evolucionant en qualitat i 

seguretat. Per al benestar 
animal, els gossos i els seus 

amos tenen a disposició més 
de 100 àrees específiques, 

la meitat del tipus pipicà i la 
resta, configurades com a 

espais d’esbarjo.

15

7

47

49

Font: Ajuntament de Barcelona. Àrea d’Urbanisme, Transició Ecològica, Serveis Urbans i Habitatge.

TIPUS DE TRACTAMENTS DE PLAGUES

Culturals

Mecànics Control biològic Bandes cromàtiques

Tria de les 
espècies més 
ben adaptades 
a l’entorn urbà

Podes controlades 
per ajudar a prevenir 
l’aparició de plagues

Utilització 
d’organismes vius 
per controlar les 
poblacions d’un 
organisme que 
genera molèsties o 
danys en l’espècie

Atreuen els 
mascles de 
l’espècie atacant, 
que són conduïts 
cap a capses 
trampa

Utilitzen la mateixa 
estratègia que les 
flors i fan servir el 
poder d’atracció que 
alguns colors tenen 
sobre els insectes 
per capturar-los

Trampes de feromones

Endoteràpia vegetal 
o atomitzacions i 
aplicacions 
fitosanitàries en 
forma de reg

Mètodes químics

MOBILIARI DE PARCS I 
JARDINS PER DISTRICTE
(2020)

Àrees de joc infantil
Espais infantils Espais per a gent gran

Pistes de patinatge

Pistes de monopatí

Àrees de gent gran

Circuits de salut

Àrees de joc infantil

Pistes de patinatge

Pistes de monopatí

Àrees de gent gran

Circuits de salut

894

HORTA-GUINARDÓ

NOU BARRIS

SARRIÀ-SANT GERVASI

SANTS-MONTJUÏC

GRÀCIA

LES CORTS
EIXAMPLE

CIUTAT VELLA

1

4 3

7

1

14 1 1 3

4 8 18

5

17

2 1 3 6
SANT ANDREU

3 3 6

SANT MARTÍ 

5 4 7 9

Font: Anuari estadístic de la ciutat de Barcelona 2021.
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

L’urbanisme desaforat s’endinsa dins del camp i intenta colonitzar-lo, però de vegades la natura es rebel·la. Si la brigada no hi 
passa, aquesta marquesina publicitària, trobada a la zona del Besòs, podria acabar completament coberta per la vegetació.
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Els espais urbans són 
ecosistemes on habiten  
els humans i, com a tals,  
necessiten un tractament  
que tingui en compte que  
els recursos són finits  
i que cal assegurar la 
sostenibilitat i protegir  
la biodiversitat. L’ecologia 
aplicada, en contraposició a la jardineria 
funcional —ara inadequada o obsoleta—, 
dota les ciutats d’una major absorció de 
CO2, d’estalvi en el cicle natural de l’aigua, 
d’un manteniment menys costós, de més 
connectivitat ecològica, de major permeabilitat 
del sòl… En definitiva, es tracta d’aplicar el 
model d’infraestructura verda, sorgit de les 
conclusions de la Cimera de la Terra del 1992.

La qüestió del verd 
urbà actual: no és  
el que pot semblar!
Xavier Mayor

▲
Vista externa d’un node d’activitat de la plaça de 

les Glòries Catalanes.
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Darrerament, se senten opinions molt 
crítiques sobre la definició de l’espai 
públic i el verd urbà de Barcelona. 
Semblaria que les accions aplicades són 
el resultat d’una formidable propaganda 
política a partir d’idees d’algunes o 
alguns il·luminats poc assenyats, fins 
i tot esbojarrats. Tanmateix, els canvis 
de model succeeixen per altres motius. 
Encara més, si apareixen en un mateix 
moment de la història i en llocs ben 
diferents i distants com Barcelona, 
Moscou, Tirana o ciutats del Canadà  
i els Països Baixos, i impliquen 
l’Organització de les Nacions Unides,  
la Unió Europea i la Unió Internacional 
per a la Conservació de la Natura 
(UICN). És clar que, per opinar, no cal 
tenir gaire criteri ni cap assessorament 
sòlid; n’hi ha prou amb tenir ideologia, 
fòbies o manies o ser un contrari a tot. 
Però les coses no sorgeixen ben bé així, 
si més no en aquest cas. 

Elements de comprensió
Hi ha hagut un abans i un després de la Cimera de la Terra de l’any 1992 
en la manera d’entendre el paper dels humans al planeta. Aquell any, el 
paradigma va fer un gir radical, fonamentat amb una solidesa conceptual 
i científica quasi inapel·lable.

Abans de la cimera, l’activitat dels humans es basava en la 
utilització dels recursos com si fossin inesgotables, com si el planeta fos 
infinit. A cap empresari amb seny se li acudiria dirigir l’empresa amb 
aquests criteris. El planeta, per primer cop, se’ns començava a fer petit.

En matèria de protecció de les espècies en perill, l’interès estava 
centrat en espècies amb algun atractiu a ulls dels humans: amb fortuna 
estètica, popularment o culturalment atractives o bé emblemàtiques. Això 
donava com a resultat una protecció esbiaixada d’alguns pocs centenars 
d’espècies i en descuidava moltes altres de vulnerables.

Finalment, quant a la protecció d’espais naturals, els territoris 
escollits ho eren sobretot pel seu caràcter monumental o el seu interès 
estètic. Com que aquests llocs no representaven ben bé el ventall de 
situacions ecològiques, el resultat va ser una preservació incompleta  
d’uns pocs espais a cada país.

Aquesta síntesi contrasta fortament amb l’evolució que hi ha 
hagut després de la Cimera de la Terra del 1992. Els problemes ambientals 
havien passat de ser puntuals i locals a globals i territorials, cosa que 

Xavier Mayor Farguell 
Doctor en Biologia, màster en 
Ecologia i Biologia Vegetal i en 
Tecnologia i Gestió Ambiental. 
És expert en ecologia aplicada al 
territori i a la sostenibilitat. Ha estat 
investigador del Centre de Recerca 
Ecològica i Aplicacions Forestals 
(CREAF) i biòleg del Servei de 
Planificació de l’Entorn Natural 
de la Generalitat de Catalunya. 
L’any 1999 va crear Irbis, un estudi 
professional especialitzat en 
l’ecologia aplicada a l’urbanisme, 
el territori i la sostenibilitat. Entre 
els seus treballs destaca Canòpia 
Urbana, guanyador del Concurs  
per al Projecte Urbà de l’Espai Lliure  
de la plaça de les Glòries Catalanes  
de Barcelona.



72
Barcelona en dades

suposa un repte majúscul i sobrevingut. A més, un fet rellevant és que 
aquests canvis s’estaven donant molt ràpidament, en poques dècades. 
Era imprescindible canviar la manera d’entendre i d’interaccionar dels 
humans amb la biosfera. Així, va aparèixer la definició de sostenibilitat. 
El canvi s’està fent de manera progressiva, però encara ara hi ha humans 
que no l’han entès i que tenen una actitud negacionista.

Quant a la protecció d’espècies, la cimera va significar la 
preservació de “totes” les espècies (la biodiversitat), és a dir, els diversos 
milions d’espècies del planeta i no només uns centenars. Totes són un actiu 
patrimonial forjat al llarg del procés evolutiu de la vida i són un conjunt  
de programes biològics d’èxit i plens de propietats per a la supervivència.

Pel que fa a espais protegits, també hi ha hagut una evolució 
important: han passat a ser una representació més completa i significativa 
dels ecosistemes on viu la biodiversitat ben connectada, i no una mostra de  
singularitats aïllades. Són espais que contenen els hàbitats proveïdors  
de les condicions i els recursos que requereix la biodiversitat per viure  
i desenvolupar-se.

Ja fa anys que sabem que els espais urbans són ecosistemes:  
els hàbitats dels humans. Són essencials per a nosaltres, però també ho 
són els no urbans. Depenem de la producció agrícola i ramadera, però 
també patim els problemes de residus que causen. Coneixem els beneficis 
del turisme, però també els desequilibris que comporta. Sabem com és 
d’important el desenvolupament industrial, però també la contaminació 
que hi pot anar associada. Som conscients de la importància de l’aigua, 
però també que cal estalviar-la, emmagatzemar-la i aprofitar-la.  

Detall de l’estrat herbaci biodivers  
del parc de la Guineueta, al districte 

de Nou Barris.
▼
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Avui estem en disposició de comprendre i dissenyar els espais urbans de 
manera integrada als factors territorials, urbanístics, ecològics, socials,  
de salut, econòmics, de mobilitat, de comunicació, de serveis, de lleure,  
de paisatge… Saber tot això ens dona la responsabilitat de dissenyar-los  
i executar-los, amb aquests paràmetres, d’ara endavant.

Una solució intel·ligent per al disseny d’espais urbans
Calia abordar, doncs, com fer aquest canvi. Això era un repte majúscul 
fruit d’una maduració inevitable. Efectivament, la comprensió del territori 
i dels espais urbans ha precipitat el concepte de infraestructura verda.  
La Unió Europea, el 2013, la va definir com “una xarxa estratègicament 
planificada de zones naturals i seminaturals i altres elements ambientals, 
dissenyada i gestionada per proporcionar un ampli ventall de serveis 

ecosistèmics i protegir la biodiversitat 
tant dels assentaments rurals com dels 
urbans”. En conseqüència, els hàbitats 
humans (ciutats i pobles) dissenyats  
i executats sota un concepte antic ara 
s’enfronten a la revisió del model, per 
superar les grans mancances que tenen  
i que tant ens costa reconèixer.

El tractament del territori com a principal infraestructura  
de la qual disposem, tanmateix, ens revela una nova dimensió de la nostra 
responsabilitat. Efectivament, tots els recursos que necessitem provenen del 
territori i, per tant, de la natura. Qualsevol mancança la cobrim a partir de 
la utilització de recursos disponibles però finits, que ens donen seguretat, 
estabilitat i confort. Tanmateix, la natura no és un rebost inacabable, sinó 
que està constituïda per una munió d’elements: alguns són molt abundants 
i, d’altres, molt poc; alguns són molt especials i, d’altres, molt comuns; 
alguns es regeneren amb el temps, i d’altres no es poden regenerar més 
enllà de les existències, com si es tractés d’uns estalvis; alguns han superat 
(si més no, de moment) les proves que suposa la pervivència, i estan vius 
com a resultat de multitud de proves d’assaig i error.

Per aconseguir el desplegament de la infraestructura verda 
cal aplicar un nou instrument anomenat solucions basades en la natura 
(NBS, per la sigla del terme en anglès). La Comissió Europea, el 2020, 
les definia com a “accions que treballen amb la natura i la milloren per 
ajudar les persones a adaptar-se al canvi i als desastres”. Un enfocament 
nou derivat de les NBS és el de configurar els espais verds urbans a partir 
d’emmirallar-los amb els hàbitats propis de la zona (habitats template).  
La motivació és clara: els hàbitats autòctons estan ben adaptats i 
aclimatats a les condicions ambientals, del substrat del sòl i del clima 
local. Disposen dels recursos necessaris perquè la biodiversitat implicada 
pugui completar amb èxit el cicle biològic. Igualment, tenen la capacitat 
d’establir, entre les espècies que interactuen en un lloc determinat, les 
propietats emergents que defineixen els ecosistemes.

Els hàbitats humans s’enfronten a la 
revisió del model, per superar les grans 
mancances que tenen i que tant  
ens costa reconèixer. 
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Tots aquests aspectes reforcen l’estabilitat dinàmica de l’hàbitat 
al llarg del temps i asseguren un bon nivell de complexitat ecològica. La 
idea subjacent és procurar la maduració progressiva de l’ecosistema, que 
s’anirà enfortint amb el temps a partir de les interaccions ecològiques 
que es vagin trenant: competència per l’espai i pels nutrients, dinàmiques 
poblacionals de les espècies implicades, colonitzacions i pèrdues…

A partir d’això, actualment disposem d’una bateria de NBS 
provades per desenvolupar la infraestructura verda. En primer lloc, a 
través de la restauració, recuperació o rehabilitació ecològica d’àmbits, 
mitjançant tècniques ja existents, però ara modulades. La novetat rau en  
la visió renovada quant als objectius i les solucions tècniques aplicades.  
En són exemples les recuperacions d’ecosistemes fluvials, costaners i 
forestals, la descontaminació del sòl o l’estabilització de marges i pendents.

En segon lloc, l’execució d’accions per a la constitució del verd 
urbà (parcs i jardins) tractant-los des de l’ecologia aplicada; és a dir,  
des de la jardineria funcional i no la clàssica, ara inadequada i obsoleta.  
Amb això, s’aconsegueix una coberta més contínua, amb més absorció  
de CO2, més espècies, més connectivitat ecològica; un cicle natural de  
l’aigua amb major estalvi, major permeabilitat del sòl, menys cost 
econòmic de manteniment… Són accions d’aquesta mena, per exemple, 
la constitució de capçades d’arbres contínues; nodes de biodiversitat i 

d’activitat, envoltats d’una tanca de verd; 
zones multiespecífiques d’herbàcies o 
d’arbustives, amb arbres dispersos  
o sense; zones vegetades en pendent; 
fileres àmplies d’arbres o d’arbustos 
multiespecífics; racons amb vegetació; 
refugis climàtics…

Finalment, la creació de microhàbitats per a espècies o  
per a determinats grups biològics és clau perquè la biodiversitat progressi  
bé de manera sinèrgica o complementària a l’acció global prevista. En  
són exemples les depressions i els embassaments temporals, estacionals  
o permanents; les façanes, els murs i les marquesines vegetals; els  
hotels d’insectes; els biotroncs; els elements rocallosos; les caixes niu  
(per a ocells, quiròpters…); els caus i amagatalls, o les microreserves  
de papallones, entre d’altres.

Aquests elements afavoreixen la presència de la biodiversitat, 
però no com si fos una col·lecció, sinó buscant la qualitat ecològica.  
Això comporta una millor capacitat del verd per donar cabuda a 
més espècies i per resistir les pertorbacions que es puguin presentar. 
Implementar aquests ecosistemes permet que el verd urbà guanyi en 
estabilitat (resistència i resiliència), que millori la funcionalitat ecològica 
i que s’incrementin els serveis ecosistèmics per a la població (conservació 
del sòl i de la seva qualitat, augment de la fixació de CO2, millora de 
la qualitat de l’aire i del cicle de l’aigua, benestar psicològic, confort 
ambiental…). Encara hi ha un aspecte pràctic més per constituir-los: 

Afavorir la presència de la biodiversitat 
comporta una millor capacitat del verd 
per resistir pertorbacions. 
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no s’ha de caure en exigències ni rigideses gens recomanables per voler 
reproduir amb exactitud l’hàbitat de referència.

Planificar el territori no només des de l’urbanisme
Sabem que l’activitat humana està tenint un impacte significatiu i creixent  
en els ecosistemes del món. Els canvis que s’hi han produït han contribuït 
a obtenir considerables beneficis nets en el desenvolupament del benestar 
humà i econòmic. Però aquests beneficis s’han obtingut amb costos 
creixents en forma de degradació de molts ecosistemes, un augment 
no lineal dels riscos i l’exacerbació de la pobresa per a alguns grups de 
persones. El model d’infraestructura verda ens proposa una manera menys 
lesiva, un nou model a partir de la natura on els béns i serveis (serveis 
ecosistèmics) que n’obtenim ens proveeixen dels recursos i les activitats 
que necessitem els humans, alhora que ens assegurem el benestar, la salut 
i el desenvolupament econòmic i social present i, sobretot, futur.

Fins fa pocs anys, la planificació del territori havia estat una 
qüestió abordada des de l’urbanisme i, per tant, des de l’antropocentrisme, 
i el focus es posava principalment en els espais urbans. La visió urbana 
és molt important, però ha estat parcial. I, fruit d’aquesta parcialitat 
sostinguda en el temps, els espais urbans s’han dissenyat de manera 
esbiaixada, amb una visió ecològica nul·la o clarament secundària. 
Des d’una perspectiva actual, aquest enfocament és obsolet. Per tant, 
argumentar que les ciutats han funcionat sempre així i que no cal fer-les  
diferents és propi del desconeixement i del tancament mental, i més 
quan a hores d’ara ja n’hem pogut tastar i comprovar les conseqüències 
negatives sobre la qualitat de vida de les persones i del planeta. 
Fonamentalment, és per això que s’estan esdevenint tots aquests canvis.

▲
Detall d’un node de biodiversitat  

de la plaça de les Glòries Catalanes.
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

La convivència amb la natura pot ser serena i guaridora, però també rebel i desconcertada. A l’Observatori Fabra, els sopars a 
la fresca apleguen famílies. Al delta del Llobregat, un noi s’enfila a la Casa del Semàfor, des d’on es regulava el trànsit marítim.
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La cultura de la cancel·lació, impulsada 
sobretot des de les xarxes socials, s’ha 
incorporat plenament al debat social. En 
aquest Plec de cultura, Eva Millet demana  
a nou experts de diversos àmbits de la cultura  
i el pensament si és acceptable cancel·lar allò 
que es considera inadmissible. Es tracta d’un 
instrument per donar força a les minories  
o bé d’un perill per a la llibertat d’expressió?

D’altres perills i contradiccions en 
parla Joan S. Luna a la secció Tendències. 
Davant d’alguns estils musicals que han 
generat controvèrsia pel seu contingut  
i pel llenguatge emprat, com el reggaeton 
i les músiques urbanes, el periodista es 
pregunta quina mena de valors transmeten 
entre el públic jove.

L’escriptor Enrique Vila-Matas 
conversa amb el periodista Josep Massot, 
ara que es compleixen cinquanta anys del 

seu debut. L’autor barceloní explica què el va fer decantar per la 
literatura i com ha estat la seva evolució fins a arribar a la seva 
darrera obra, Montevideo.

El Plec inclou dues ressenyes: de l’Atles MUHBA d’història  
de Barcelona, dirigit per Joan Roca i editat per l’Ajuntament  
i el Museu d’Història de Barcelona, i de Vita contemplativa, la 
darrera obra del filòsof Byung-Chul Han. L’exposició recomanada  
és Intel·ligència artificial, la gran aposta de tardor del Centre de 
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB).

Debat
La cultura de la cancel·lació.
Un perill per a la llibertat 
d’expressió?
per Eva Millet

Entrevista
Enrique Vila-Matas
“Rendir-se a la tecnologia  
és convertir en prescindible  
l’ofici d’escriptor”
per Josep Massot

 
Tendències
Models, valors i contradiccions 
en la música de les noves 
generacions
per Joan S. Luna

 
Llibres
● Atles MUHBA d’història de Barcelona
Joan Roca i Albert (direcció)
per Néstor Bogajo
● Vita contemplativa
Byung-Chul Han
per Joan Burdeus

Exposicions
Intel·ligència artificial 
Centre de Cultura  
Contemporània de Barcelona
per Laia Beltran

Cultura

Plec 
de cultura
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vides, en bona part gràcies al poder de les 
xarxes socials.

L’Encyclopaedia Britannica descriu la 
cancel·lació com “l’acte de retirar el suport 
als individus i a la seva feina, a causa d’una 
opinió o acció que resulten inacceptables 
per als qui han cridat a la cancel·lació”. 
Les xarxes socials, afegeix aquesta font, 
són el primer pas per “magnificar el 
coneixement públic de l’ofensa percebuda”; 
el lloc des d’on s’expandeix la campanya 
de cancel·lació. Aquesta campanya pot 
prendre “diferents formes”, incloent-hi 
la pressió per suspendre les aparicions 
públiques de l’objecte de la cancel·lació 
o, en el cas d’empreses o entitats, 
l’organització de boicots.

Viquipèdia explica que el terme 
cultura de la cancel·lació va començar a 
utilitzar-se el 2015, encara que aquesta 
forma d’intervenció ja havia estat present a 
les primeres fases del nazisme a Alemanya. 
Tal com assenyala l’antropòloga Sílvia 
Carrasco, “la cancel·lació és la primera cosa 
que fan els feixistes”, per la qual cosa no 
sorprèn que es trobin en els seus orígens. 
Així i tot, com també apunta el filòsof 
Norbert Bilbeny, la de la cancel·lació és 
una actitud que es va repetint, i adopta 
diferents formes al llarg de la història.  
Els seus partidaris argumenten que és un 
instrument per donar força a les minories, 
una via perquè els menys poderosos 
reclamin la rendició de comptes quan 
la justícia falla. La consideren també 
un mitjà per provocar el canvi social 
i exercir el dret legítim a la crítica i al 
qüestionament.

Per als crítics, en canvi, aquest 
qüestionament corre el perill de convertir-se  
en assetjament. La cancel·lació, assenyalen, 
genera bullying i pot incitar a la violència i 
a amenaces pitjors que l’ofensa original que 
l’ha provocada. Pot convertir internet en un 
tribunal descontrolat, on no es promou el 
canvi social, sinó la intolerància i l’exclusió 
de qui no combrega amb determinades 
idees. És acceptable cancel·lar perquè hi 
ha coses que es consideren inadmissibles? 
O es tracta d’una forma de censura? 
Enfront de la cancel·lació, és possible un 
debat d’idees? La cancel·lació té ideologia? 
S’hauria de separar sempre l’artista de la 
seva obra? A aquestes i altres qüestions 
han contestat les nou persones que 
participen en el debat.

Eva Millet, periodista i escriptora

verb to cancel, que significa suspendre, 
anul·lar o neutralitzar. La novetat és que, 
tradicionalment, es cancel·laven les cites 
o els concerts, i ara es cancel·len també 
les persones. En els darrers anys, aquest 
neologisme s’ha introduït a les nostres 

De primer, cancel·lació és un terme 
estrany. Procedeix de l’anglès, ja que el 
que actualment es coneix com a cultura 
de la cancel·lació comença als Estats Units, 
que encara exporta les seves dinàmiques 
a la resta del món. Cancelling ve del 

La cultura de la cancel·lació 
Un perill per a la llibertat 
d’expressió?
Esperonada per les xarxes socials, 
la cultura de la cancel·lació s’està 
obrint camí. En nom seu es cancel·len 
obres, opinions i, fins i tot, persones. 
Els qui la defensen diuen que és una 
manera de donar veu a les minories 
postergades i de limitar el que és 
inacceptable. Per contra, els seus 
crítics alerten del perill que suposa 
per a la llibertat d’expressió. Nou 
veus de la cultura, la universitat i el 
pensament opinen sobre aquest 
fenomen, entre les quals s’inclouen 
dos testimonis que l’han viscut en 
primera persona.

Debat
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Marta Pontnou 
Assessora d’imatge,  
escriptora i articulista

No crec que cancel·lar sigui una  
moda, ni tampoc que sigui més 
d’esquerres, sinó que ara som més 
conscients que hi ha coses que fan 
mal. Per això, davant la pregunta de si 
cal una cancel·lació davant de certes 
idees, comportaments o opinions, 
responc que sí.

A mi no em val l’argument que 
“l’artista s’ha de deslligar de la seva 
obra”, sobretot en comportaments 
que siguin racistes, homòfobs i 
masclistes. Una altra cosa seria 
l’humor, però, quan parlem de grans 
obres i grans artistes, sí que s’han 
de poder revisar. Cada persona pot 
tenir les idees que vulgui, però, en 
el moment en què s’expressen i el 
seu autor passa a ser un personatge 
públic, un referent, s’han de poder 
cancel·lar, si cal.

Un comportament erroni ha de 
tenir conseqüències. No pots entrar 
en una oficina i dir “estàs grassa, em 
caus fatal, bollera fastigosa” i seguir 
fent la teva feina, sense esperar 
conseqüències. Si ho traslladem al 
món artístic, és el mateix. No pots ser 
acusat d’abusador o assetjador, com 
Plácido Domingo, i que la gent vagi  
al teu espectacle i es posi dempeus  
a aplaudir-te. Perquè darrere d’aquest 
triomf hi ha algú que se sent víctima 
d’assetjament o abús. Un altre exemple 
clar per a mi és el de Woody Allen: hi 
ha moltes versions, però, des del meu 
punt de vista, el que va fer va ser un 
abús de poder amb una persona amb 
qui es portava 36 anys de diferència.

Donar-los premis i deixar-los  
actuar suposa blanquejar les 
seves conductes. Mentre que, si 
els cancel·lem, si creem una opinió 
sobre el que aquesta persona ha 
fet, estem dient que els actes tenen 
conseqüències i que no es pot dir  
i fer allò que es vulgui pel fet de ser  
un artista. Per tant, sí a la cancel·lació.

Gregorio Luri 
Escriptor, filòsof  
i mestre

Veig amb certa perplexitat una 
necessitat de coartar la llibertat 
d’expressió de l’altre. La condició  
de víctima ha adquirit una categoria 
fins ara impensable; el món s’està 
poblant de “pobres ofesos”. Impera  
el que es diu la raó victimològica: si  
no et presentes com una víctima, 
sembla que no tens dignitat.

Hi ha coses que no són 
admissibles? A mi, per exemple, 
m’empipen els negacionistes de 
l’Holocaust, però em sembla que els 
hem de respondre amb arguments, 
no tapant-los la boca. Tot i que em 
sembli terrible el que diuen, crec que 
cal discutir i replicar. A més, quan 
una societat es blinda per no sentir 
opinions discordants, s’impedeix a si 
mateixa enfortir els seus arguments.

Em sembla gravíssim que, a les 
universitats, s’estiguin posant traves a 
la llibertat d’expressió. Les idees més 
contràries, insisteixo, cal discutir-les.  
Però de vegades ens passa que, 
davant de l’evident barbaritat del  
que diuen alguns, no ens trobem  
en condicions d’argumentar. És a  
dir: no estem en situació de defensar 
el que sembla evident. Per tant, si el 
wokisme [que significa estar alerta o 
vigilant] ens serveix per proporcionar 
arguments que referendin les nostres 
evidències, allò en què creiem, 
benvingut sigui. Però, per a mi, la 
qüestió més important no és el 
wokisme, sinó el fet que tots tinguem 
interioritzada una censura, és a dir, 
uns límits sobre el que es pot dir. 
Aquesta interiorització del límit és el 
problema. La cultura de la cancel·lació 
ens provoca una autocensura.

Debat

“Hem de respondre amb arguments, no tapant la boca. 
Tot i que sembli terrible el que alguns diuen.”
Gregorio Luri. Escriptor, filòsof i mestre

Gonzalo Torné 
Autor de l’assaig La cancelación  
y sus enemigos (Anagrama)

La censura ha existit sempre, ja sigui 
exercida per l’Estat, per l’Església o 
per les acadèmies. El que és nou és 
que hi ha hagut una multiplicació de 
la crítica que ve des de baix: milions 
de persones avui poden expressar la 
seva opinió sobre qualsevol fenomen 
artístic, social o polític gràcies a 
un instrument nou: la xarxa. Jo ho 
interpreto com una “emancipació de 
les audiències” o una multiplicació 
dels punts de vista crítics.

I, sí, hi ha una cultura de la 
cancel·lació, però també en sentit 
invers: persones que ocupen espais 
d’opinió de prestigi —una tribuna d’un 
diari o una tertúlia televisiva— fan 
servir el terme per desarticular-ne els 
efectes. Es mostren com a víctimes 
perquè es veuen sotmeses a una 
valoració pública sobre la seva obra 
o els seus discursos. Els qui tenien 
el monopoli de l’opinió avui són 
qüestionats per gent individual o per 
minories, més o menys organitzades.

Per mitigar aquestes crítiques 
que venen de baix, han convertit 
la cultura de la cancel·lació en una 
cortina de fum ideològica. Gairebé 
mai veuràs les persones que se’n 
queixen referir-se a la privació del 
dret a riure’s de l’autoritat, a la llei 
mordassa o a les injúries a la Corona.

Cal separar l’autor de l’obra? 
Si Shakespeare hagués estat un 
caníbal, tant se me’n donaria, perquè 
els textos ja són meus, són molt 
importants per a mi. Però si un autor 
contemporani em cau malament, no 
el llegiré. Cadascú s’ha de fer la seva 
norma. Sembla que estiguem buscant 
que algú ens digui què hem de pensar.
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Juana Gallego 
Periodista, escriptora  
i professora titular de la UAB

Estic completament en contra de la 
cultura de la cancel·lació. Jo mateixa 
he estat víctima d’un grup d’alumnes 
que deien —sense saber de què 
parlaria— que el que jo plantejava a 
classe no es podia discutir. I davant 
la meva resposta: “Per què no hem de 
poder discutir conceptes que encara 
no estan assentats, com la doctrina 
queer sobre la identitat de gènere?”, 
em va cancel·lar la universitat mateixa. 
No només de la classe, sinó del màster 
que vaig fundar. La qüestió de la 
cancel·lació és preocupant, sobretot a 
la universitat, perquè aquest ha estat 
tradicionalment l’espai per debatre les 
idees. Ara hi ha alumnes per a qui la 
mera discussió de les seves idees es 
considera “un atac”. També s’esgrimeix 
l’argument que qualsevol cosa que 
incomodi els estudiants pot provocar 
que la classe no sigui un “espai segur” 
i, per tant, no es pot ni tan sols abordar. 
Això significa, absolutament, la mort 
del pensament crític.

Un altre dels arguments del 
corrent woke, que ens diu que 
cal estar alerta davant d’aquelles 
postures que puguin ofendre alguns 
col·lectius, és que s’actua en defensa 
de les minories. Tot i això, el que 
veig és que algunes minories estan 
imposant el seu pensament.

Es pot regular la cancel·lació? 
Jo diria que l’únic límit a la llibertat 
de càtedra són aquelles qüestions 
científiques i històricament 
irrefutables. Com ara que la terra és 
rodona o que sis milions de jueus 
van ser exterminats. També és molt 
diferent que es cancel·li algú pel que 
pensa que pel que ha fet. En els casos 
d’assetjament o abús sexual que 
va esperonar el moviment #MeToo, 
estaríem parlant de delictes, i això és 
diferent. No és cancel·lar per gust: és 
fer justícia respecte a persones que 
han tingut molt de poder.

Luis Solano 
Editor, fundador de Libros  
del Asteroide

El que és positiu de la recent 
cultura de la cancel·lació és que 
cali a la societat la idea que no hi 
ha cap motiu per haver de suportar 
determinats abusos, i denunciar-los 
si es produeixen. Però una societat 
democràtica i madura hauria de 
tenir els mecanismes per identificar 
els comportaments inadmissibles, 
i les víctimes els haurien de poder 
denunciar. Convertir les denúncies 
en un assenyalament públic i portar 
a la cancel·lació de determinades 
persones no em sembla el 
comportament més democràtic.

Tot i que responia més aviat 
a interessos comercials, va cridar 
l’atenció el cas de l’escriptor Roald 
Dahl i la pretensió de reescriure 
alguns dels seus llibres per eliminar 
determinades expressions. Aquests 
tipus d’actuacions infantilitzen 
el lector, en assumir que no és 
capaç de llegir amb esperit crític. 
El mal, el dolor, la injustícia o la 
discriminació són fonamentals en 
l’experiència humana. Eliminar-los de 
la representació que fem de la realitat 
no farà que en desapareguin. Jutjar 
comportaments del passat a partir de 
valors del present és simplista, a més 
de naïf. Abans de llançar cap pedra 
caldria reflexionar sobre com ens 
jutjaran a nosaltres les generacions 
futures. Això no vol dir que no puguem 
interpretar el passat. La qüestió 
no hauria de ser si cancel·lem, per 
exemple, Picasso. La qüestió és com 
expliquem la seva figura i entendre 
també que l’existència humana és 
complexa i que un pot ser un geni i, 
alhora, un miserable.

Carmen Domingo 
Filòloga i assagista, autora de 
Cancelado. El nuevo Macartismo

Els fets que són inadmissibles, com 
els delictes d’odi o el racisme, ja 
estan penalitzats a la legislació. Del 
que es tractaria és de tenir un debat 
d’idees, però l’esquerra postmoderna 
ho impedeix. I això que la dreta també 
cancel·la. En part perquè els ho hem 
posat en safata: si tu cremes llibres 
de la feminista Amelia Valcárcel, 
com està passant, per què no hauria 
de prohibir Ron DeSantis els llibres 
LGTBI? Existeix el discurs de la 
superioritat moral de l’esquerra, però 
és un absurd: no hi ha superioritat 
moral de ningú.

La cancel·lació no es pot  
regular. Es poden reglamentar els 
delictes, però, si pretens fer-ho  
amb la cancel·lació, estàs regulant  
la llibertat d’expressió. 

I no, no tot el debat de la 
cancel·lació es focalitza en la 
transsexualitat. Hi ha bastants més 
temes. El de la víctima, per exemple, 
que és molt potent. Com has de dir 
alguna cosa dolenta d’una víctima? 
Aquesta estratègia l’ha seguit 
estupendament la dreta, quan, per 
exemple, a Isabel Díaz Ayuso se la va 
qüestionar per afavorir el seu germà, 
es va fer la víctima (“Es fiquen amb 
una dona…”) i el tema es va oblidar. 
Ella és un exemple d’algú amb poder 
que va fer servir la victimització per 
defensar-se. Donald Trump també ho 
fa i, en part per això, no se’l pot fer 
fora de Twitter. 

El que sí que s’ha de fer és 
educar perquè se sàpiga que és un 
mentider, que fa barbaritats, però 
cancel·lar-lo… no funciona. El que 
funciona és l’educació.

“El que és inadmissible ja està legislat. Del  
que es tractaria és de tenir un debat d’idees.”
Carmen Domingo. Filòsofa i assagista

Debat
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Anna Manso 
Escriptora  
i articulista

La primera vegada que vaig sentir 
el terme cultura de la cancel·lació 
vaig pensar: “De què parlen?”. 
Vaig entendre que era el mateix de 
sempre, que quan algú fa o diu alguna 
cosa que no està bé, hi ha gent que 
proposa un boicot. S’han fet boicots 
a marques, a persones, a països! I 
ningú no parlava de cancel·lar. Així que 
crec que la cultura de la cancel·lació 
no existeix. Hi ha el dret legítim a la 
crítica i al qüestionament (una altra 
cosa seria l’assetjament) dins de 
l’absoluta llibertat d’expressió. N’hi 
ha que l’exerceixen des d’una posició 
de poder i d’altres, des de la base, 
mitjançant campanyes a Twitter. Per 
a mi, aquest és un mètode perquè les 
minories es facin sentir.

Com es pot parlar d’una 
cultura de la cancel·lació quan hi ha 
hagut casos d’homes, blancs, amb 
comportaments delictius, sobretot 
envers les dones, i no els ha passat 
res? Woody Allen continua fent 
pel·lícules. Plácido Domingo, cantant. 
A parer meu, si parlem de delictes, 
que un senyor no torni a treballar, 
encara que el seu art sigui meravellós, 
em sembla perfecte.

Pel que fa als llibres infantils i 
el que és políticament correcte, no 
em sembla gens bé reescriure Roald 
Dahl o que una escola retiri els contes 
tradicionals de la seva biblioteca. Si 
això es generalitzés, no es podria 
llegir res! No hem d’infantilitzar els 
nens, se’ls han de donar arguments 
perquè entenguin el context. Ja hi 
haurà llibres nous; les persones que 
escrivim ara tenim la responsabilitat 
d’adoptar aquesta nova sensibilitat.

“Els grups de poder solen procedir a cancel·lar allò  
que no els interessa, perquè no es tingui en compte.”
Norbert Bilbeny. Filòsof i escriptor

Sílvia Carrasco 
Professora titular d’Antropologia a la 
Universitat Autònoma de Barcelona

Vaig coordinar una investigació 
que es va publicar el 2022 amb el 
títol La coeducación secuestrada 
(Octaedro), que era una crítica a la 
penetració de les idees transgènere 
en l’educació. La seva presentació va 
ser boicotejada repetides vegades per 
amenaces de transactivistes. Tampoc 
no vam poder presentar a Barcelona 
un altre llibre, Nadie nace en un cuerpo 
equivocado, de José Errasti i Marino 
Pérez; la llibreria va haver de tancar 
i els Mossos ens van escortar. La 
universitat és plena de pintades on 
em diuen trànsfoba i hi ha hagut grups 
d’estudiants que intenten que el meu 
llibre es retiri de la biblioteca i que a 
les professores titllades de trànsfobes 
se’ns impedeixi fer classe.

Hem patit un historial de 
pressions insuportable, i què és el 
que fa més mal? El silenci absolut dels 
mitjans de comunicació. Hi ha una línia 
hegemònica de pensament únic i això 
és una situació del tot antidemocràtica.

Jo he publicat un llibre, un 
informe. Si no agrada, ningú no està 
obligat a comprar-lo. Es pot escriure 
un article crític, però no deixar parlar 
i, fins i tot, agredir? Cancel·lar és el 
primer que fan els feixistes: decidir 
qui pot parlar i qui no. I expressar 
lliurement les opinions és el primer 
principi democràtic. Recordem 
Voltaire: “Discrepo rotundament del 
que opines, però donaria la meva vida 
perquè poguessis expressar-ho”. Ho 
va dir al segle xviii i som al xxi. Les 
minories no necessiten comportar-se 
de manera antidemocràtica per fer-se 
valer, hi ha prou mecanismes perquè 
puguin reivindicar i denunciar.
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Norbert Bilbeny 
Filòsof i escriptor, catedràtic  
d’Ètica a la Universitat de Barcelona

La de la cancel·lació és una actitud 
que es va repetint al llarg de la 
història. Això d’esborrar el que no 
agrada o no convé ha passat sempre. 
Els grups de poder —o que aspiren 
al poder— solen procedir a cancel·lar 
allò que no els interessa perquè no 
es tingui en compte. Ha passat tant 
en les insurreccions reaccionàries 
com en les progressistes. No hi ha 
cap ideologia de l’espectre polític de 
la qual es pugui dir que cancel·la més 
que una altra: totes cancel·len!

Si es diuen coses que es 
consideren inadmissibles, òbviament, 
no cal exaltar-les, però tampoc  
ignorar-les: precisament perquè les 
coses que són inadmissibles s’han 
de recordar, no ignorar. Tant en el 
que és admissible com en el que és 
inadmissible, sempre cal un debat: el 
coneixement i el reconeixement del que 
va passar. Si no ho fem i ho ignorem, 
anem en contra del coneixement i de la 
cultura, que —no ho oblidem— ve de 
cultiu, de cultivar-se.

Al meu entendre la cancel·lació 
implica, primer, una actitud sectària: 
“Això no m’interessa, no m’agrada, 
va contra mi… Fora!”. Segon, una 
inseguretat de la raó per posar  
les coses al seu lloc. I, finalment,  
una cosa que és pròpia del nostre 
temps, implica sentir-se culpable o,  
al contrari, sentir-se víctima.  
En la cancel·lació es donen tant la 
culpabilització com la victimització: 
vam fer mal o ens van fer mal. És la  
llei del pèndol la que ens fa procedir  
a cancel·lar. 

Evidentment, hi va haver negrers 
a Catalunya, però ara hi ha qui, 
per ser net o besnet de negrer, se 
sent culpable o és culpabilitzat. En 
aquest cas, crec que la reparació, la 
compensació pels mals produïts, està 
bé. Però això no és cancel·lació, és 
reconeixement i reparació.
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Josep Massot, entrevista
Manuel Medir, retrats

Enrique Vila-Matas 
(Barcelona, 1949) ha 
creat un univers literari 
propi. La seva escriptura 
capta i universalitza, 
des de la subjectivitat, 
l’aire atribolat de la seva 
època. Ho demostra 
que sigui un dels autors 
més traduïts i prestigiats 
internacionalment.  
El 1973, va debutar 
amb Mujer ante el 
espejo contemplando 
el paisaje, a l’editorial 
que acabaven de crear 
Beatriz de Moura i Oscar 
Tusquets. Cinquanta 

anys després, Vila-Matas torna a col·locar-se davant del 
mirall, contemplant Vila-Matas: “Potser el més atractiu de 
l’exercici de la literatura als nostres dies és el fet meravellós 
que el llenguatge no és quelcom que reprodueix la realitat, 
sinó que la construeix i la desconstrueix, la fa i la desfà des 
d’una subjectivitat inevitable”.

Enrique Vila-Matas 
“Rendir-se a la tecnologia  
és convertir en prescindible  
l’ofici d’escriptor”

Entrevista
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Fa 50 anys va publicar el seu primer llibre. Però,  
com que a vostè no li agraden els números rodons,  
quan va adquirir consciència d’escriptor?
Em devia passar per alt el moment, potser per haver 
començat a escriure sense ús de raó. O no, esperi. Hi 
va haver una època en què vaig percebre que un dia 
em podria sentir escriptor. Ja anava pel quart llibre 
publicat, Nunca voy al cine, escrit a casa de Paco Monge 
a Mallorca. Mentre componia en una taula braser els 
relats, era conscient que un dia, uns quants anys més 
endavant, potser els podria millorar. I, miri, no fa gaire. 
Una nit de l’abril passat, algú es va interessar per saber 
en quin moment m’havia sentit escriptor. Em va agafar per 
sorpresa i li vaig donar quatre o cinc respostes diferents 
que no em van convèncer gens, perquè sentir-me escriptor, 
el que se’n diu sentir-me escriptor, això no crec que m’hagi 
passat mai. Seria fins i tot una mica extravagant que 
m’hagués passat tenint en compte que Kafka, per exemple, 
va dir que la seva escriptura, la seva obra, no era allà  
per res més que per conduir a la recerca de l’obra.

Aquells anys la seva passió era el cinema. Què el va  
fer decantar per la literatura?
Uf, només sé que, amb catorze anys, de tant veure cinema 
“no apte per a menors” al Texas del carrer de Bailèn, vaig 
escriure una breu novel·leta policíaca en què enfrontava 
el Bé amb el Mal. L’inici de l’acció el vaig extreure de 
l’arrencada d’El falcó maltès, el primer film de John 
Huston. Un detectiu privat rep al mig de la nit una trucada 
telefònica i, de seguida, una trama ben embolicada es posa 
en marxa. El Bé era un dels germans de la meva mare, i el 
Mal, un altre. La vaig titular Sus dos tíos i passava al Congo 
occidental. El meu oncle, el suposadament canalla del meu 
llibret, es va deprimir en llegir-me. Alguns dies més tard, 
vaig ser obligat, per imperatiu familiar, a estudiar Dret, que 
no m’interessava gens. En compensació pel meu disgust, 
em van permetre inscriure’m a l’Escola de Periodisme a les 
tardes. No vaig perdre, doncs, el fil de l’escriptura.

Vostè és el Vila-Matas que va organitzar un festival  
en què va debutar Pau Riba?
A primer de Periodisme vaig ser elegit delegat de cultura. 
Vaig creure que estava obligat a organitzar alguna cosa  
i se’m va acudir muntar un concurs de cantautors catalans 
de la meva generació. El vam anomenar Festival, com si  
fos el de Benidorm. Entre els joves hi havia Pau Riba, 
artista aleshores molt incipient, el Pau d’abans de viatjar  
a Formentera. Per votació popular va ser el vencedor, i hi va 
haver escàndol pels cabells llargs i la manera de vestir-se 
(ara ens semblaria un gentleman), i, sobretot, per les lletres. 

Recordo el professor Carlos Nadal, destacat periodista 
de La Vanguardia, preguntant-me com era possible que el 
net de Carles Riba escrivís aquelles lletres tan absurdes. 
A l’edició següent del Festival, es va presentar un llavors 
completament desconegut Sisa, i no tan sols es va endur 
el primer premi, sinó que va enlluernar tothom.

Com era aquella Barcelona dels anys setanta?
La meva impressió és que, en aquells dies, una cosa molt 
potent, com sorgida del fantasma del Maig del 68, de la 
qual en realitat ningú no sabia res, s’estava despertant  
i posant en marxa.

Com la veu mig segle més tard?
Barcelona ha canviat molt, i el món, també. En una novel·la 
sobre la desmemòria d’Europa, una embogida i genial 
obra búlgara que acabo de llegir, Las tempestálidas, de 
Georgi Gospodinov, hi ha una clínica a Zúric per a malalts 
d’Alzheimer, en la qual les instal·lacions reprodueixen les 
diverses dècades del segle xx en detall, cosa que permet 
als pacients tornar a l’escenari dels anys de la seva 
plenitud. En aquesta clínica suïssa, cada país de la Unió 
Europea tria la seva dècada preferida, aquella de la qual 
aconsegueix tenir un millor record.

Quins anys triaria, vostè?
Si em convidessin a triar els millors anys de Barcelona,  
em quedaria amb l’etapa que va del 1977 (el món del pintor 
Ocaña i la revolta de la Rambla com a imatge nuclear 
d’aquella gran explosió de llibertat) fins al maig del 1980, 
quan arriba Pujol. Era una Barcelona poderosa, ja molt 
abans que els Manolos cantessin allò de “Barcelona 
tiene poder, su paseo de Gràcia es su poder”. Ara aquest 
passeig és un bulevard cursi per a turistes de les restes  
del Titanic, un passeig que ha perdut l’encant i acull firmes 
de moda que imiten noms de supositoris.

I en l’àmbit literari?
Els canvis monumentals no els puc deslligar de la meva 
vida personal, en què la literatura té un paper central. I, pel 
fet que m’és difícil deslligar-los, diria que, després de mig 
segle molt mogut, només queda dempeus per a mi la zona 
alta del passeig de Sant Joan, encara avui clavada a la 
meva memòria. En part, per La calle Rimbaud, que és l’únic 
dels meus textos que parla de la meva infància i un dels 
que més m’estimo, potser perquè el sento rabiosament 
meu, de la mateixa manera que percebo amb claredat  
que és indestructible de tan profundament autèntic com 
és. L’associo a aquella recomanació de Hemingway per 
a joves principiants en una famosa entrevista publicada 
el 1954 per The Paris Review: “Tot el que has de fer és 
escriure una frase veritable. Escriu la frase més veritable 
que puguis… i després continua des d’allà”.

Què veu Vila-Matas davant del mirall, contemplant 
aquell Vila-Matas?
Per sort per a mi, no tot temps passat fou millor. En 
contra del que molts suposen, la nostra era és una època 

“Si em convidessin a triar els millors  
anys de Barcelona, em quedaria amb 
l’etapa que va del 1977 fins al maig  
del 1980, quan arriba Pujol.”

Entrevista
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fascinant per a l’exercici de la literatura. Potser el més 
atractiu d’això, en els nostres dies —encara que parlem 
sempre que aquesta literatura ha d’esquivar la pròpia 
desaparició, la mort de l’autor, del text i del llenguatge—, 
està en el fet meravellós que el llenguatge no és quelcom 
que reprodueix la realitat, sinó que la construeix i la 
desconstrueix, la fa i la desfà des d’una subjectivitat 
inevitable. I això crec que ens situa davant d’un món  
de possibilitats extremes, infinit.

És clar que, darrerament, la tan en boga intel·ligència 
artificial ha complicat encara més el paper futur dels 
escriptors. Però això, des que vaig llegir Tom McCarthy dient 
alguna cosa sobre aquesta qüestió, ja ho tenia jo previst  
i no m’alarma en absolut. Al contrari, m’anima a continuar, 
sabent que vaig cap al silenci, cosa que significa, per a 
mi, haver de travessar territori sioux, un camí en el fons 
apassionant, per allunyat que estigui d’aquell entorn cultural 
en què vaig créixer i que buscava la innovació permanent.

Si ha desaparegut aquell entorn cultural que buscava la 
innovació permanent, vostè se sent més en solitud, ara? 
Ha experimentat en algun moment aquella angoixa de 
l’originalitat de què parlava Harold Bloom?
Cap mena d’angoixa. Em sento acompanyat per autors 
contemporanis que percebo propers. Resistir és el que faig 
des de petit, des que, dia a dia, aconsegueixo obrir els ulls 
i em pregunto què faré les hores següents. I, com li deia, 
des que vaig llegir Tom McCarthy, ja tenia més que previst 
aquest paper tan complicat que els espera als escriptors.

No m’alarma en absolut i fins i tot ho anuncio a 
les primeres pàgines de la meva novel·la Montevideo, 
on distingeixo per als propers temps cinc tendències 
narratives dominants: la dels qui no tenen res per explicar; 
la dels qui deliberadament no narren res; la dels qui no ho  
expliquen tot; la dels qui esperen que Déu algun dia  
ho expliqui tot, fins i tot per què és tan imperfecte, i la 
dels qui s’han rendit al poder de la tecnologia, que sembla 
que ho està transcrivint i enregistrant tot i, per tant, està 
convertint en prescindible l’ofici d’escriptor.

Prescindible?
L’adjectiu prescindible pot causar un temor lògic, però no hi 
prestaria tanta atenció. Si el nostre clima actual és fascinant 
per a la literatura és perquè, si l’observem bé, veurem 
que, en certa manera, tot s’està convertint en escriptura. 
Edward Snowden, com explicava l’altre dia McCarthy a 
Antonio Lozano, ens ha ajudat decisivament a prendre’n 
consciència: passegem per un carrer i queda rastre del 
nostre pas per allà en algun ordinador que reposa en una 
cripta al mig del desert de Nevada. La qüestió política 

crucial és gairebé una qüestió pròpia de la literatura: què 
és el que queda enregistrat i qui té accés a llegir-ho? En 
aquesta època, l’escriptura i la lectura han vist reforçat  
el seu paper. És clar que algú dirà: “Oh, però, d’altra banda, 
anem cap a la desaparició de la literatura”. Bé, però d’això 
tracta tota l’obra, per exemple, de Samuel Beckett. I ja no  
en parlem de la de Blanchot, el meu admirat Blanchot, que 
va insinuar que la idea d’escriure era absurda, que hom 
hauria d’aspirar al silenci. “Queda poc per dir”, va escriure 
Beckett. “Com ho farem, per desaparèixer?”, va preguntar 
Blanchot. Cada dia en sabem més, sobre com ho farem  
per desaparèixer. Per desaparèixer, escriurem. “S’escriu  
per veure morir una mosca”, deia Marguerite Duras.

La poesia primer, el teatre després i la novel·la a partir 
del segle xix han marcat les sensibilitats de les seves 
èpoques. Avui l’art i la literatura, en general, sembla  
que han quedat en segon pla, en favor dels relats filmats 
o de la música. La seva escriptura és intraspassable 
al llenguatge cinematogràfic, tret que el director fos 
David Lynch o Béla Tarr. Al seu darrer llibre, Montevideo, 
dinamitades les convencions del gènere, ha aconseguit 
que l’escriptura respiri com un ésser viu. Si hi està 
d’acord, és el que pretenia?
Em vaig adonar que era el que buscava quan, a la sortida 
de l’hospital Clínic, vaig començar a corregir, de manera 
cada dia més sorprenentment entusiasta, el tímid esborrany 
inicial de Montevideo. Aquell esborrany l’havia acabat abans 
d’entrar, el desembre del 2021, a l’hospital, per rebre un 
trasplantament de ronyó, donat més que generosament  
per la Paula, per la meva estimadíssima, des de fa tants 
anys, Paula. En corregir, en reescriure, em desconcertava 
aquell entusiasme creixent, ja que no l’havia experimentat 
mai, encara que, és clar, continuava corregint i ampliant 
detalls (cosa també estranya en mi, que sempre he escrit  
de pressa). I, a mesura que continuava amb el nou 
Montevideo, anava veient com, de manera paral·lela, tant 
l’autor com l’obra respiraven, en efecte, cada cop més vius.

És possible que la gairebé imperceptible i lleu millora 
diària de salut influís en la creixent atracció que sentia  
per l’esborrany que estava modificant i que, de vegades, 
com el meu cos, semblava avançar i millorar tot sol. Cap  
a les pàgines finals, després de fugir de l’infern de Bogotà 
(situat en una habitació del Beaubourg de París amb vista 
a la ciutat suïssa de Sankt Gallen), escrivia emocionat, i per 
això vaig entrar lateralment al tema de l’elevació: “T’has 
convertit en els darrers temps en un escriptor al qual les 
coses li passen de debò. Tant de bo comprenguis que el 
teu destí és el d’un home que ja hauria d’estar desitjant 
elevar-se, renéixer, tornar a ser. T’ho repeteixo: elevar-se.  
A les mans hi tens el teu destí, la clau de la porta nova”.

Això ens porta al debat etern de les ficcions de la 
realitat i la realitat de les ficcions. Vostè aborda 
qüestions essencials de la nostra època, la crisi 
d’identitat, el multivers de realitats, la desmemòria, 
la pulsió de la mort, la sospita que un poder aliè a tu 
dirigeix la teva vida (l’algorisme?, l’inconscient?) amb 

“Resistir és el que faig des de petit,  
des que, dia a dia, aconsegueixo obrir  
els ulls i em pregunto què faré les  
hores següents.”

Entrevista
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més profunditat que el realisme narratiu, que desconeix 
el que s’escapa de la realitat òptica. Què n’opina?
Em porta a recordar Nietzsche, ves per on. Em ve a la 
memòria el que ell cridava amb lucidesa terminal des de la 
seva finestra de Torí: que per ser realment contemporani 
cal ser intempestiu, lleugerament inactual. Jo crec que, des 
de sempre, he mirat de ser-ne, d’extemporani. I ara encara 
més, quan alguns es pregunten si desapareixeran les obres 
“difícils” en un món editorial que tem arruïnar-se amb el 
que és “experimental”. “Per què cites tant”, em pregunten 
de vegades. Doncs, en part, dic, per ajudar a mantenir, com 
sigui, el nexe d’unió amb els èxits i les lliçons de la història 
de la literatura universal.

Alguns dels seus autors de referència són inseparables 
de les seves ciutats. Borges, Buenos Aires; Kafka, Praga; 
Joyce, Dublín… Vostè ha difuminat el lloc des d’on escriu, 
sense que tampoc no sigui un no lloc, sinó que ha creat 
una zona pròpia. Com descriuria la zona zero Vila-Matas?
Sense deixar mai de ser a Barcelona, vaig escriure 
Montevideo com si em trobés a París. No va ser deliberat. 

Simplement, la meva ment no se’n va moure, però això 
ho vaig veure quan el llibre ja estava acabat. Amb tot, a la 
darrera pàgina, Barcelona no és precisament absent. Pel que 
fa a la meva zona zero, no sabria què dir-li, no soc bo per a 
les descripcions i, a més, sospito que hi fa molt de fred.

Podria dibuixar el mapa de la seva Barcelona sentimental?
És un viatge vertical, de nord a sud de la ciutat. Un trajecte 
en què, per poder passar pel passeig de Sant Joan, me’n 
surto sempre molt bé. Vaig fins a la mateixa zona on, en una 
revetlla de Sant Joan, l’anomenat Pijoaparte va sorgir de les 
ombres del seu barri i va baixar caminant per la carretera 
del Carmel. I des d’allà baixo fins a la inevitable Rambla, que 
un dia ho va ser tot per a mi. Eren temps en què una gent 
brutalment local constituïa el seu únic espectacle, un gran 
riu d’humanitat i de bogeria que baixava fins al mar, com 
encara es pot veure a la gran ciutat de Nàpols.

Ha triat l’Escola Industrial del carrer del Comte d’Urgell 
per a la sessió fotogràfica. Per algun motiu en concret?
Perquè és a prop de casa meva i l’arquitecte que la va 
crear va ser ni més ni menys que Rafael Guastavino, que, 
molts anys després, va construir la gran volta de la Grand 
Central Station. Així doncs, l’Escola és la meva connexió 
personal, glamurosa, amb Nova York. Per a fotografies, 
va sobrada de decorats de tota mena, alguns de fins i tot 
futuristes, ja que Guastavino tenia un punt genial… És 
clar que també el tenia com a estafador. Més motius per 
haver-la triat: la fotogènia de l’Escola me la va descobrir 
Philipp Engel, el dia que em va citar sota el rellotge. “Quin 
rellotge?”, vaig preguntar.

“‘Per què cites tant’, em pregunten  
de vegades. Doncs, en part, dic, per 
ajudar a mantenir, com sigui, el nexe 
d’unió amb els èxits i les lliçons de  
la història de la literatura universal.”

Entrevista
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en generació. De vegades no hi ha res a fer, no ens podem 
plantejar que els fills dels nostres fills es moguin en el 
mateix marc intel·lectual i moral que nosaltres. Vol dir això 
que els principis s’han perdut, com asseguren les veus més 
apocalíptiques, o senzillament que els problemes als quals 
s’ha d’enfrontar cada generació són diferents i també varia 
la seva manera d’entendre el món?

Sempre s’ha intentat definir les generacions amb 
etiquetes que, possiblement, no s’ajusten del tot a la 
realitat de cada moment. Els anys setanta no van ser 
exclusivament els de la llibertat sexual, ni els vuitanta 
els de la superficialitat, i així podríem continuar fins a 
l’actualitat. El reconegut periodista estatunidenc Chuck 
Klosterman planteja aquests temes al seu estudi Los 
noventa, en el qual analitza les característiques d’aquells 
anys, però al mateix temps les seves contradiccions i els 
punts de connexió o distanciament amb dècades anteriors. 
És ben possible que hàgim de superar el moment actual 
per definir amb més fidelitat quins han estat els valors 
d’aquesta generació i quines les seves contradiccions.

La globalització de la cultura
La joventut actual és la generació de la precarietat,  
les xarxes socials, la visualització de la salut mental, les 
noves maneres d’entendre el feminisme, la diversitat de 
gènere, el reggaeton i les músiques urbanes, però també  
la generació dels qui han de viure en un moment en què  
el neoliberalisme s’ha introduït més que mai a l’ADN, en 
què l’individualisme s’ha convertit en un valor latent, en què  
el masclisme i la dreta radical tornen a revifar sense  
que ens n’adonem, i en què les notícies ens fan dubtar 
sobre el que és cert i el que no.

Al marge de l’entorn familiar i del teixit educatiu, el 
contacte dels adolescents i els joves amb els valors socials 
ve marcat per la música, els pòdcasts, els youtubers, els 
directes a Twitch, la literatura i el còmic juvenil —incloent-hi  
el manga o l’anime televisiu. Definirà això com seran en 
arribar a l’edat adulta? Se subratllaran les contradiccions 
de què estem parlant des de l’inici d’aquest text?

Començant per la música, és evident que —al marge 
del pop més popular a les llistes de reproduccions—  
estem vivim els anys de màxim èxit dels sons urbans  
i del reggaeton. El focus ja no està tan centrat només en  
la música anglosaxona, sinó que Llatinoamèrica ha guanyat 
molt protagonisme. Gèneres com el flamenc, el trap, el 
drill, el dancehall o l’afrobeat han entrat amb molta força a 
l’univers musical dels joves. Només cal que ens fixem en les 
lletres i en la música d’artistes com Rosalía, Bad Gyal, Figa 
Flawas, P.A.W.N. Gang, 31 FAM, Rojuu, Lildami, The Tyets, 
Dellafuente, C. Tangana, Soto Asa, Quevedo i una llarga 
llista que podríem anar ampliant constantment. No només 
els seus ritmes absorbeixen tota aquesta música vinguda 
de més enllà dels cercles d’influència habituals, sinó que 
les lletres es nodreixen en molts casos de vocabulari  
—de l’argot— jamaicà, de les comunitats afroamericanes 
que van donar peu al trap i altres estils. Ara mateix, a cap 
adolescent el sorprèn escoltar una cançó que contingui 
paraules com pussy, ratchet, gyal, nai, clicka…, mots que  

Totes les generacions  
han tingut en la música  
del seu temps un vehicle  
de transmissió de valors,  
models de vida i 
aspiracions col·lectives. 
Darrerament, alguns 
dels estils musicals més 
presents han generat 
controvèrsia, pel seu 
contingut i pel llenguatge 
emprat. Realment, quina 
mena de valors transmeten 
les lletres dels cantants i 
els grups que estan més de 
moda entre el públic jove?

Models, valors  
i contradiccions en  
la música de les noves 
generacions

Joan S. Luna — Cada generació ha estat marcada pels 
valors amb què més s’ha identificat. Fa dècades que és 
així, però la gran novetat dels darrers anys és que el nostre 
imaginari canvia ara a més velocitat que mai a la història. 
El salt generacional en l’àmbit cultural, de valors i de 
perspectiva enfront de la vida s’accelera. Les diferències 
ja no es donen només entre pares i fills, sinó fins i tot entre 
generacions molt properes, com la dels mil·lennistes, la 
generació Z o la que està essent la nova generació alfa. 
Temps enrere, la classificació feia salts de dues dècades 
i ara només d’una en una. Però, són aquests canvis 
generacionals tan importants? Hi ha hagut un veritable 
canvi de valors? Estem contents amb la manera com es 
transmeten aquests valors?

Aquestes transmissions no han estat quelcom lineal. 
Alguns valors van quedant aparcats pel camí, mentre 
altres continuen endavant i es transmeten de generació 

Tendències
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Els valors que es transmeten
Hauríem d’entendre, llavors, que el masclisme i l’homofòbia 
estan ara més presents que mai a la música que escolten 
els joves, atenint-nos al fet que el reggaeton i el dancehall 
han estat titllats des dels seus orígens com a gèneres 
amb lletres masclistes i homòfobes? Doncs sí i no. Com 
en tots els estils musicals, la diversitat d’artistes i de 
propostes del reggaeton, el dancehall i les músiques 
d’arrels llatinoamericanes i jamaicanes és sorprenent. És 
ben possible que alguns dels artistes que coneixem o que 
van iniciar aquests gèneres tinguessin lletres i actituds que 
entren en conflicte amb els valors de la societat occidental 
actual. Però la seva evolució ens ha portat al fet que,  

van néixer, de vegades, com a termes despectius, però  
que els artistes van fer seus com a mostra d’orgull.

L’escena musical de Catalunya i de la resta d’Espanya 
ha estat molt permeable a aquesta influència. Fins i tot és 
habitual escoltar artistes catalans que intenten apropar-se  
a certa dicció llatinoamericana o flamenca a l’hora de cantar. 
En voleu exemples? Escolteu el repertori de qualsevol dels 
artistes que acabem de citar i en trobareu un bon grapat.

També és fonamental el moment en el qual 
apareixen. Per primera vegada a l’univers musical català, 
es tracta d’artistes que són fills d’una primera generació 
d’immigrants, molts d’ells amb un èxit important i una 
influència sorprenent. Estem parlant de casos com Morad 
i Beny Jr —d’origen marroquí, a l’Hospitalet—, Cyril Kamer 
—de procedència camerunesa, al barri del Besòs— o  
Munic HB —d’origen gambià, a Sabadell—, tots ells amb 
milions de reproduccions a les plataformes. Fins i tot, podria 
sonar sorprenent escoltar el català Alizzz reivindicant amb 
orgull les seves arrels d’extraradi. I no oblidem la repercussió 
actual del K-pop —pop coreà—, de la cultura manga/anime 
japonesa i dels videojocs. Tot i que, en aquests casos, la 
seva influència se circumscriu habitualment a l’ús d’algunes 
paraules o referències a sèries o còmics, en el cas de les 
lletres, o a l’estètica de les portades de discs o videoclips. 
La preeminència de la música feta a Anglaterra i els 
Estats Units comparteix protagonisme amb noves formes 
culturals que estan impregnant, i molt, la nostra cultura. La 
globalització també és això.

Tendències

La preeminència de la música feta a 
Anglaterra i els Estats Units comparteix 
protagonisme amb noves formes culturals 
que estan impregnant, i molt, la nostra 
cultura. La globalització també és això.
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Els ritmes de 31 FAM absorbeixen 
música vinguda de més enllà dels cercles 

d’influència habituals.
▼
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dins d’un mateix estil musical, puguem trobar cançons en les 
quals el paper de les dones està relegat a simples objectes 
sexuals dels homes protagonistes i lletres que són veritables 
himnes a l’apoderament de les dones, o cançons amb una 
càrrega queer que potser no trobem en altres estils.

Vivim en un món de contradiccions i aquest n’és  
un exemple més. Podem considerar que el reggaeton,  
el dancehall o el dembow són estils musicals masclistes? 
Potser ho van ser en els inicis i ho continuen essent en 
mans d’alguns artistes, però per a altres suposen un vehicle 
ideal per transmetre missatges de diversitat sexual o de 
gènere. Hi ha nombrosos exemples d’això, i molts són 
d’artistes catalans i de la resta d’Espanya, que han treballat 
amb aquests ritmes des d’una perspectiva queer o LGBTI+ 
(de Las Bajas Pasiones a Jedet, Tremenda Jauría o l’artista 
trans malaguenya La Dani). Ja no podem parlar d’estils 
musicals masclistes per se, sinó de l’ús que en fan uns 
artistes o altres per transmetre la seva perspectiva de la 
masculinitat i de la relació entre gèneres. Això no impedeix 
que estiguem parlant d’estils musicals que, com succeeix en 
el pop, donen molt protagonisme a les dones apoderades i, 
al mateix temps, molt sexualitzades. Però, fins i tot si parlem 
de cosificació, avui trobem molts exemples que lluiten a 
contracorrent, amb artistes que tenen cossos no normatius. 
Podem citar casos com els de l’estatunidenca Lizzo, la 
britànica Shygirl o l’espanyola Lapili.

Parlar de transmissió de valors és un assumpte 
veritablement complex i amb molts vessants a analitzar, 
però si ens referim a la cultura i la música és evident que 
també estem vivint un moment en el qual el feminisme, 
la resiliència o la sororitat estan presents en bona part 
del discurs actual. Hi ha actituds masclistes, artistes 
masclistes, comunicadors masclistes, però, en l’altre 
extrem, potser mai havíem tingut tants exemples de 
cantants, youtubers, podcasters o, fins i tot, humoristes 
amb una clara perspectiva feminista. A casa nostra 
n’hi ha molts, i molt coneguts entre el públic jove i els 
adolescents. Podem parlar de pòdcasts com Gent de 
Merda i Deforme Semanal Ideal Total, o de monologuistes 
com Ana Polo. El seu èxit és una petita mostra que tant 
els mil·lennistes com la generació Z saben treballar 
seriosament per fer que s’escoltin els seus principis.

Tendències

Hi ha actituds masclistes, artistes 
masclistes, comunicadors masclistes, 
però, en l’altre extrem, potser mai 
havíem tingut tants cantants, youtubers, 
podcasters o humoristes amb una clara 
perspectiva feminista.
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◤#Bad Gyal, Tokischa i Young Miko són  
referents de la generació musical urbana.

◄#Triquell, com Scorpio o Jimena Jim Gómez,  
participants a Eufòria, han destacat per la seva personalitat.
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Tampoc podem passar per alt el pas endavant que  
ha suposat posar en comú els problemes mentals que, 
cada vegada més, afecten els joves, adolescents i infants  
en un món hipercomunicat, hiperconnectat i hiperestimulat. 
Hi ha centenars d’exemples, des d’estrelles del pop actual 
com Billie Eilish o Lewis Capaldi, fins a un artista de sons 
urbans com el català Kinder Malo, que ha publicat un single, 
No te mates, on parla de com la música ha estat sanadora 
per a ell i on explica als joves que sempre hi haurà gent al 
seu voltant que els pot donar un cop de mà per superar 
els pitjors moments. Són aquests els mateixos valors que 
defensaven les generacions prèvies i que ens transmetien 
els seus artistes? Alguns, sí, d’altres, potser no.

La perspectiva neoliberal de l’èxit
Si hi ha un punt conflictiu al voltant dels valors que la 
música i la cultura transmeten avui als joves, no cal tenir cap 
mena de dubte que es tracta de la perspectiva neoliberal 
de l’èxit, de l’individualisme, de cert esperit del tipus “somni 
americà” adaptat al nostre escenari mental. Quan fa cinc 
anys —en el marc d’una taula rodona organitzada pel 
festival Primavera Sound— C. Tangana, Bad Gyal i Yung 
Beef, tres dels noms més importants de la generació urbana 
espanyola, van debatre sobre quina era la seva relació amb 
el capitalisme i amb les grans discogràfiques, bona part 
dels espectadors es van alinear amb C. Tangana i la visió 
empresarial del seu projecte en lloc de posicionar-se amb  
la perspectiva més romàntica de Yung Beef.

El primer coneixia les eines que oferia el 
neoliberalisme i en volia treure partit; el segon donava més 
importància a no perdre l’autenticitat, tot i que això pogués 
significar guanyar menys diners amb la seva música. Passat 
el temps, és evident que la popularitat del madrileny s’ha 
incrementat moltíssim més que la de l’andalús, però no  
és menys cert que el segon ha mantingut allò que volia:  
el respecte i l’autenticitat. Novament, contradiccions.

Així i tot, el punt de vista de C. Tangana està molt 
més generalitzat entre la joventut que el de Yung Beef,  
que potser té més a veure amb la candidesa dels noranta, 
quan l’autenticitat era un valor que sumava, i molt. Només 
cal comparar el món de la música urbana actual amb els 
inicis del rap al nostre territori. Mirant enrere, descobrim 
que la major part dels projectes d’èxit tenien grups com  
a protagonistes principals (7 Notas 7 Colores, Sólo 
los Solo, Violadores del Verso, El Club de los Poetas 
Violentos), mentre que, en el moment actual, els artistes 
més importants funcionen en solitari, tant a la nostra 
escena com a l’escena internacional. És cert que tant 
C. Tangana com Yung Beef venen de formar part de 
col·lectius (Agorazein i Pxxr Gvng, respectivament), però 
les seves carreres s’han enlairat molt més en solitari.  
I això és encara més evident als talent shows televisius de 
gran èxit entre els infants i els adolescents com Operación 
Triunfo i, a Catalunya, Eufòria, programes especialment 
qüestionats quan s’emeten en televisions públiques.

A Eufòria, la relació entre criteris artístics i criteris 
d’audiència no està gens clara. Estem transmetent als  
més joves que l’èxit al món de la música és una 

competició? Que el millor camí per arribar a triomfar al 
món del pop és participar en un concurs de televisió? 
O, per contra, estem potenciant l’interès per la música 
entre els més joves? Una vegada més, una llarga llista 
de contradiccions. Promociona Eufòria l’escena musical 
catalana o genera un nou star system per aconseguir bons 
beneficis econòmics? Potser una mica de tot.

El gran problema dels talent shows televisius  
és que les televisions que els emeten consideren  
—equivocadament, molt equivocadament— que amb ells 
ja tenen coberta la quota de música als seus canals. Volem 
un talent show com a màxim representant de la música a la 
televisió, pagat amb diners públics i del qual, posteriorment, 
els segells discogràfics trauran profit? O volem un 
aparador de propostes ja existents i que, en realitat, tenen 
pràcticament vetada la seva aparició a les televisions? I no 
seria possible comptar amb totes dues opcions? Per sort, 
també és cert que, si propostes com les de Triquell, Scorpio 
o Jimena Jim Gómez han acabat destacant, ha estat per la  
seva personalitat; i que el programa ha aportat el seu gra 
de sorra a l’hora de plantejar qüestions generacionals de les  
quals parlàvem abans, com la salut mental o la diversitat de 
gènere. Temes que formen part de l’agenda mundial actual  
i que han aparegut en repetides ocasions al programa. És  
a dir, un exemple més del fet que el nostre món —al marge 
de generacions— està ple de contradiccions.

Tendències

Estem transmetent que l’èxit al món  
de la música és una competició? Que 
el millor camí per arribar a triomfar és 
participar en un concurs de televisió? 
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Gèneres com el flamenc, el trap, el drill, 
el dancehall o l’afrobeat han entrat amb 
molta força. Només cal que ens fixem en 

artistes com Rosalía.
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Néstor Bogajo — L’Atles MUHBA 
d’història de Barcelona, editat per 
l’Ajuntament de Barcelona i el Museu 
d’Història de Barcelona (MUHBA) 
—institució que enguany celebra el 
80è aniversari—, impressiona pel 
seu volum i la seva rigidesa, dignes 
d’un carreu romà. Però només cal 
donar-hi una ullada per constatar 
que, en realitat, és una obra flonja, 
porosa, plena de compartiments, on 
tothom es pot trobar a gust: des del 
lector més erudit fins al passavolant 
curiós que arriba a les seves pàgines 
a la recerca de petites històries 
quotidianes.

El llibre combina amb naturalitat 
el rigor dels articles d’experts en 
períodes i àmbits concrets —Borja 
de Riquer, Francesc Vilanova, Mercè 
Tatjer, Oriol Nel·lo..., fins a completar 
una llista de 25 especialistes—,  
amb un desplegament gràfic que 
ajuda, i molt, a fer més entenedora la 
teoria. Són especialment interessants 
les cartografies de l’evolució de la 
ciutat, l’anomenada Carta històrica, 
una successió de mapes que 
abracen des que Bàrcino era un 
petit campament romà, emplaçat al 
voltant del mont Tàber, fins a temps 
recents, amb la ciutat convertida 
en ens metropolità. En si mateixes, 
les cartografies, amb les seves 
explicacions mínimes, són capaces 
de narrar la història de la ciutat a 
través del seu creixement urbanístic.

Hi destaquen les aproximacions 
fotogràfiques d’Anna Oswaldo Cruz a 
paisatges de la Barcelona actual,  

que ens mostren, de manera més o 
menys explícita, el seu llegat històric. 
I tenen la virtut de fer-ho sense caure 
en el “postalisme” narcisista a què ens  
tenen acostumats molts llibres de 
divulgació històrica. Al costat de les 
fotos de la muralla romana, el call 
jueu o la plaça de Ramon Berenguer 
el Gran, el lector hi trobarà, per 
exemple, retrats de la font de Can 
Peguera —el grup de cases barates 
inaugurat el 1929 amb el nom de 
Ramon Albó— o els blocs de pisos 
de Canyelles, tots dos a Nou Barris, 
un dels districtes tradicionalment 
ignorats per la historiografia “oficial”.

L’obra manté la filosofia de 
l’exposició Barcelona flashback. Kit 
d’història en 100 objectes, inaugurada 
el 2019 a la Casa Padellàs i on els 
objectes —sovint quotidians, mínims, 
en alguns casos banals— interroguen 
el visitant i li donen respostes 
per conèixer el passat i entendre 
el present. Perquè la història no 
s’explica només a través dels 
edificis majestuosos de les classes 
dominants, dels grans monuments 
i les obres mestres, de les grans 
infraestructures. De vegades, un 
objecte modest és capaç d’encabir 
tota una època: un petit segell per 
estampar indianes; un exemplar del 
llibre Els altres catalans, de Candel; 
un cartell de la manifestació “Aturem 
la guerra contra l’Iraq”…

L’Atles, que repassa dos mil 
anys del passat barceloní, ha volgut 
atorgar un espai especial a la història 
recent: la segona part del llibre 

aprofundeix en set àmbits temàtics 
que van ser rellevants al llarg del 
segle xx. Així, aborda una parcel·la 
del passat que molts lectors han 
conegut de manera directa, perquè 
l’han viscuda, o indirecta, a través 
dels testimonis dels seus pares o 
avis. En alguns passatges, a més, 
s’han incorporat, com a agents 
històrics de ple dret, col·lectius que, 
fins fa ben poc, la historiografia 
havia passat per alt. Per exemple, les 
veïnes i veïns que, a les darreries de 
la dictadura franquista, van esdevenir 
motor de canvi, no només per a la 
fesomia de la ciutat —moltes de les 
reformes urbanístiques de la dècada 
dels anys setanta i posteriors són 
fruit de lluites veïnals—, sinó també 
com a agent democratitzador.

“Al llarg dels anys de 
transformació del museu —explica 
Joan Roca i Albert, director del 
MUHBA i de l’Atles—, el diàleg ha 
estat constant amb els barris i les 
entitats ciutadanes, les universitats  
i múltiples institucions internacionals. 
Aquesta estructura pluricèntrica 
propicia una simfonia d’història 
urbana multiescalar”. Aquesta mirada 
polièdrica que caracteritza l’Atles és 
el que el fa interessant i, sobretot, 
útil. I el converteix en una obra de 
consulta que ha arribat per quedar-se 
a la prestatgeria per molt de temps. 
Potser no tant com un carreu romà, 
però sí per una bona temporada.

Llibres

Dos mil anys de Barcelona  
sobre el mapa

Atles MUHBA d’història de Barcelona. Joan Roca i Albert (direcció de l’obra) 
Ajuntament de Barcelona i MUHBA, 2023. 504 pàgines

El llibre combina el rigor dels articles d’experts  
en períodes i àmbits concrets amb un desplegament 
gràfic que ajuda, i molt, a fer més entenedora la teoria. 
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

La platja del Prat de Llobregat es converteix sovint en lloc de trobada. Al mirador de la Bunyola, un grup de joves passa el 
temps, com podrien fer-ho en qualsevol plaça de qualsevol ciutat.
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va dir que “els filòsofs no han fet 
més que interpretar de diverses 
maneres el món, però del que es 
tracta és de transformar-lo”, estaria 
content de veure fins a quin punt 
avui es repeteix que una política és 
“transformadora”.

Que aquesta inversió de valors 
ha transformat el món a una velocitat 
sense precedents és irrefutable. Però, 
també típic de la filosofia, la sínia gira, 
i comencen a sortir veus contràries. 
El filòsof sud-coreà establert a Berlín 
Byung-Chul Han és una de les més 
escoltades dels últims anys; un 
intel·lectual públic que ha conquerit 
les llistes d’assajos més venuts 
d’arreu del món amb una rastellera  
de volums prims, concentrats  
i suggeridors sobre els problemes  
de la societat contemporània. Com 
tot èxit de masses, el secret de Han 
es troba en una certa ambigüitat que 
el fa reclamable tant per a l’esquerra 
com per a la dreta. Mestre del capítol 
breu i l’aforisme poètic, és impossible 
que alguna frase de Han no toqui 
alguna fibra o altra en el lector.

Han diagnostica els nostres 
temps amb un excés de positivitat. 
La comparativa amb la psicoanàlisi 
freudiana és molt il·lustrativa: a 
principis del segle xx, l’imperatiu 
dominant era el de la repressió  
i el deure —contingues el desig  
i treballa per ser un membre com 
cal de la societat. La malaltia 
resultant era la neurosi. Però amb la 
mutació neoliberal del capitalisme, 

les millors paraules per a la segona. 
Però la modernitat va posar fi a tot 
això: la teoria crítica, que avui ha 
substituït la filosofia, rebutja els 
ideals transcendents i les ànimes 
distanciades que haurien de passar-se  
el dia contemplant-los, i demana 
cossos implicats en la militància 
política i la revolució. Marx, que 

Joan Burdeus — A l’hora d’establir 
una jerarquia entre les coses que 
hom pot fer en aquesta vida, els 
filòsofs sempre havien posat la 
filosofia a dalt de tot. És una tradició 
venerable que comença amb Plató 
i Aristòtil, dels quals hem heretat 
la distinció entre vida activa i vida 
contemplativa, on s’han reservat 

Llibres

Les contradiccions polítiques  
de la vida contemplativa

Tots els llibres del filòsof Byung-Chul  
Han proposen un retorn de la 
negativitat: contra un excés de 
transparència, secret; contra una 
estètica de la llisor, rugositats;  
contra la digitalització, coses 
materials. I contra la vida activa,  
vida contemplativa, que no s’ha  
de confondre amb el temps 
lliure. Aquest és el tema de Vita 
contemplativa. Elogi de la inactivitat,  
la darrera de les seves publicacions.
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el superjò ja no ens diu “has de fer”, 
sinó “pots fer”: la lògica del mercat 
deixa d’oposar-se a la del desig per 
colonitzar-la plenament, i el subjecte 
deixa de ser un treballador per 
esdevenir “empresari d’ell mateix”  
i “autoexplotar-se”. La malaltia és  
la síndrome del burnout.

Tots els llibres de Han proposen 
un retorn de la negativitat: contra un  
excés de transparència, secret; 
contra una estètica de la llisor, 
rugositats; contra la digitalització, 
coses materials. I contra la vida 
activa, vida contemplativa, que és  
el tema de Vita contemplativa, la  
seva darrera publicació. “Atès que 
només percebem la vida en termes  
de treball i de rendiment, interpretem  
la inactivitat com un dèficit que  
ha de ser remeiat com més aviat 
millor. L’existència humana en  
conjunt és absorbida per l’activitat.  
Com a conseqüència, és possible 
explotar-la.” Després d’anys criticant 
com ens hem convertit en empresaris 
de nosaltres mateixos, fent hores 
extres no remunerades, Han ens 
suggereix que la resposta l’havíem 
tingut davant des del començament: 
la vida contemplativa dels antics.

Recuperar la relació  
religiosa amb el món
El més important és no confondre  
la vida contemplativa amb el “temps 
lliure”, que, segons Han, “no té tanta 
intensitat vital com la contemplació. 
És un temps que matem per impedir 

que sorgeixi el tedi. No és un temps 
realment lliure, viu, sinó un temps 
mort”. Prenent com a exemple les 
festes religioses, Han proposa 
un tipus d’inactivitat que no es 
pugui cooptar com a optimització 
del jo. La vida contemplativa no 
és un programa de deu sessions 
de mindfulness per al creixement, 
sinó restar importància a allò que 
és personal. Han busca recuperar 
la relació religiosa amb el món 
per posar un topall a la tendència 
moderna a instrumentalitzar-ho tot.

Això ens duu de cap a 
l’ambigüitat política de la proposta. 
Han, que escriu molt bé en diàleg 
amb els grans pensadors de la 
tradició occidental, dedica el capítol 
més tens del llibre a Hannah Arendt, 
amb la qual discrepa plenament. 
Per a Arendt, que prenia els debats 
de l’àgora grega com a ideal, la 
política és l’espai de llibertat en què 
l’activitat humana es deslliga de tota 
necessitat social per fer emergir 
alguna cosa nova, i la consumació 
de la llibertat política és la revolució. 
Com a procés sense inici ni final, el 
deure de la política seria mantenir 
un espai obert al cor de la societat 
perquè una revolució pugui redimir 
el món cada cop que la llibertat 
guanyada per les revolucions 
passades entra en decadència.

Han corre a assenyalar que a 
la polis grega, a part de l’àgora, hi 
havia espais reservats per al que era 
sagrat i per a la contemplació religiosa: 
“Contra la convicció d’Arendt, el 
futur de la humanitat no depèn del 
poder de les persones que actuen, 
sinó de la reactivació de la capacitat 
contemplativa, és a dir, de la 
capacitat que no actua”. A la inversa 
de la revolució activa, com la russa o 
la francesa, que per a Arendt són el 
model, Han somia en una revolució 
passiva inspirada en una paràbola de 
Walter Benjamin: “Hi ha un proverbi 
hassídic sobre el món futur que diu que 
allà tot estarà disposat igual que aquí. 
Així com és la nostra habitació ara,  

així serà també al món futur; on ara 
dorm el nostre nen, aquí dormirà 
també al món futur. Tot serà igual  
que aquí, només una mica diferent”.

Per a Han, introduir la 
contemplació al nostre món malalt 
no canviarà necessàriament la 
propietat dels mitjans de producció, 
sinó la sensibilitat. “Res no està 
aïllat de la resta. Res no persisteix 
en si mateix. Res no s’afirma a si 
mateix. No hi ha fronteres fixes que 
separin les coses les unes de les 
altres. Aquestes coses s’obren les 
unes a les altres. També podem dir: 
es tornen mútuament amables.” 
Incontrovertiblement anticapitalista, 
Han desconfia dels revolucionaris  
i ho fia tot a l’esperit, l’espera d’una 
redempció estoica, heideggeriana, 
que fa que el seu diagnòstic agradi 
al progressisme i la recepta, als 
conservadors; una contradicció 
irresoluble en la seva filosofia que és 
també la clau del seu èxit editorial.

Vita contemplativa. Elogi de la inactivitat. Byung-Chul Han 
La Magrana, 2023. 112 pàgines

Llibres

Després d’anys criticant 
com ens hem convertit  
en empresaris de 
nosaltres mateixos, Han 
suggereix que la resposta 
l’havíem tingut davant des 
del començament: la vida 
contemplativa dels antics. 

Incontrovertiblement 
anticapitalista, 
Han desconfia dels 
revolucionaris i ho fia  
tot a l’esperit, l’espera 
d’una redempció  
estoica, heideggeriana.
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Sota el paraigua de la 
intel·ligència artificial, 
el món es reconstrueix 
a base de neurones, 
records, imaginació i 
pensaments, però també 
de xips, bases de dades, 
pronòstics computacionals 
i algoritmes. El Centre de 
Cultura Contemporània 
de Barcelona (CCCB) 
posa fil a l’agulla amb una 
exposició que mostra tant 
les virtuts com els perills 
d’aquesta tecnologia.

Conviure amb la IA

Intel·ligència artificial. 
Del 18 d’octubre del 2023 al 17 de març del 2024. Centre de Cultura Contemporània de Barcelona

—T’has enamorat d’algú altre?
—Per què ho dius, això?
—No ho sé. Respon!
—No sabia com parlar-te’n…
—De quants?
—De 641.

Aquest diàleg entre Theodore i Samantha, un home blanc 
de mitjana edat i un sistema operatiu, apareix en una de 
les escenes més estremidores de Her, una pel·lícula escrita 
i dirigida per Spike Jonze que es va estrenar ara fa just 
deu anys i que es considera una de les pioneres a retratar 
l’amor del segle xxi. 

En aquestes dues dècades i escaig de segle, la 
intel·ligència artificial s’ha infiltrat en tots els àmbits  
de la vida: des de la intimitat d’una parella fins a l’educació, 
la creació artística, la recerca científica, els mitjans de 
comunicació, l’entreteniment, la medicina, l’economia, la 
política… La intel·ligència humana ja no té el monopoli en 
un món que també s’està reconstruint a base d’intel·ligència 
artificial. I aquest mateix món ja no és un futur pròxim, 
sinó un present immediat que s’edifica sobre neurones 
i xips, records i bases de dades, imaginació i pronòstics 
computacionals, pensaments i algoritmes. Estem preparats 
els humans per relacionar-nos-hi amb garanties? On 
acabem nosaltres i on comença la intel·ligència artificial?  
És realment capaç d’aprendre? És creativa? És sostenible? 
Pot prendre decisions sense la participació humana? 
Aquestes són algunes de les múltiples preguntes que 
planteja Intel·ligència artificial, la gran aposta d’aquesta 
tardor del CCCB i que, en part, s’alimenta de l’exposició  
AI: More Than Human, que es va presentar el 2019 al 
Barbican Centre de Londres. Però, atenció, spoiler, aquí  
no hi ha les respostes, només la voluntat de fer reflexionar 

Co(AI)xistence és una videoinstal·lació de Justine Emard amb Mirai Moriyama & Alter, desenvolupada per l’Ishiguro Lab de la Universitat d’Osaka i l’Ikegami Lab de la 
Universitat de Tòquio.
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Exposició original comissariada i organitzada pel Barbican Centre (City of London Corporation) i coproduïda  
pel Forum Groningen (Països Baixos). Adaptació del CCCB i el Barcelona Supercomputing Center (BSC).

els visitants des d’una intersecció tan complexa com 
seductora, que relliga història, art i ciència.

El concepte genèric d’intel·ligència artificial ens  
remet inevitablement a les pel·lícules de ciència-ficció  
i a la paranoia de l’apocalipsi robòtica. Però en la història 
de la humanitat hi ha hagut molts precedents de creació 
de vida artificial, sigui a través de la màgia, la religió o la 
literatura. Qui no ha quedat fascinat amb Frankenstein?  
O amb Golem? El relat històric —que aquí comprèn des  
de tradicions religioses del judaisme i del sintoisme fins  
a l’alquímia àrab i les filosofies gòtiques— és un dels eixos 
discursius de l’exposició. “Si per a un sintoista japonès 
qualsevol objecte pot tenir ànima, per què no la pot tenir 
una màquina?” Això explicaria, en part, per què en la 
cultura oriental la relació quotidiana amb els robots està 
més normalitzada que en el món occidental, assegura 
l’investigador multidisciplinari Lluís Nacenta, comissari 
d’Intel·ligència artificial.

Imitar el funcionament del cervell
Un altre eix de l’exposició és el de l’evolució de la 
computació, que té els orígens en l’obsessió humana ja no 
per desxifrar el cervell sinó per imitar-ne el funcionament. 
Així és com es va passar de les primeres màquines de 
càlcul a la creació de les xarxes neuronals artificials, que 
no són més que programes informàtics que, amb el pas del 
temps, aprenen a aprendre. “La intel·ligència artificial no  
ho fa tot. Necessita humans. Creativament, és una màquina 
d’imitar. De fet, per si mateixa, és una artista bastant 
mediocre. La gent té por que la intel·ligència artificial els 
tregui la feina, però qui els traurà la feina són els humans 

que saben fer-la servir”, assegura Nacenta, que no n’amaga 
els punts foscos: les armes autònomes, el reconeixement 
facial, la manipulació política, les feines precàries que hi ha 
al darrere dels grans bancs de dades, el sexisme inherent al 
fet de triar veus femenines per als sistemes operatius quan 
hi ha connotacions sexuals o de servei… “Parlar de tot això 
no és tan sexi com parlar de l’apocalipsi dels robots de les 
pel·lícules de ciència-ficció, però cal fer-ho, i en aquesta 
exposició ho fem. És necessari obrir debats sobre l’ètica  
i sobre la regulació d’aquesta tecnologia”, afirma.

El punt de trobada entre l’art i la ciència és l’eix central 
de l’exposició. Qui és l’artista i qui és l’assistent en una 
creació generada per Midjourney? Segons Nacenta, l’autoria 
s’hauria de repartir al 50%. “És una col·laboració, sense  
l’un no pot existir l’altre. Tot i que es tendeix a ocultar-ho,  
la intel·ligència artificial té una intervenció humana 
importantíssima, però ens agrada més dir que és un robot”, 
ironitza. Algunes de les obres artístiques exposades al 
CCCB ja es van veure al Barbican Centre, com els poemes-
retrat d’Es Devlin o el minuciós treball d’Anna Ridler, que, 
amb la classificació manual de deu mil tulipes fotografiades 
per ella mateixa, denuncia precisament la precarietat 
laboral que hi ha darrere els ingents bancs de dades.

Amb la voluntat de mostrar el potencial de Barcelona 
i Catalunya com a hub d’intel·ligència artificial, Nacenta 
també ha comptat amb el Barcelona Supercomputing 
Center (BSC), liderat per Jordi Torres i el seu equip. Una 
col·laboració que ha cristal·litzat amb una instal·lació 
al voltant de la cantant Maria Arnal, a qui han generat 
un alter ego artificial que pot arribar a més registres 
vocals que l’autèntica i amb el qual els visitants podran 
interactuar. La llista d’artistes, però, és més llarga: Massive 
Attack, Mario Klingemann, Neri Oxman, Joy Buolamwini, 
Yoichi Ochiai, Kode9, Chris Salter… Cadascú, des del seu 
camp de treball, mostra com el poder de l’art per desxifrar 
la complexitat del món roman intacte. Fins i 
tot quan es tracta d’intel·ligència artificial.

En la història de la humanitat hi ha  
hagut molts precedents de creació  
de vida artificial, sigui a través de la 
màgia, la religió o la literatura.

Aibo, el gos robot de Sony, ja fa 20 anys que 
està al mercat, amb diferents actualitzacions.

Machine Learning mostra, a través d’una sèrie de vídeos, com les persones poden 
ensenyar les màquines a moure’s. 

© Sony Corporation
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No és que enyorés pelar cables a la nau de la Telefónica, agrupant els 
vermells amb els vermells i els verds amb els verds fins a no saber si 
l’amenaçava la vista cansada o el daltonisme, sinó que, simplement,  
a casa seva, no li deixaven fer res. Ni allisar els plecs de les estovalles: 
només quietud i silenci, com en una d’aquelles casernes militars que avui 
anomenen museus d’art modern. Per a la dona no dona hi havia un mandat 
inapel·lable: que quan el rellotge de paret de fusta entonés dos quarts de 
dues, se’l trobés amb el cul clavat a la cadira de la taula del menjador.  
Amb el cap encarcarat com l’escaiola i la mirada fixa en el gotejat. En 
espera del plat de verdura bullida amb un raget d’oli d’oliva verge que 
només podia servir-li ella perquè amb la salut no es pot fer el burro, però 
com a tu t’agrada fer-te’l. La resta del dia, l’Anselm es desesperava com 
un mocós castigat a comptar estrelles: llegia la cartellera, calibrava la 
força de palanca aplicada al tallaungles i, si la soledat li era excessivament 
indigesta, baixava a estirar les cames. Però quan feia un pas, s’afligia: entre 
setmana, la Barceloneta es transformava en un joc de llums i ombres sobre 
façanes terracota; era travessar el desert asfaltat de la plaça del Poeta Boscà 
i envair-lo la tristor de qui no jeia al nínxol, a la residència, que els fills et 
prenen els quartos i corren a fer la seva.

Llevat que hi hagués un motiu irrebatible com l’adveniment 
del diluvi universal o un dispositiu policial ordenant per megafonia 

Andrea Genovart 
(Barcelona, 1993). Llicenciada en 
Teoria de la Literatura i Literatura 
Comparada per la Universitat de 
Barcelona, té un màster en Gestió 
Cultural per la Factoría de Arte y 
Desarrollo de Madrid. Actualment 
treballa com a responsable de 
premsa i comunicació en diverses 
editorials. Consum preferent  
(8è Premi Llibres Anagrama)  
és la seva primera novel·la.

La sal li estava prohibida, 
però amb la puta no puta 
es permetia l’excepció. 
Ara bé, se la concedia 

cada dia i ja començava a tenir una edat, 
l’Anselm, per anar de pelacanyes que tot 
s’ho juga a la mateixa carta. Tot i que per 
a ell, ni accelerador ni ventada: des que 
l’havien prejubilat ara feia una dècada, 
sentia que les hores transitaven a un ritme 
penitenciari, amb la modesta embranzida 
d’un pastís de gelatina. 

No sucaràs
Andrea 
Genovart
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que EVERYBODY OFF THE FLOOR, WE REPEAT, EVERYBODY OFF 
THE FLOOR PLEASE, l’encontre anava més o menys així: cap a les 
deu, la dona no dona sortia pel portal del número 7 de la Vila Joiosa i es 
dirigia cap als Fruits de la Terra, al carrer d’Andrea Doria, on comprava 
el que era estrictament necessari per infligir, sense pietat, la condemna 
d’haver de dinar exactament el mateix de dilluns a divendres. L’Anselm 
s’esperava cinc minuts de rigor per no dir blat fins que no és al sac i ben 
lligat, i baixava per les escales del bloc; amb els ulls ensagnats del Crist del 
dormitori clavats al clatell i un xic massa apressat segons el que li havia 
prescrit el metge de torn. Caminava fins a Felícia Fuster i Viladecans,  
13, i picava el 1r 2a, on vivia la puta no puta en un pis amb una nevera 
plena d’imants de resorts de costa edificada i un balcó amb una barana 
coberta per caques de coloms i vistes a La Fraternitat. I allà passava el  
que havia de passar. Que no era res sexualment escandalós, perquè la  
dona no dona li repetia dia sí dia també que el cor, Anselm!, el cor!, que  
no vull quedar-me aquí sola batent ous. Però, per sort, la puta no puta,  
en qüestions de plaer, era de les que sabia treure sang d’un cos mort: 
massatget als talons, llepadeta al lòbul de l’orella o fregadissa de pestanyes, 

i l’Anselm ja ejaculava. Òbviament, 
sense voler. Es netejava i, en acabat, 
baixaven —primer un, després l’altra— 
al Pontevedra; fugien de l’Electricitat, 
La Cova Fumada i derivats: per culpa del 
pelegrinatge de tanta gent perfumada 
havien apujat els preus una animalada  
i no, que no els vinguessin amb el tema 
del lloguer, que tothom estava al cas dels  
locals d’herència familiar. A penes s’hi 

deixaven caure que el cambrer ja sabia que Vichy, cafè sol i bomba per 
compartir. I que convidava ell. No és que la volgués comprar; més aviat, 
creia que l’havia de cuidar. De joves, els de la colla se’n burlaven perquè sa 
mare era una madame de Robadors de les que tallava el bacallà com ja els 
hauria agradat a molts: se la trobaven pel passeig Marítim i la increpaven 
amb un què, cercant mariners al cant del parrús? Però ella, ni cas; si per 
poder-hi deambular havia d’acceptar qui l’havia parit, ho assumiria sense 
necessitat d’amagar-se sota un tall de cabells radical.

Era principis de juliol, i l’Anselm es negava a prescindir dels 
pantalons amb pinces per més que l’incomodés el perineu oliós. La puta 
no puta va obrir-li la porta i van espatarrar-se directes al sofà. Ella li va 
servir un got d’aigua i va posar-li el ventilador al seu cantó. Millor? Sí, 
però no en feia pinta. Va segrestar-li el braç i va recórrer-li amb les puntes 
dels dits: amunt i avall, amunt i avall. Van quedar-s’hi una estona sense 
dir ni piu, endormiscats i assaborint el poc airet que els atrapava fins ella 
soltar-li un què, baixem? I van baixar. Quan el cambrer els va distingir 
sota el rètol, els va indicar la taula de la cantonada: estareu més fresquets. 
I Vichy, cafè sol i bomba per compartir. Aquell matí, l’Anselm pessigava 

A penes s’hi deixaven caure que el 
cambrer ja sabia que Vichy, cafè sol i 
bomba per compartir. I que convidava ell. 
No és que la volgués comprar; més aviat, 
creia que l’havia de cuidar.
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l’arrebossat amb la forquilla i l’ànim 
pansit, sense la força per escapar-se-li 
un uf, quina calda més insuportable. La 
puta no puta l’inspeccionava tímidament: 
mai no parlaven de què els preocupava 
pel risc d’eclipsar aquell espai de fingida 
ingenuïtat, però l’amoïnava que hi 
hagués alguna raó més enllà del canvi 

d’estació. Ben mirat, eren com dos adolescents: no perquè desprenguessin 
fogositat per les cantonades, sinó per la càrrega simbòlica dels gestos més 
subtils. Potser, pensava la puta no puta, havia arribat el moment d’admetre 
que no només li feia gràcia, sinó que també se l’estimava. Com el pedagog 
a la nena que va néixer amb mono de cavall o la magistrada al violador 
d’ocurrències tan enginyoses. L’Anselm va adonar-se d’aquella vigilància 
benintencionada i va somriure-li, amb cert nerviosisme delatant: ell 
tampoc no ho podia negar. Aleshores, la puta no puta va veure-ho tot d’una 
i clar: una capa d’allioli havia quedat amarrada en una ala del bigoti. I 
oblidant-se d’on eren, de qui eren i de què no serien mai va aproximar-s’hi 
per netejar-l’hi amb el polze. Amb un gest desaccelerat; amb la consciència 
d’estar fregant amb el palmell, tangent, uns llavis vetats per l’excessiva 
xafogor de prop del mar.

S’impregnava d’aquella mescla d’espessor filamentosa, 
tresorera, la puta no puta, quan va albirar la dona de l’Anselm a l’altra 
banda del finestral: s’havia despertat amb la urgència de dur l’edredó  
a la tintoreria de Safareigs. Abans que pogués enretirar-ne la mà, apareixia 
per la porta del bar carregant dues bosses a vessar de pastanagues, 
mongeta tendra, patata, ceba i un matoll de julivert fresc; d’una de les 
bosses, com una espasa a punt de ser desembeinada, en sobresortia el pa. 
La dona no dona va assaltar el mig metre quadrat on seien, petrificats 
com estàtues de la Rambla, i va començar a estomacar l’amant del seu 
marit a cops de barra rústica i als crits de què fas aquí, amb aquesta 
fresca, malparit! La puta no puta es cobria el crani testimoniant, de reüll, 
com petites roques de meteorit farinoses queien disparades sobre rajoles 
cobertes de cloïsses de cacauet mentre l’altra, vora l’infart, bramava a partir 
d’ara, no et mouràs ni un pam del meu costat, tros de brètol! Pitxabrava! 
Fins que va esdevindre’s la darrera estocada: un cop sec a la coroneta 
d’arrels tan ben tenyides, l’Anselm allunyant-se amb passos de claqué  
qui sap si per sempre més, el so sord després de la bomba atòmica. Instants 
després i per sorpresa, que és com acostuma a passar, a la puta no puta se  
li va aparèixer el senyal irònic de tot plegat: un crostó vorejant-li la 
sandàlia. Va recollir-lo, va bufar-lo mentre comptava fins a tres perquè  
vet a saber qui ha trepitjat què i va enfonsar-lo en la salsa que quedava  
al plat. I, abans de fotre-se’l d’una revolada, va contemplar-lo i va 
reconèixer-se, victoriosa: tu no seràs la dona, però ella, almenys,  
aquest últim mos no el gaudirà.

Ben mirat, eren com dos adolescents:  
no perquè desprenguessin fogositat 
per les cantonades, sinó per la càrrega 
simbòlica dels gestos més subtils.

Consum preferent
Anagrama, 2023
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Eugeni Gay Marín — On la natura s’esvaeix

A l’escullera de l’hotel Vela, amb vaixell de càrrega al fons, la calma de la nit convida a relaxar-se mirant la negror de la mar. 
A la platja de la Barceloneta és ben fosc i fa fred, però dos nois s’hi entretenen. Sembla com si llencessin pedres a un riu.
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